
رییس شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان با 
بیان اینکه اصلاح طلبان رقیب نظام نیستند بلکه بخشی از این نظام 
هستند، گفت: در انتخابات مجلس با استفاده از تجربه انتخابات 92 
الگوی جدیدی از همگرایی اصلاح طلبان و اعتدال گرایان را رونمایی 

خواهیم کرد.

محمدرضا عارف در دیدار جمعی از اعضای انجمن اسلامی 
معلمان با تاکید بر اینکه این انجمن باید در جهت مشارکت حداکثری 
مردم و افزایش ضریب نفوذ معلمان در انتخابات مجلس تلاش کند، 
افزود: اصلاح طلبان به قصد حضور موثر و پیروزی، در انتخابات 

شرکت می کنند...

استاندار قم در جمع هیئتی از نمایندگان اقلیت های مذهبی 
کشور در استان قم گفت: امکان تحصیل برای فرزندان اتباع 
خارجی غیر مجاز نیز به دستور رهبر معظم انقلاب »مد ظله 

العالی« در قم بوجود آمده است. 
سید مهدی صادقی در نشستی صمیمانه با نمایندگان و 
رؤسای اقلیت های مذهبی کشور که به قم سفر کرده اند با اشاره 
به ظرفیت های غنی قم در حوزه دین، لزوم بهره مندی اقلیت 
های مذهبی کشور از این ظرفیت ها برای شناخت و معرفی کامل 

دین اسلام را خواستار شد.
وی با اشاره به برکات و آثار خیر این گونه سفر ها تصریح کرد: 
حضور در قم بعنوان شهر علم و فقاهت سبب می شود تا شما آنچه 
را که از اسلام ناب محمدی و مذهب تشیع دیده و یا شنیده اید ، 

از نزدیک درک کنید...

معاون امور عمرانی استاندارقم گفت : تحت هر شرایطی نباید 
به کیفیت پروژه ها خدشه ای وارد شود و این یك اصل مهم در 

اجرای پروژه ها می باشد.
مهندس محسن بهشتی  درجلسه شورای فنی استان طی 
سخنانی اظهار داشت: شورای فنی یکی از مهمترین جلسات در 
حوزه عمرانی استان است و این شورا به عنوان بالاترین مرجع 

صلاحیت دار و تصمیم گیر در پروژه های عمرانی است ...

ایمان: رابطه اعتدال با اصلاحات این روزها برای برخی تبدیل به یك معمای بزرگ شده است. معمایی كه به جای حل كردن، 
سعی در پاك كردن صورت مساله دارند بطوری كه می گویند رابطه ای بین اعتدال و اصلاحات وجود ندارد. برخی تحلیلگران 
جناح رقیب معتقدند كه تفاوت گفتمانی بین اعتدال و اصلاحات وجود دارد و از این رو نمی توان بین این دو، پیوندی قائل شد. 

اما آیا به واقع رابطه ای بین این دو وجود دارد؟ ...

شنبه - سی ام آبان ماه  1394 - نهم صفر  1437 -  سال هجدهم - شماره  3872 - قیمت 500 تومان

دولت 8ساله تدبیر وامید با مجلس تحول خواهان؛ 

اصلاحات همان 
اعتدال است

آیت الله مکارم شیرازی :

وجود تندروها یکی از مشکلات كشور است

حجت الاسلام موسوی لاری:

راهی نرویم كه چهره نظام خدشه دار شود

محمد رضا عارف مطرح كرد:

رونمایی از الگوی جدید همگرایی 
اصلاح طلبان و اعتدال گرایان

آیا سکه ده هزار تومانی ضرب شده است؟
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استاندار قم عنوان كرد:

امکان تحصیل 
فرزندان اتباع خارجی 

غیر مجاز در قم 

معاون امور عمرانی استاندارقم :

به هیچ عنوان نباید 
به كیفیت پروژه ها 
خدشه ای وارد شود

8

پشت پرده اختلاس
 با رقم های نجومی را افشا کنید

حزب اعتدال و توسعه رسما از حجت الاسلام و المسلمین سیدحسن خمینی درخواست 
کرد که با اعلام کاندیداتوری، در انتخابات آتی مجلس خبرگان شرکت کند.

این درخواست در جریان دیدار روزپنج شنبه اعضای شوراهای استانی حزب اعتدال و توسعه 
در محل حسینیه جماران با سیدحسن خمینی مطرح شد. 

مرتضی بانک عضو شورای مرکزی و رییس هیات اجرایی حزب اعتدال و توسعه، به نمایندگی 

از دیگر اعضای حزب طی سخنانی خطاب به سیدحسن خمینی گفت: حضور شما در 
انتخابات مجلس خبرگان، درخواستی از سوی همه علاقه مندان و وفاداران به نظام 

جمهوری اسلامی، امام خمینی )ره( و رهبر معظم انقلاب، از جمله حزب اعتدال 
و توسعه است. وی با تاکید بر دستاوردهای دولت تدبیر و امید در عرصه های 

مختلف سیاسی و اقتصادی افزود: یکی از مهمترین دستاوردهای دولت ...

در دیدار اعضای حزب اعتدال و توسعه با سید حسن خمینی مطرح شد 

دعوت از یادگار امام  برای انتخابات خبرگان

سرمقاله:  سید محمود میرلوحی

شرایطی  در  جوانان  امروز 
روز  سیستم های  با  که  هستند 
یعنی  دنیا هر لحظه در گیرند. 
در حوزه فناوری و تکنولوژی از 
پیشینیان خود چندین گام جلوتر 
هستند. بطوری که وقتی در منازل 
نیاز به کار کردن با ابزار روز مانند 

کامپیوتر می شود ...

دایره مسئولیت ها را 
تنگ نکنیم آیت الله موسوی اردبیلی:
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پنجم آذر سالروز تاسیس نهاد ارزشی بسیج است. بسیج ماندگارترین یادگار 
و میراث گرانقدر معمار كبیر انقلاب اسلامی)ره( و شجره طیبه ای است كه در 
بوستان انقلاب اسلامی رویید و با خون پاك هزاران بسیجی جان بركف و شجاع 

تنومند گشت و به بار نشست.
 بسیج نه یك نهاد و تشکیلات، بلکه اندیشه و تفکری پویا و زنده و فرهنگ 
نابی است كه بر پایه اصول و باور و اعتقادات دینی و انقلابی شکل گرفته است. 
این نیروی الهی از ابتدای تشکیل، مقتدرانه و با صلابت در خط مقدم صیانت و 
حراست از اصول، آرمان ها، ارزشها و دستاوردهای انقلاب اسلامی قرار داشته و 
در این مسیر سخت و دشوار، آزمون های بزرگ و سرنوشت سازی را با سرفرازی 
و سربلندی پشت سر نهاده است. بسیج توانمند و كارآمد علاوه بر دوران دفاع 
مقدس و حضور پرافتخار در صحنه جهاد و شهادت، در عرصه كار و تلاش و 
سازندگی نیز خوش درخشیده و ملت رشید ایران اسلامی با الهام از تفکر و 
روحیه تعالی بخش و سازنده بسیج توانسته است بر موانع و مشکلات مختلف 
غلبه كرده و مسیر رشد و شکوفایی و پیشرفت و عزت و اقتدار روزافزون كشور 
را بیش از پیش هموار سازد و امروز نیز نیروی الهی بسیج به عنوان مظهر وحدت 
و همدلی و مشاركت اقشار مختلف جامعه و با روحیه نظم پذیری و قانون مداری 
و تقویت مؤلفه های وحدت زا، می كوشد تا زمینه و بستر لازم برای رسیدن به 

انسجام و همگرایی و وفاق ملی در سطح مطلوب را فراهم نماید.
هفته بسیج، هفته بزرگداشت ایثار، رشادت و جانفشانی هایی است كه براى 
صلابت و سربلندى این سرزمین مقدس صورت گرفته است. اینجانب فرصت 
را مغتنم شمرده ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای بسیجی و تبریك هفته 
بسیج به همه بسیجیان سرافراز و ولایتمدار، موفقیت همگی این عزیزان را در 
راه دفاع از انقلاب اسلامی در برابر هجمه های سنگین استکبار و ترویج فرهنگ 
و تفکر بسیجی به عنوان مهم ترین رسالت بسیج در مقطع كنونی و پیمودن راه 
شهدای والامقام در راستای آرمانهای بلند حضرت امام خمینی)ره( و در پرتو 
رهبری داهیانه حضرت آیت الله العظمی خامنه ای)مدظله العالی(، از درگاه ایزد 

منان مسئلت می نمایم.

جهت خرید اسناد هر یک از معاملات فوق مبلغ 500/000 ریال به شماره حساب 
100600160021 )هزینه شهرداری( بانك شهر به نام شهرداری قم واریز نموده و به همراه اصل 

فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت دریافت اسناد مراجعه فرمائید.
مبلغ تضمین شركت در هر یک از معاملات فوق 20/000/000)بیست میلیون( ریال و 
به صورت]1- ضمانت نامه بانکی 2- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- واریز وجه نقد به حساب 
نزد بانک شهر به شماره 100300430054 )سپرده حسن انجام کار([ به نام شهرداری قم 

می باشد. 
مهلت دریافت اسناد و ارایه پیشنهاد از روز یک شنبه مورخ 1394/09/01 لغایت ساعت 

14 روز یک شنبه مورخ 1394/09/15 می باشد. 
جهت پاسخگویی به سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره 36104478 – 025 

تماس حاصل فرمائید.
سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کننده پس از دریافت اسناد 
و مشخصات معامله از نشانی: قم – بلوار امام موسی صدر – جنب بوستان شهید بنیادی – 
شهرداری مرکزی – طبقه سوم – اداره کل قراردادها و پیمان ها – اداره پیمان ها مکلف اند کلیه 
اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به 

منزله قبول تمامی شرایط می باشد. تلفن تماس: 36104334 و 36104333 – 025 
محل تسلیم پیشنهادها: قم – بلوار امام موسی صدر – جنب بوستان شهید بنیادی 
– شهرداری مرکزی – طبقه ششم – اداره کل حراست )آخرین مهلت دریافت اسناد و ارایه 

پیشنهاد ساعت 14 روز یک شنبه مورخ 1394/09/15 می باشد.(

در نظر دارد 3 قطعه زمین با مشخصات و شرایط كلی زیر را از طریق 
مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید.

پیام استاندار قم به مناسبت هفته بسیج شهرداری قم

سید مهدی صادقی - استاندار قم WWW.QOM.IR          اداره کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت  دوم(

روزنامه

 پاسخ سید حسن خمینی به اصرار در مورد حضور برای انتخابات مجلس خبرگان
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دایره مسئولیت ها را 
تنگ  نکنیم

امروز جوانان در شرایطی هستند که با سیستم های روز 
دنیا هر لحظه در گیرند. یعنی در حوزه فناوری و تکنولوژی از 
پیشینیان خود چندین گام جلوتر هستند. بطوری که وقتی 
در منازل نیاز به کار کردن با ابزار روز مانند کامپیوتر می شود، 

نسل جوان وارد عرصه می شود. این وضعیت در سطوح مختلف جامعه وجود دارد و مختص 
به قشر جوان خاصی نیست. الان در جنوبی ترین مناطق تهران هم کامپیوتر وجود دارد و 
حتی دانشجویان زیادی در رشته های تکنولوژی یا فناوری اکنون مشغول تحصیل هستند 
که هم طبقه متوسط و هم در طبقه بالای جامعه را شامل می شوند. با توجه به این مساله 
می توان گفت که تکنولوژی نیاز و ضرورت امروز است که نسل جوان بیش از نسل گذشته 
به آن واقف است. از آنجایی هم که دنیا با تکنولوژی و به سمت تکنولوژی پیش می رود، 
نیاز قشری مسلط و درگیر با تکنولوژی بیش از هر چیزی حس می شود. قشری که جوانان 
متشکل آن هستند. اما به واقع چرا ما از حضور جوانان کمتر یا در حد ظرفیت آنها، در امور 
اجرایی استفاده نمی کنیم؟ اول نکته ای که در این میان ممکن است مطرح شود، اینکه، 
جوانان تجربه کافی در مسائل اجرایی را ندارند. در پاسخ به این مساله می توان این مثال را 
بیان کرد که در دولت اول و در زمان آقای مهندس میرحسین موسوی، جوانی 22 ساله 
وزیر کشور شد. در آن زمان کسی نگفت که مرحوم نوبخت تنها 22 سال دارد و از عهده 
یك وزارتخانه برنمی آید. یا نگارنده شخصا از سن 28 سالگی در مقام های اجرایی کشور قرار 
گرفتم. از سوی دیگر هر چیزی راهکاری دارد. برای مثال می توان از تخصص جوانان و تجربه 
افراد باتجربه در کنار یکدیگر استفاده کرد. نیروهای با تجربه می توانند در کنار نیروهای 
جوان به انتقال تجربه بپردازند. اگر چنین نشود، متاسفانه سن جامعه بالا می رود و ما کم کم 
نیروهای با تجربه را از دست می دهیم و از کارآمدی نیروهای جوان هم استفاده نکرده ایم. 
اما نکته دیگری که در این میان باید نظر بگیریم. زمینه های بروز جوانان است. یعنی باید به 
جوانان میدان داد و از اینکه عرصه را برایشان باز کرد، نترسید. باید این را بپذیریم که جامعه 
نیاز به مدیر دارد و ما باید برای کشور مدیر تربیت کنیم. اگر دایره مسئولیت ها را تنگ کنیم، 
قطعا برای آینده کشور دچار مشکل می شویم. این مساله مربوط به یك دولت خاص هم 
نیست. اگرچه الان فضا برای فعالیت های جوانان در احزاب، دانشگاه ها و NGOها باز شده 
است اما به هر روی نقد عدم استفاده از ظرفیت نیروی انسانی جوان به همه دولت ها چه 
اصولگرا و چه اصلاح طلب وارد است. حال یکی نقد بیشتر و دیگری نقد کمتری را به خود 
وارد می داند. این ایراد به یك جناح خاصی وارد نیست چون مساله کاملا فراجناحی است. 
بحث شایسته سالاری بحثی است که به جد باید دنبال شود و از این رو در هر دولتی با 
هر نگاه و رویکردی باید این خواسته را مطالبه کرد. اما از سوی دیگر نباید از نقش خود 
جوانان هم غافل شد. واقعیت این است که جوانان بایددر عرصه های مختلف پر رنگ حاضر 
شوند. شاید مقاومتی در این خصوص باشد اما می توان مقاومت را شکست و بازخورد مثبت 
گرفت. بنابراین جوانان هم باید انگیزه خود را تقویب کنند و با پشتکار پا به عرصه بگذارند. 
*معاون وزیركشوردولت اصلاحات

آیت الله مکارم شیرازی :

وجود تندروها یکی از مشکلات كشور است
یکی از مراجع تقلید گفت: زمانی مشکلات کمتر خواهد شد که تمام دستگاه ها به فکر 
یکدیگر باشند و برای حل مشکلات همه با هم تلاش کنند، اما متأسفانه هنوز این فرهنگ 

در کشور حاکم نشده است. 
به گزارش مرکز خبر حوزه، آیت الله العظمی ناصر مکارم شیرازی صبح پنج شنبه در 
دیدار رئیس و هیئت رئیسه اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: علما و مراجع در متن مباحث 
کشور نبوده و در حاشیه قرار دارند، اما می توانیم این ادعا را داشته باشیم که مشکلات را 
درک می کنیم. وی ابراز داشت: یکی از مشکلات امروز کشور این است که هر نهاد و گروهی 

به خود فکر کرده و متأسفانه فرهنگ فکر جمعی در مملکت حاکم نیست.
این استاد برجسته حوزه افزود: زمانی موفق خواهیم بود و مشکلات کمتر خواهد شد 
که تمام دستگاه ها به فکر یکدیگر بوده و برای حل مشکلات، همه با هم تلاش کنند؛ اما 
متأسفانه هنوز این فرهنگ در کشور حاکم نشده است.  وی یکی از مشکلات کشور را وجود 
تندرو ها دانست و کرد: تندرو ها کسانی هستند که تا صحبت از سرمایه خارجی می شود، 

مباحثی را مطرح کرده و شروط دست و پا گیری را وضع می کنند.
آیت الله مکارم شیرازی، فشار خارجی را مشکل بعدی کشور دانست و گفت: دشمنان 
نمی گذارند اقتصاد کشور پیشرفت کند؛ بنابراین فکر جمعی، سعه صدر و مراقبت از نفوذ 

آنان، از اموری است که باید با دقت بر روی آن برنامه ریزی کرد.
وی با اشاره به موضوع اسراف در کشور، بیان داشت: امروز گروه هایی در کشور وجود 
دارند که به فکر جامعه نبوده و ماشین های میلیاردی وارد می کنند؛ حال این ماشین ها 
چگونه و برای چه کسی وارد می شود، معلوم نیست؛ اما اگر بخواهند در داخل فلان جنس 
تولید شود، ناراحت می شوند؛ زیرا این دسته از انسان ها به فکر تأمین سود خود از راه واردات 
خارجی می باشند. این مفسر قرآن کریم یادآور شد: متأسفانه امروز مباحث اخلاقی از طریق 
رشوه، ربا و اسراف متزلزل شده و برای برطرف نمودن این مشکلات نیاز به فکر جمعی 
و اراده همگانی است. وی با بیان این مطلب که بزرگ ترین نعمت کشور امنیت است، به 
صحبت اخیر وزیر اطلاعات درباره حادثه فرانسه اشاره کرد و گفت: این مقام مسئول در 
سخنان خود جریان فرانسه را هشداری برای کشور دانست؛ اما سئوال اینجاست که صرف 

اعلام هشدار کفایت می کند یا باید کارهای عملی در این باره انجام داد؟
آیت الله مکارم شیرازی بر ضرورت وحدت آحاد جامعه، مسئولان و دولت تأکید کرد 
و ابراز داشت: دولت نباید خود را از جامعه و ملت جدا بداند؛ بلکه همه باید در یک مسیر 

حرکت کرده تا مشکلات یکی پس از دیگری برطرف شود.
مرجع تقلید شیعیان در پایان گفت: اینکه امروز برخی برای انتخابات مجلس با هم مقابله 
می کنند؛ قطعا نه تنها مشکلات را برطرف نخواهد کرد، بلکه مباحث اصلی کشور نیز پیش 

نخواهد رفت؛ بنابراین تنها راه از بین رفتن مشکلات، اتحاد تمام دستگاه هاست.

یادواره شهید زین الدین و شش هزار 
شهید استان قم برگزار شد 

مراسم بیست و دومین سالگرد شهات سردار شهید مهدی زین الدین، سرداران و شش 
هزار شهید جنگ تحمیلی چهارشنبه شب با حضور خانواده معظم شهدا، جانبازان و آزادگان 
دوران دفاع مقدس و مسوولان کشوری و لشکری در مجتمع فرهنگی امام خمینی )ره( 

قم برگزار شد. 

سنگر به سنگر با دشمن می جنگیم
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران در این مراسم با بیان اینکه نباید به لبخند هیچ 
مشرک و منافقی اتکا کرد، گفت: هرگز از دین خود دست نمی کشیم و سنگر به سنگر با 
دشمن می جنگیم. سردار حسین سلامی اظهار داشت: انقلاب اسلامی، ما را از گورستان 
جهل مدرن به میدان آگاهی و عرصه بیداری هدایت کرد و نیز طعم شیرین استقلال، آزادی 

و کرامت انسانی را به امت اسلامی چشاند.
وی گفت: امام خمینی)ره( سرچمه اقتدار ملت ایران و دیگر ملت های مسلمان شدند و 
ما امروز گوش به فرمان پیشوایمان هستیم که با دست های جانباز خود بیرق هدایت این 
نهضت را بردوش گرفته و در سخت ترین دوران و شدید ترین توطئه ها برای ملت ایران و 

جهان اسلام هویت و منزلت و شخصیتی شایسته به همراه آوردند.
فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب)ع( قم نیز دراین مراسم گفت: از همه مسئولان فرهنگی 
استان بخصوص ائمه جمعه تقدیر می کنم چرا که زنده بودن نام و یاد شهیدان درقم اینجا 
متفاوت از جاهای دیگر است. سردار »غلامرضا احمدی« افزود: شهید زین الدین از اسوه ها 
و علمداران سرشناس دفاع مقدس بود و در این استان قم راه و رسم و خاطره و تکریم ایشان 
و سایر شهدا با عزت یاد می شود. وی ، حضور باشکوه جوانان، رزمندگان و یادگاران دفاع 
مقدس در این مراسم را نشانه زنده بودن نام و یاد شهیدان دانست و گفت: در طول تاریخ 
بعد از ائمه اطهار )ع(، هرگز به اندازه این 35 سال، با این عظمت از شهیدان یاد نمی شد. 

وی گفت: رزمندگان ما امروز نیز درحال دفاع از اسلام و منافع ملی کشور هستند، 
شهیدان مدافع حرم نشان دادند که نام، یاد، راه و رسم شهیدان بزرگ ما زنده است.

فرمانده سپاه قم گفت: امروز همان شعله های دفاع از ولایت، انقلاب و این سرزمین در 
دل شهیدان ما از جمله سردار شهید زین الدین موج می زد، نیز در وجود جوانان و مردم 

این کشور زنده است. 
در این مراسم باشکوه سید مهدی صادقی استاندار قم، حجج اسلام و المسلمین سید 
محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( و علیرضا اعرافی امام 

جمعه موقت قم، حضور داشتند.
یکی از شاعران جوان استان قم نیز دراین آیین شعری حماسی را در وصف شهیدان 
جنگ تحمیلی قرائت کرد و بخشی از سخنرانی شهید مهدی زین الدین در دوران دفاع 

مقدس نیز در قالب نماهنگ پخش شد.

سرمقاله

اخبار

سید محمود میرلوحی *

اخبار
فرمانده كل سپاه در رزمایش بزرگ شهدای خلیج فارس  در قم : 

امنیت و اقتدار كشور
 مهم ترین دستاورد بسیج است 

فرمانده کل سپاه  پاسداران انقلاب اسلامی گفت: حضور بسیجیان در صحنه های 
مختلف پیامدهای بسیاری داشته که مهم ترین آن اقتدار و امنیت بی نظیری است که کشور 

از آن برخوردار است. 
سردار سرلشکرعزیز جعفری صبح دیروز در رزمایش بزرگ شهدای خلیج فارس  که 
در کیلومتر 35 جاده قم- گرمسار در حال برگزاری است، با گرامیداشت یاد شهدای دفاع 
مقدس اظهار داشت: سی و ششمین سالروز دستور تاریخی امام خمینی )ره( برای تشکیل 
بسیج است که این روز را تبریک گفته و از حضور به موقع و حماسی بسیجیان در این 

رزمایش تقدیر می کنم. 
فرمانده کل سپاه با اشاره به اینکه رزمایش الی بیت المقدس با همکاری 6 استان در حال 
برگزاری است، افزود: بسیج امروز دارای عملکرد معجزه آسایی است که چشم همه را خیره 
کرده است و دنیا آرزوی این نیرو را دارد. امروز بسیج از عظمت بی نظیری برخوردار است که 

در طول انقلاب سابقه نداشته است.
وی خاطر نشان کرد: بسیج در بخش های مختلف امنیتی، دفاعی، جنگ نرم فرهنگی، 
سیاسی و کمک به اقتصاد مقاومتی و مردم یاری دارای کارکرد است و این امور از 
ماموریت های بسیج است؛ کارکرد دفاعی بسیج از قدیمی ترین کارکرد ها است که همه دنیا 

شاهد عملکرد معجزه آسای آن بوده است.
فرمانده کل سپاه تصریح کرد: آمادگی های دفاعی بسیج که امروز گوشه ای از آن را 
شاهدیم از ابعاد مختلف قابل بررسی است، امروز در استان های کشور شاهد سازماندهی و 
تشکیل حدود 500 گردان بسیجی امام حسین )ع( که جزو گردان های مردم پایه است، 
هستیم. هزار و 500 گردان بیت المقدس جزو نواحی مقاومت بسیج به عنوان احتیاط 
گردان امام حسین )ع( در لایه های دوم و سوم ساماندهی شده تا از ایران و آرمان های 

اسلامی دفاع کنند، این مجموعه سازماندهی دفاعی نظامی بسیج است.
وی بیان کرد: برای حفظ انسجام و ارتقای آمادگی نظامی مشکلاتی در گذشته داشتیم 
که امروز بر طرف شده  است. امروز این رزمایش مشترک به صورت جمعی برگزار شده و 
الگویی برای برگزاری رزمایش در دیگر استان ها است که قرار است با هماهنگی و وحدت 

مانند این رزمایش  را اجرا کنند. 
سردار جعفری افزود: آن چه مهم است و بسیجیان باید بدانند این است که تهدیدات 
دشمن در حال تغییر است، با توجه به اهداف، آرمان ها و شعارهای انقلاب اسلامی دشمنی 
دشمنان ما هرگز تمام نخواهد شد و این آمادگی باید هر روز دقیق تر و عمیق تر شود. این 
آمادگی ها باید در قالب برنامه هایی که برگزار می شود به دست آید و بسیجیان فنون نظامی 
و تاکتیک مبارزه با دشمنان فرامنطقه ای و جنگ هایی که امروز در منطقه وجود دارد را 

فرا گیرند. 
وی با بیان اینکه امیدواریم بسیجیان با حضور به موقع در همه فراخوانی های استانی 
این آمادگی ها را کسب کنند، خاطر نشان کرد: حضور بسیجیان در صحنه های مختلف 
پیامدهای بسیاری داشته است که مهم ترین آن اقتدار و امنیت بی نظیری است که کشور 
از آن برخوردار است. امروز شاهد ناامنی هایی با تحریک دشمنان و حتی در درون مسلمان 
هستیم، همه جا ناامنی وجود دارد و اوج آن را در پاریس دیدیم و این یعنی تهدیدات 
دشمنان انقلاب اسلامی از منطقه فراتر رفته است. هدف اصلی آن ها ایران و انقلاب اسلامی 
است؛ تلاش زیادی کرده اند ایران را ناامن کنند که با اشراف نیروهای امنیتی تلاش آن ها 
خنثی شده است، این امنیت در کشور مدیون حضور مردم و آمادگی اقشار مختلف در نام 
بسیج است. این مهم ترین دستاورد ما است که زمینه ساز استمرار انقلاب در جهان است. 

جعفری عنوان کرد: عقب نشینی دشمن از مواضع خود دستاورد دیگر ما است، آنها 
فهمیده اند با جمهوری اسلامی با زور نمی توانند صحبت کنند و باید به تعامل منطقی 
با ایران روبه رو شوند، مسئولان آمریکا و اروپا می دانند که ایران امروز به قدرت منطقه ای 

تبدیل شده است.

معاون پژوهش و فن آوری دانشگاه آزاد اسلامی استان قم خبرداد:

اولین همایش ارتباط دانشگاه با صنعت 
در دانشگاه آزاد قم برگزار می شود

معاون پژوهش و فن آوری دانشگاه آزاد اسلامی استان قم گفت: اولین همایش استانی 
ارتباط دانشگاه با صنعت ، صبح روزچهارشنبه چهارم آبان با همکاری سازمان صنعت ، 
معدن و تجارت استان قم در تالار غدیر دانشکده علوم پایه دانشگاه آزاد اسلامی قم واقع در 

بلوار 15 خرداد برگزار می شود.

دکتر نادر منیرپور درگفتگو با خبرنگار ایمان اظهار داشت: در این همایش که با 
حضور صاحبان صنایع، اساتید دانشگاه ، دانشجویان ،دکتر ثمری مدیر کل توسعه 
صنعت و فن آوری دانشگاه آزاد اسلامی برگزار شد دکتر کسرایی رئیس دانشگاه آزاد 
اسلامی استان قم ، ذاکری رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سخنرانی 

می نمایند. 
وی ادامه داد: ایجاد کارگاه های آموزشی مشترک ، ارائه پنل تخصصی ، برپایی نمایشگاه 

فن بازار دانشگاه آزاد قم و غیره از برنامه های جانبی این همایش می باشد.
دکتر منیرپور ادامه داد: از تمامی فعالان حوزه صنعت و دانشگاهیان، دانشجویان دعوت 

می شود در این همایش شرکت نمایند. 
وی اضافه کرد: این همایش پیرو تفاهم نامه همکاری وزیر صنعت ، معدن و تجارت و 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی دکتر میرزاده برگزار می شود. 
معاون پژوهش و فن آوری دانشگاه آزاد اسلامی استان قم ادامه داد: دانشگاه آزاد اسلامی 
قم نخستین واحد دانشگاهی است که در جهت اجرایی کردن این تفاهم نامه همکاری گام 

برداشته است. 
دکتر منیرپور خاطر نشان کرد: همایش های دیگر نیز در پی این همایش در آینده 
نزدیک درجهت استفاده متقابل صنعت و دانشگاه از ظرفیت های یکدیگر در استان برگزار 

خواهد شد.
ایجاد بخش تعامل با دانشگاه در شهرک های صنعتی قم

وی در بخشی دیگر از سخنان خود به بیان اهداف برگزاری همایش ارتباط دانشگاه 
با صنعت پرداخت گفت: تقویت زیر ساخت های عملی صنعت از طریق دانشگاه ،ایجاد 
بخش تحقیق و توسعه در حوزه صنعت ، معدن و تجارت ، بررسی مشکلات واحدهای 
صنعتی استان قم و ارائه راهکارهای عملی برای حل مشکلات از طریق دانشگاه ، ورود 
دانشجویان اساتید جهت کارورزی ، کارآموزی در بخش های مختلف صنعت، انجام پروژه 
های تحقیقاتی کاربردی در حوزه صنعت ، برگزاری همایش های مشترک سخنرانی و 
کارگاه آموزشی مشترک و متقابل ، ایجاد بخش تعامل با دانشگاه در شهرک های صنعتی 
قم ، ایجاد کیلینیک صنعت در دانشگاه و مرتفع نمودن نیازهای شغلی دانشجویان از 
طریق ایجاد فرصت های شغلی در حوزه صنعت و غیره از اهداف برگزاری این همایش 

می باشد.
معاون پژوهش و فن آوری دانشگاه آزاد اسلامی استان قم تصریح کرد: دانشگاه آزاد 
اسلامی استان قم دارای 140 رشته تحصیلی است که 60 رشته آن ازجمله مهندسی 
صنایع، مهندس عمران، مکانیک، معماری و شهرسازی ، برق ، شیمی ، میکروبیولوژی ، 
فیزیک ،زیست شناسی ، مدیریت صنعتی ،حسابداری صنعتی، معماری،روانشناسی صنعتی 

و سازمانی و غیره مرتبط با حوزه صنعت و معدن و تجارت است .

در میان ادارات كل كشور صورت گرفت : 

كسب رتبه نخست كشوری 
توسط روابط عمومی اوقاف استان قم
روابط عمومی اوقاف قم در میان ادارات کل کشور رتبه نخست را کسب کرد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، این روابط عمومی 
توانست در میان استان های کشور، رتبه برتر را نزد سازمان اوقاف کشور کسب کند.

بر این اساس، مهدی قائم پناه مسئول روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان 
قم لوح تقدیر خود را از سوی حجت الاسلام والمسلمین علی محمدی رئیس سازمان اوقاف 
و امور خیریه کشور و حسن ربیعی مدیرکل دفتر ریاست، روابط عمومی و امور بین الملل 
سازمان اوقاف در دوره آموزشی کارشناسان روابط عمومی ادارات اوقاف و امور خیریه کشور 

دریافت کرد. 
بنابر اعلام سازمان اوقاف و امور خیریه، ارتباط با رسانه صدا و سیما و سایر نشریات 
مکتوب و دیجیتال، بهره مندی از فضای مجازی تولید خبر و استفاده از ظرفیت خبرنگاران 
استانی در پوشش همه مراسم مربوط به اوقاف از جمله دلایل این انتخاب بوده اند. گفتنی 
است دوره آموزشی کارشناسان روابط عمومی ادارات اوقاف سراسر کشور به مدت سه روز 

در استان یزد برگزار شد.
در این دوره آموزشی که  از 22 الی 25 آبان در استان یزد برگزار شد، مسئولان روابط 

عمومی اوقاف استان ها با جدیدترین روش های اطلاع رسانی و به روز آشنا شدند.

گذاری  سیاست  عالی  شورای  رییس 
انتخاباتی اصلاح طلبان با بیان اینکه اصلاح 
طلبان رقیب نظام نیستند بلکه بخشی از 
این نظام هستند، گفت: در انتخابات مجلس 
الگوی   92 انتخابات  تجربه  از  استفاده  با 
جدیدی از همگرایی اصلاح طلبان و اعتدال 

گرایان را رونمایی خواهیم کرد.
از  جمعی  دیدار  در  عارف  محمدرضا 
اعضای انجمن اسلامی معلمان با تاکید بر 
باید در جهت مشارکت  انجمن  این  اینکه 
نفوذ  ضریب  افزایش  و  مردم  حداکثری 
کند،  تلاش  مجلس  انتخابات  در  معلمان 
موثر  حضور  قصد  به  طلبان  اصلاح  افزود: 
انتخابات شرکت می کنند.  در  پیروزی،  و 

اصلاح  انتخاباتی  گذاری  سیاست  عالی  شورای  رییس 
طلبان تاکید کرد: اصلاح طلبان رقیب نظام نیستند بلکه 
بخشی از این نظام هستند و اگر رقیب تلاش می کند 
اصلاح طلبان را رو در روی بخشی از نظام قرار دهد باید 
هوشیار بود در زمینی که رقیب طراحی کرده است قرار 

نگیریم.
وی با بیان اینکه برای رواج تعلیم و تربیت صحیح 
در جامعه و به خصوص در نسل جوان و نوجوان سخت 
اختیار  در  که  نسلی  افزود:  هستیم،  معلمان  نیازمند 
معلمان برای فرا گرفتن دانش قرار می گیرد باید علاوه بر 

یاد گرفتن علوم مختلف، راه و رسم زندگی و آشنایی با 
محیط پیرامونی خود را هم آموزش ببیند.

وی با بیان اینکه اگر جامعه ای سطح آگاهی هایش 
نسبت به محیط پیرامونی خود بالا باشد در توسعه و 
پیشرفت کشور موثرتر است، اظهار داشت: نقش معلمان 
در آگاهی بخشی و روشن کردن چراغ حقیقت در جامعه 
نقش ممتازی است و شخصا افتخار می کنم که یک معلم 
هستم و هیچگاه شغل معلمی را با هیچ پست و مقام 

زودگذر عوض نمی کنم.
تقدیر  ضمن  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  عضو 
به عنوان یک تشکل  معلمان  اسلامی  انجمن  نقش  از 

صنفی در پیگیری مطالبات معلمان و اشاعه 
فرهنگ غنی اسلامی ، گفت: انتظاری که 
از تشکلهای صنفی وجود دارد این است که 
اولویتشان پیگری مطالبات و مشکلات صنف 
مربوط به خودشان باشد و تشکلی همچون 
انجمن اسلامی معلمان که متشکل از افراد 
مومن است و یک تشکل صنفی و سیاسی 
است باید در جهت استیفای حقوق معلمان 

از طریق ساز و کارهای قانونی کوشا باشد.
خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
با اشاره به گسترش افراطی گری در دنیا، 
به حوادث اخیر بیروت و پاریس اشاره کرد 
خود  که  ایران  اسلامی  جمهوری  گفت:  و 
مبارزه  جبهه  در  و  است  تروریسم  قربانی 
برای خشکاندن  را  تمام تلاشش  دارد  قرار  تروریسم  با 
ریشه تروریسم انجام می دهد و خود را در مصیبت مردم 

کشورهایی که قربانی تروریسم هستند شریک می داند.
کرد:  تاکید  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو 
رییس دولت اصلاحات پیشنهاد گفت وگوی تمدنها را 
در سازمان ملل مطرح کرد و رییس دولت تدبیر و امید 
هم پیشنهاد جهان عاری از خشونت را مطرح کرد که 
نشان دهنده صلح طلبی جمهوری اسلامی ایران است 
و نخبگان،رسانه ها و بخصوص معلمان باید در بسط و 

گسترش روحیه صلح طلبی ایران تلاش بیشتری کنند.

عضو شورای مرکزی فراکسیون رهروان ولایت می گوید: امروز بسیاری از جناح ها سیاسی 
به این نتیجه رسیده اند که اگر می خواهند رای مردم را داشته باشند باید به سمت اعتدال 

حرکت کنند.
جواد هروی درخصوص نقش احتمالی تندروها در انتخابات آتی مجلس خاطرنشان کرد: 
تصور می کنم فضای تازه ای در آسمان سیاست کشور بوجود آمده است که اگر ما نتوانیم این 

فضا را تعدیل کنیم، امکان بروز طوفان های سیاسی وجود دارد.
وی افزود: مردم از گرایش به سمت چپ و راست خسته شده اند. این دو جریان متاسفانه 
برای مردم آمارهای زیبایی نیافریدند؛ لذا اگر بناست کشوری آباد، با صلابت و با قدرت در حوزه 
داخلی و خارجی داشته باشیم و بتوانیم به عنوان یک جزیره امن در خاورمیانه به حیات خود 

ادامه دهیم، نیازمند سکان محکمی در کشور هستیم .
نماینده مردم قائنات در خانه ملت خاطرنشان کرد: متاسفانه  امروز بسیاری از جناح های 
سیاسی کشور به خواسته ها و معیشت مردم و آسیب های اجتماعی هیچ بهایی نمی دهند 
و در شناسنامه خودشان نمی بینند. در حالی که احزاب شناسنامه دار باید پاسخگوی تمام 
آسیب هایی که در عرصه های مختلف جامعه وجود دارد، باشند. هروی با بیان اینکه معتقدم 
در حال حاضر حزب نداریم، گفت: گونه های موجود گروه های سیاسی اساسا پاسخ گوی 

سئوالات و مشکلات مردم نیستند. به سمتی پیش خواهیم رفت که جامعه قدرت تشخیص 
پیدا کرده و از میان گروههای مختلف گروههای اعتدالی را برگزیند.

این نماینده اصولگرای مجلس تاکید کرد:  امروز جامعه ایران در حال حرکت در مسیر 
اعتدال است لذا تندروی ها و حرکت های افراطی از سوی هر دو جناح دیگر محلی از اعراب 
ندارد. چرا که جامعه در طول این مدت از تندروی ها سرخورده شده و ترجیح می دهد که به 
سمت میانه روی و اعتدال حرکت کند. هروی در خصوص تشکیل جبهه اعتدال نیز که هفته 
گذشته خبر آن را به رسانه ها داده بود، گفت: چندی است که نمایندگان عضو فراکسیون 
رهروان ولایت به دنبال این هستند که بتوانند جبهه تازه ای که خواسته های اساسی و حیاتی 
جامعه را پیگیری کند، تشکیل دهند. وی خاطرنشان کرد: احساس می کنیم که با توجه به 
نزدیک شدن به انتخابات و نیازی که در جامعه وجود دارد جبهه ای کارآمد مبتنی بر نیاز 
سنجی جامعه در حال شکل گیری است. هرچند که گروه های سیاسی اصرار بر مخفی کردن 
آن دارند. وی درباره نقش علی لاریجانی در جبهه اعتدال تصریح کرد: آقای لاریجانی از ابتدا 
هم با این قضیه موافق بودند و با توجه به  تجربیاتی که در عرصه سیاسی در سال های بعد 
از انقلاب داشته اند، ما هم نگاه مان در این جبهه به رئیس فعلی مجلس به عنوان پیشانی 

جبهه اعتدال خواهد بود.

آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی 
از مراجع تقلید گفت: چرا به مردم نمی 
گویند افرادی که رقم های نجومی اختلاس 
می کنند چه کسانی اند، با چه کسانی در 
ارتباط اند که به این منابع مالی دسترسی 
دارند و دست به اختلاس های میلیاردی 

می زنند.
وی روز پنجشنبه در دیدار رئیس اتاق 
بازرگانی کشور تصریح کرد: انسان بعضی 
ارقام نجومی از برخی فسادهای اقتصادی 
را از گوشه و کنار و دادگاه ها می شنود و 
تازه به این فکر می افتد که این رقم ها تا 
حالا کجا بوده و این در حالی است که مردم 
در اوضاع نامناسب معیشتی و اقتصادی قرار 
دارند. وی ادامه داد: اختلاس های میلیاردی 

نفتی که مردم از طریق دادگاه متوجه می 
شوند، ریشه یابی شود؛ باید برای این همه 

جمعیت و اقتصاد جامعه و امنیت سرمایه 
گذاری در کشور فکری کرد تا مشکل ها از 

زندگی مردم و جامعه برداشته شود.
یک  گفت:  اردبیلی  موسوی  الله  آیت 
تن هم که برای سرمایه گذاری وارد ایران 
می شود، بعدها مشخص می شود نفوذی 
و جاسوس دشمن بوده؛ باید فکری برای 

اوضاع و احوال نامساعد کرد.
وی اظهار داشت: در گذشته، اخلاق و 
قانون در دستگاه های دولتی بود؛ امروز آن 
اخلاق و قانون کجا رفته، چرا پایبند به قانون 
و اخلاق نیستند و بعضی هر کاری بخواهند 

می کنند.
وی گفت: باید مردم از منابع و سرمایه 
کشور اطلاع داشته باشند که این ها دست 
چه کسانی است تا از اختلاس و چپاول 

جلوگیری شود. 

محمد رضا عارف مطرح كرد:

رونمایی از الگوی جدید همگرایی اصلاح طلبان و اعتدال گرایان

عضو شورای مركزی فراكسیون رهروان ولایت: 

جامعه از تندروی خسته شده است

آیت الله موسوی اردبیلی:

پشت پرده اختلاس با رقم های نجومی را افشا کنید 

وزیر کشور دولت اصلاحات با بیان اینکه 
تفکری که بگوید فقط باید از من پیروی کنی، 
که  نرویم  گفت:راهی  است  داعشی  تفکری 
چهره جمهوری اسلامی ایران را خدشه دار 

کنیم.
حجت الاسلام موسوی لاری طی سخنانی 
در همایش اصلاح طلبان ورامین، با بیان اینکه 
ما وظیفه داریم از جمهوری اسلامی به گونهای 
دفاع کنیم که ثابت کنیم جمهوری اسلامی 
مساوی منطق است، خاطرنشان کرد: عده ای 

در داخل عملکردشان اینگونه نیست. 
موسوی لاری به عملکرد دولت قبل اشاره 
کرد و ابراز داشت: آقای احمدی نژاد آمد و هشت 
سال کار کرد کارنامه اش هم مشخص است. 

نمایندگان مجلس هم هشت سال کار کردند کارنامه شان 
مشخص است. بگذاریم مردم رای دهند اینکه دعوا ندارد. 

نایب رییس شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با 
بیان اینکه اگر جامعه ای راه بی قانونی و بی منطقی در پیش 
بگیرد، مطمئنا نمی تواند راه درست و عقلانی را  طی کند، 
یادآور شد: گروه هائی در قبل از انقلاب بودند که داعیه مبارزه 
با رژیم شاه داشتند اما توسل به قوه قهریه داشتند که مورد 

تائید حضرت امام خمینی نبود. 
موسوی لاری با اشاره به نگاه امام خمینی به مردم بیان 

کرد: امام معتقد بود مردم باید خود قضایا را تحلیل و تصمیم 
گیری کنند و با برخوردهای قهریه مخالف بودند و این منطق 
امام در بهمن 57 به نتیجه و پیروزی انقلاب اسلامی رسید. 
وی اضافه کرد: امروز در دنیا جریانات مخالف اسلام گروه 
هائی مثل داعش، طالبان و... را بنا نهاد تا با سربریدن، ترور و 
جلوگیری از سخنان حق می خواهند خود را عرضه کرده و 

اسلام را بد نام معرفی کنند. 
عضو ارشد مجمع روحانیون مبارز با یادآوری اینکه عده ای 
به نام دین مردم بی گناه را به خاک و خون می کشند، عنوان 
کرد: آیا چهره واقعی اسلام این است؟ این یک الگوئی جاهلی 

است که خود را حق معرفی می کند. این نوع 
تفکر، یاران علی ابن ابیطالب را شهید می کرد 
و امروز هم مثل همین تفکر در سوریه و شام 
مشهود است. موسوی لاری با تاکید بر آنکه 
اسلام  اصول  بر  منطبق  نظامی  مردم  عامه 
و قرآن می خواهند و با این منطق جمهوری 
اسلامی پایه گذاری شد، عنوان کرد: آیا در قرن 
21 می توانیم منطق داعش را قبول کنیم؟ ما با 

منطق و روش دعوی داریم یا با آدم ها؟ 
وی تاکید کرد:تفکری که بگوید فقط باید 
از من پیروی کنی، تفکری داعشی است. راهی 
را نرویم که چهره جمهوری اسلامی را همچون 

داعش جلوه دهیم.
وزیر کشور دولت اصلاحات با بیان اینکه 
یک راهی نرویم که چهره جمهوری اسلامی ایران را خدشه 
دار کنیم، تاکید کرد: ما وظیفه داریم از جمهوری اسلامی و 
خون شهدا حمایت کنیم. مخالف هم حق دارد نظر دهد ولو 
در اقلیت باشد، البته در اعمال نظر دهی حق با اکثریت است. 
نایب رییس شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان در 
ادامه، با اشاره به انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی گفت: 
از دوستان عزیز خواهش می کنم در حوزه انتخابیه خود یک 
نفر باید برای رفتن به مجلس از یک حزب کاندیدا شود تا 

بقیه همفکران نیز تمکین کنند.

موسوی لاری:

راهی نرویم كه چهره نظام خدشه دار شود

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: 
دولت و مجلس ، تصمیم گیران و تصمیم 
سازان باید شرایط فعلی کشور را درک 
اولویت  در  را  اقتصادی  مسئله  و  کرده 

برنامه های خود قرار دهند.
تجلیل  مراسم  در  لاریجانی  علی   
به  قم  استان  برگزیده  از صادرکنندگان 
مناسبت روز ملی صادرات در اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی استان قم برگزار 
شد، اظهار داشت: مسئله محور قرار دادن 
صادرات در سیاست های کلی مقام معظم 
رهبری و کشوری مطرح است و در ادبیات 
سیاسی و اقتصادی کشور این موضوع به 

بلوغ رسیده است.
داد:  ادامه  زمینه  این  در  وی 
سیاست های صادرات در سند چشم انداز 
تدوین شده و حتی محور اقتصاد مقاومتی 
صادرات است و مهم بودن این امر بر دولت 

و مجلس شورای اسلامی پوشیده نیست.
رئیس قوه مقننه افزود: دولت با با طرح 
رفع موانع تولید و خروج از رکود درصدد 
رونق تولید و صادرات است و برای این امر 
کارگروه ها و کمیسیون هایی در استان ها 
برای اجرای این طرح ایجاد شد تا این امر 

محقق شود.
نداشتن  رونق  علت  به  اشاره  با  وی 
صادرات کشورمان ابراز کرد: باروری تولید 
و صادرات در کشور به وحدت فکری در 
جامعه نیاز دارد. گاهی سیاستی به لیل 
عدم همگرایی فکری به خوبی پیش نرفته 

و تولید را با مانع روبرو کرده است.
لاریجانی با بیان اینکه اقتصاد مسئله 
مهم کشور در زمان حاضر است، ادامه داد: 
دولت و مجلس، تصمیم گیران و تصمیم 
سازان در کشور باید شرایط کنونی کشور 
را درک کرده و برای رونق یافتن تولید، 
صادرات محور باشد و مسئله اقتصادی را 

در اولویت برنامه های خود قرار دهند.
وی افزود: مشکل در سیستم بانکی و 
منقبض عمل کردن بانک ها، آشفتگی که 
میراث شرایط اقتصادی گذشته در کشور 
است و رنج پیمانکاران از بدهی دولت به 
تولید در  بخش خصوصی موجب شده 
کشور با رکود مواجه شود. نماینده مردم 
قم در خانه ملت عنوان کرد: فربه شدن 
دولت عامل دیگر رکود تولید و صادرات 
در کشور است به گونه ای که مقدار زیادی 
منابع به سیستم دیوان وارد شده و دولت 
دستورالعمل های جدیدی صادر می کند 

که مانع تولید می شود.
وی ادامه داد: لازم است دولت کوچک 
شود و به سیاست ها و نظارت های کلی 

بپردازد و مانع تولید نشود.
تولید  ایران در  رتبه  افزود:  لاریجانی 
بالای 100 است و سرمایه گذاران خارجی 
به رتبه ایران در بازار کسب و کار توجه 
دیوانی  در سیستم  این مشکل  و  دارند 

کشور است.
وی ادامه داد: مقداری از مشکلات حل 
شده و برخی نیز در حال حل شدن است و 

در این باره بخش خصوصی می تواند بسیار 
کمک کننده باشد.

رئیس مجلس شورای اسلامی اضافه 
کرد: برخی مشکلات باید با تالار گفتگو 

توسط اتاق بازرگانی رفع شود.
وی با اشاره به تحریم ها نیز عنوان کرد: 
برخی مشکلات نیز به دلیل تحریم ها بود 
و ما نمی توانستیم از سیستم بانکی استفاده 
کنیم و امید است با اجرای برجام از تولید 

کنندگان و صادرکنندگان حمایت شود.
لاریجانی تصریح کرد: مشکل حمل 
و نقل در صادرات از کشور ایران به عراق 
و مسئله مالیات مواردی هستند که فورا 
می توان آنها را برطرف کرد. وی تأکید کرد: 
لازم است تمام مشکلات صادرکنندگان 
و تولیدکنندگان عنوان شده تا در برنامه 

ششم ذکر و پشتیبانی شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: 
مشکل دیگر رونق نداشتن تولید نقص 
کشور  در  موجود  مناقشات  و  سیاسی 
است. ما باید شرایط کشور را درک کرده 
و اقتصاد را مهم ترین مسئله قرار دهیم در 
این خصوص اصحاب رسانه نیز نقش دارند 
و نباید به مسائل بی مورد سیاسی دامن 
زنند بلکه اقتصاد و نیاز به رونق یافتن تولید 
را در رسانه مسئله مهم کشود عنوان کنند.

وی با تأکید بر اینکه رسانه ها از عنوان 
مسائل بی مورد سیاسی پرهیز کنند، در 
این زمینه ادامه داد: قبلا غربی ها عنوان 
ایران  در  براندازی  دنبال  به  می کردند 

که  می گویند  حاضر  درحال  و  هستند 
بسیاری از مشکلات بدون تعامل منطقی 
با ایران حل نمی شود. لازم است رسانه ها 
به این گفته توجه داشته باشند و سخنان 
پیشین غربی ها نسبت به ایران را عنوان 
نکنند زیرا دیگر نگاه غربی ها به ایران تغییر 
کرده و این در کتاب ها و مقالات جدیدشان 

بیان شده که لازم است مطالعه شود.
لاریجانی افزود: پایداری، ثبات و امنیت 
و استراتژیک درست ایران موجب شده نگاه 
غربی ها به ایران تغییر کند و دیگر در پی 

براندازی ایران نباشند.
وی با تأکید بر اینکه ما در بخش اقتصاد 
مشکل داریم، افزود: طی 30 سال گذشته 
رشد اقتصادی ایران سه درصد بوده و این 
رقم برای کشوری که می خواهد توسعه 
یابد رقم بسیار پایینی است و بیکاری و 
تورم نشان می دهد که نقص کلی در کشور 

وجود دارد.
رئیس قوه مقننه با بیان اینکه تحریم ها 
نشان داد ضعف اقتصاد کشور در کدام 
قسمت است، افزود: مسئولان کشور به 
این امر توجه داشته باشند که اگر اقتصاد 
در کشور رونق نداشته باشد ما مورد سوء 

استفاده قرار می گیریم.
لاریجانی در خصوص اقتصاد متکی به 
نفت و یا غیر نفت نیز عنوان کرد: من بعید 
می دانم که با رفع تحریم ها به اقتصاد متکی 
به نفت برگردیم اما امکان برگشت وجود 

دارد که به رفتار مسئولان بستگی دارد.

علی لاریجانی  در مراسم تجلیل از صادركنندگان برگزیده استان قم:

رسانه ها از طرح مسائل بی مورد سیاسی پرهیز كنند



3 اقتصادی

وزارت کشاورزی اعلام کرد

کمبود خیار و گوجه فرنگی مقطعی است
در حالی که رییس اتحادیه میوه و سبزی فروشان، کمبود انواع صیفی جات مانند خیار و 
گوجه فرنگی را عامل گرانی آن در بازار عنوان کرده است، مدیرکل دفتر سبزی و صیفی 
وزارت جهاد کشاورزی این کمبود را ناشی از شرایط اقلیمی و مقطعی دانست و اعلام کرد 
که با ورود تدریجی تولیدات مزارع جنوب کشور، طی هفته های آتی بازار متعادل می شود 
اما هیچگاه مجوز واردات نمی دهیم.  حسن خدنگی - مدیرکل دفتر سبزی و صیفی وزارت 
جهاد کشاورزی  ضمن اعتراف به کمبود محصولات صیفی اعلام کرد: کمبود این محصولات 
مقطعی بوده و طی هفته های آینده با ورود تولیدات صیفی جاتی مانند گوجه فرنگی از برخی 
مناطق جنوبی کشور، بازار متعادل تر می شود.  وی با بیان اینکه قیمت گوجه فرنگی در 
حال حاضر کیلویی حدود 1500 تا 2000 تومان است، افزود: ایران تنها کشوری است که 
تقریبا در همه فصول آن می توان انواع سبزی و صیفی جات را تولید کرد اما پتانسیل کشور 
برای تولید این محصولات محدود بوده ممکن است دربرخی مقاطع کمبود به وجود آید.  
مدیرکل دفتر سبزی و صیفی وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه نمی توان به دلیل کمبود 
مقطعی و زودگذر برخی محصولات سبزی و صیفی اجازه واردات آن ها را داد و به تولید 
ملی ضربه زد، گفت: در سال های اخیر مزارعی در برخی مناطق جنوبی کشور مانند بوشهر 
و هرمزگان شناسایی شده اند که تا حدودی پتانسیل حل کمبود گوجه فرنگی را دارند و به 
تدریج محصول این منطق به بازار می آید و قیمت گوجه فرنگی متعادل تر می شود.  رییس 
اتحادیه میوه و سبزی فروشان نیز درباره دلایل گرانی و کمبود برخی محصولات صیفی از 
قبیل گوجه فرنگی، خیار، کدو و بادمجان اظهار کرده که امسال با توجه به سرما بخش زیادی 
از گوجه فرنگی های نارس و سبز از بین رفتند و گوجه  فرنگی های گلخانه ای نیز برای مصرف 
مردم کافی نیست، همین موضوع باعث شد افزایش قیمت این محصول شده است.  به 
گفته مهاجران، از حدود 20 روز گذشته بخشی از خیار به روسیه صادر شده و بخشی دیگر 
نیز از مرز بازرگان به کشورهای دیگر صادر می شود. در حال  حاضر خیارهای گلخانه ای نیز 
جوابگوی تقاضا نیست. و این مسائل سبب شده تا قیمت هر کیلوگرم خیار و گوجه فرنگی 
به 3500 تومان در بازار برسد، در حالی که پیش از این خیار کیلویی 2500 تومان و گوجه 

فرنگی کیلویی 1500 تومان بود. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,057,000یک مثقال طلا

936,560یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,170,000سکه بهار آزاد ی

9,195,000سکه امامی

4,610,000نیم سکه

2,480,000ربع  سکه

1,670,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

رییس سازمان حفظ نباتات اعلام کرد؛

ادامه رایزنی برای برخورد با میوه های قاچاق
رییس سازمان حفظ نباتات از ادامه تلاش و رایزنی برای برخورد با قاچاق میوه خبر 
داد و گفت: آفت مگس میوه مدیترانه که در پی قاچاق میوه امسال هم به کشور وارد 
شد، در سه استان مازندران، کردستان و آذربایجان غربی کنترل شده است و از باغداران 
می خواهیم برای پیشگیری از ورود آفت و خسارات احتمالی ناشی از آن با دفاتر پیش 
آگاهی و کلینیک های گیاه پزشکی منطقه خود در ارتباط باشند و مبارزه با این آفت را از 

هم اکنون شروع کنند.
محمدعلی باغستانی میبدی اظهار کرد: تفاهم نامه و مذاکرات بسیاری با دستگاه های 
متولی برخورد با قاچاق مانند ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز صورت گرفته است و هر 
محموله قاچاقی مانند میوه هایی که مجوزی برای ورود به کشور ندارد، باید جمع آوری و 
از توزیع آن در بازار جلوگیری شود که البته تاکنون چندین محموله میوه های قاچاق در 

این زمینه امحا شده اند. 
وی افزود: در پی قاچاق میوه طی ماه های اخیر شاهد شیوع مجدد آفت مگس میوه 
مدیترانه در سه استان مازندران، کردستان و آذربایجان غربی کنترل شده و از باغداران 
می خواهیم برای پیشگیری از ورود آفت و خسارات احتمالی ناشی از آن با دفاتر پیش 
آگاهی و کلینیک های گیاه پزشکی منطقه خود در ارتباط باشند و مبارزه با این آفت را از 

هم اکنون شروع کنند. 
رییس سازمان حفظ نباتات ادامه داد: این آفت در استان های مذکور کاملا کنترل شده و 

تاکنون مشکل خاصی در این زمینه گزارش نشده است. 
و  آگاهی  دفاتر پیش  با  توصیه می شود  باغداران  به  تاکید کرد:  باغستانی میبدی 
کلینیک های گیاهپزشکی شهرستان های خود در ارتباط باشند و اقدامات لازم را برای بالا 

نرفتن انبوهی جمعیت این آفت انجام دهند. 
وی با اشاره به کمک به کشاورزان برای تهیه عدوات مبارزه شیمیایی و غیرشیمیایی با 
این آفت از محل یارانه سموم، اظهار کرد: کشاورزان گوش به زنگ ناظران گیاهپزشکی 
باشند و پیش از آنکه آفت مگس میوه مدیترانه به تولیداتشان آسیب برساند، دست به کار 
شوند که در این راستا می توانند از کارت های زرد، فرمول ها و دستورالعمل های اعلام شده 

استفاده کنند.

در صورت توقف مازاد در تعمیرگاه ها؛

اعتبار گارانتی خودرو افزایش می یابد

براساس یک قانون جدید، مدت زمان توقف مازاد بر استاندارد خودروهای تحت گارانتی 
در نمایندگی های خدمات پس از فروش خودروسازان و واردکنندگان خودرو به مدت اعتبار 

گارانتی این محصولات اضافه خواهد شد.
طبق قانون خودروسازان و واردکنندگان خودرو موظفند خودروهای عرضه شده از سوی 

خود را در دوران گارانتی به طور رایگان، تعمیر و رفع عیب کنند.
اجرای این قانون در حالی است که در بسیاری از موارد به دلیل نبود قطعات یدکی، 
خودروهای تحت گارانتی مدت زمان زیادی در نمایندگی های خدمات پس از فروش 

خودروسازان و واردکنندگان خودرو متوقف می شوند.
در این شرایط اگرچه شرکت خودروساز یا واردکننده خودرو موظف به پرداخت جریمه ای 
تحت عنوان خسارت خواب خودرو در تعمیرگاه به مالک آن است، اما براساس اصلاحیه 
آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو، شرکت عرضه کننده 
خودرو موظف است مدت زمان توقف مازاد بر زمان استاندارد خودرو در تعمیرگاه را به 

مدت اعتبار گارانتی خودرو اضافه کند.
در این زمینه ماده 35 این قانون ذکر شده است:" عرضه کننده خودرو موظف است معادل 
زمانی توقف خودرو )مازاد بر دو روز یا زمان استاندارد تعمیرات( را به دوره ضمانت خودرو 
مربوطه اضافه کند. این موضوع با ذکر جزئیات کامل باید از طریق سامانه شرکت به تمام 

نمایندگی های مجاز و واسطه های خدمات پس از فروش ابلاغ شود".
اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو هم اکنون در 

هیات دولت در دست بررسی است و پس از تصویب، ابلاغ و اجرایی خواهد شد.

جلوگیری از تحویل خودروهای
 »تک ایربگ« با وام 2۵ میلیونی

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران از نظارت بر توزیع خودروها در طرح خرید خودرو 
با وام 25 میلیون تومانی خبر داد و گفت: صلاح نمی دانم خودروهای تک ایربگ تحویل 

مردم شود.
 نیره پیروزبخت گفت: براساس مصوبه دولت، تنها بخش محدودی از خودروها اجازه تولید 
با تک ایربگ را دارند و بر این اساس، صلاح نمی دانم که این خودروها در قالب پرداخت 
وام 25 میلیونی خودرو به مردم عرضه شوند.  رئیس سازمان ملی استاندارد ایران افزود: 
این سازمان بررسی های لازم بر روی تحویل خودروها در قالب طرح خرید اعتباری خودرو 
صورت خواهد داد تا خودروهای این طرح به صورت تک ایربگ عرضه نشوند.    وی تصریح 
کرد: همچنین نظارت کافی بر اجرای طرح خرید اعتباری لوازم خانگی هم صورت خواهد 

گرفت تا مردمی که از این کارت ها استفاده می کنند، لوازم خانگی استاندارد بخرند. 
طرح خرید اعتباری خودرو با وام 25 میلیون تومانی به مدت شش روز و با ثبت نام 
110 هزار متقاضی، از سوی دولت برای تحریک تقاضا و فروش خودروهای در انبار مانده 
خودروسازان از هجدهم ابان ماه آغاز شد.  همچنین طرح خرید اعتباری کالاهای بادوام 
با وام تا سقف 10 میلیون تومانی نیز قرار است از اواسط هفته آینده اجرایی شود.    هنوز 
دولت هیچ آماری مبنی بر تعداد متقاضیان حضور در این طرح ارایه نکرده و به صورت 

رسمی، زمان آغاز توزیع این کارت ها اعلام نشده است.   
این طرح قرار است در فاز اول با توزیع کارت اعتباری میان کارمندان دولت و بازنشستگان 

از سوی دولت اجرایی شود.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با بیان 
اینکه سهمیه های بنزین ۷00 تومانی موجود در کارت ها فردا 
شب می سوزد، گفت: فعلا هیچ سناریویی برای افزایش قیمت 

و یا بازگشت سهمیه های بنزین وجود ندارد.
سید ناصر سجادی  با بیان اینکه سهمیه های بنزین ۷00 
تومانی موجود در کارت های هوشمند سوخت تا امشب شنبه 
30 آبان ماه می سوزد، گفت: دارندگان سهمیه بنزین ۷00 

تومانی تا فردا شب برای مصرف این سهمیه فرصت دارند.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در 
پاسخ به پرسش مهر مبنی بر برنامه جدید دولت به منظور 
افزایش قیمت بنزین، تصریح کرد: در حال حاضر وزارت نفت 
هیچ سناریویی به منظور افزایش قیمت بنزین به دولت ارائه 

نکرده است.
این مقام مسئول همچنین در خصوص جریمه خرید بنزین 
با استفاده از کارت سوخت جایگاهداران، بیان کرد: تاکنون 

سناریوهای مختلفی از سوی وزارت نفت به دولت ارائه شده 
اما هیچ یک از سناریوها تاکنون تصویب و برای اجرا به شرکت 

ملی پخش فرآورده های نفتی ابلاغ نشده است.
سجادی همچنین با رد هر گونه احتمال از سرگیری سهمیه 
بندی بنزین در کشور، بیان کرد: پس از آزادسازی قیمت ها، 
روند مصرف بر خلاف پیش بینی با جهش قابل توجهی روبرو 
نشده است و به نظر می رسد ساز و کار فعلی عرضه بنزین 

فعلا ادامه یابد.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در 
پایان با بیان اینکه پس از حذف سهمیه های بنزین، عرضه این 
فرآورده نفتی با کارت ادامه می یابد، خاطرنشان کرد: عرضه 
کارتی بنزین حتی در صورت آزادسازی قیمت و عرضه تک 

نرخی بنزین از اول آذرماه ادامه می یابد. 
از ابتدای آذر ماه سال جاری بنزین معمولی به صورت تک 
نرخی و با بهای 1000 تومان و بنزین سوپر با قیمت 1200 

تومان در جایگاه های کل کشور عرضه می شود، بر این اساس 
عرضه بنزین با قیمت ۷00 و ۸00 تومانی در جایگاه ها متوقف 

خواهد شد.
همزمان با اجرای طرح آزادسازی قیمت ها ذخیره بنزین 
۷00 تومانی کارت ها به حدود دو میلیارد و 500 میلیون لیتر 
رسیده بود اما هم اکنون ذخیره بنزین ۷00 تومانی کارت ها به 

کمتر از ۴00 میلیون لیتر کاهش یافته است.

مشاور کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور با تاکید بر 
تاثیر خط فقر در تعیین مزد واقعی کارگران،  گفت: جامعه 
کارگری تعریف حداقل های زندگی را از وزارت کار انتظار دارد.

علی خدایی  اظهار کرد: بند 2 ماده ۴1 قانون کار می گوید 
مزد تعیین شده باید به میزانی باشد که حداقل های زندگی 
یک خانوار را تامین کند و در آن به تعداد متوسط اعضای 
خانوار یا همان بعُد خانوار و حداقل های زندگی اشاره شده 
است. وی ادامه داد: بعُد خانوار و میانگین تعداد افراد خانوار را 
معمولا مرکز آمار ایران اعلام می کند که سال گذشته حدود 
3.۴۸ صدم نفر بود ولی موضوع حداقل های زندگی در این بند 

تا این لحظه مشخص نشده است.
خدایی گفت: هر سال تعداد متوسط اعضای خانوار از سوی 
مرکز آمار ایران اعلام می شود ولی بحث حداقل های زندگی 
همچنان بدون تکلیف باقی مانده است در حالی که در قانون 
کار وزارت کار مکلف شده تا کلیه دستورالعمل ها و آیین 

نامه های مربوط به این قانون را تهیه کند.

به گفته مشاور کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور 
متذکر شد: تورم اقلام سبد هزینه خانوارهای کارگری به 
مراتب بیشتر و بالاتر از میانگین کل کشور است و با استفاده از 
آمارهای سال گذشته حدود 300 هزار تومان به هزینه  خانوار 
اضافه شده است. وی با بیان اینکه در بهترین حالت افزایش 
دستمزد کارگران به 150 هزار تومان نمی رسد، گفت: وضع 
معیشت کارگران هر سال بدتر می شود و عقب افتادگی های 

بسیاری را شاهد هستیم .
خدایی در پایان با بیان اینکه وزارت رفاه وظیفه بررسی 
دارد،  برعهده  را  فقر  خط  حداقل  و  رفاه  میزان  تعیین 
خاطرنشان کرد: اعلام خط فقر در تعیین مزد واقعی کارگران 
می تواند موثر باشد ولی خواسته جامعه کارگری این است که 
قبل از آن، حداقل های زندگی خانوارهای کارگری تعریف 
شود و اگر دولت با ما در این زمینه همکاری کند می توانیم 
امسال تعریف حداقل های زندگی را که تکلیف قانون کار است، 

مشخص کنیم. 

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتیاعلام کرد؛

بنزین ۷۰۰ تومانی امشب می سوزد 
افزایش قیمت بنزین منتفی است

مشاور کانون عالی شوراهای اسلامی کار تاکید کرد؛
 حداقل های زندگی کارگران را مشخص کنید

بر سر این مساله که بخش مسکن یک زمستان دیگر هم در خواب خواهد بود اختلاف نظر 
چندانی وجود ندارد، اما برخی بهار 95 و برخی دیگر سال 9۷ را زمان بیدار شدن پیشران اقتصاد 

ایران از خواب زمستانی می دانند.
 در حالی که رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران می گوید سال 1395 سال رونق مسکن 
خواهد بود، مشاور وزیر راه و شهرسازی معتقد است تا دو سه سال آینده نباید منتظر افزایش 

قیمت مسکن باشیم.
 حسین عبده تبریزی مشاور وزیر راه و شهرسازی در مدیریت و تامین مالی با بیان این که 
هم اکنون 20 میلیارد دلار خانه خالی در ایران داریم هم چنین گفت: 2۷ میلیارد دلار در 10 سال 
اخیر واحد مسکونی تخریب شد، لذا منتظران بیخودی در انتظار افزایش قیمت مسکن نباشند. 
اما حسام عقبایی رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران در واکنش به صحبت عبده تبریزی 
گفت: به اعتقاد من در سال 1395 شاهد رونق بازار مسکن خواهیم بود؛ هرچند عوامل منطقه ای 
و داخلی در وضعیت اقتصادی کشور تاثیر گذار است و نمی توان پیش بینی دقیقی در خصوص 

آینده مسکن داشت. 
البته عبده تبریزی با استناد به حجم 20 میلیارد دلار نقدینگی بلوکه شده ناشی از ساخت 
خانه های خالی می گوید که دولت در بخش مسکن نباید کار بیخودی انجام دهد. اما عقبایی 
هشدار می دهد: اگر دولت نخواهد نسبت به رونق مسکن کاری کند، اقتصاد مسکن به 
ورشکستگی می رود و این یعنی اضمحلال بخش مسکن و رکود. بیرون  آمدن از شرایط رکود نیز 

حداقل چهار سال زمان می برد.
 از زمانی که در اواخر سال 1391 سازندگان بدون اطلاع از تعداد قابل توجه ۴00 هزار خانه 
خالی شهر تهران اقدام به ساخت خانه های لوکس و متوسط قیمت کردند 2.5 سال می گذرد. 
در آن شرایط مسکن بدون متقاضی ماند و بخش ساخت و ساز دچار چالش عدم نقدینگی شد. 
از سوی دیگر به دلیل افزایش پایه پولی کشور و کاهش قدرت خرید خانوارها متقاضی بخش 

مسکن به شدت افت کرد تا این بخش به کما برود.
 به دنبال این اتفاق، اقتصاد کلان نیز به رکود برخورد؛ چرا که ارتباط بخش مسکن به عنوان 
بخش پیشرو که نبض ۷0 درصد اشتغال کشور را در دست داشت با صنایع پایین دستی قطع 
شد و چرخش مالی از جریان افتاد. تحریم های ظالمانه و عدم صادرات از یک سو و رکود مسکن 

از سوی دیگر اندام اقتصاد ایران را نحیف کردند.
 بعد از گذشت 2.5 سال و بنا به آمار اداره برق تعداد خانه های خالی تهران از ۴00 هزار به 2۴0 

هزار واحد کاهش یافته اما این تعداد هنوز رقم قابل توجهی است که شاید مالیات بر خانه های 
خالی بتواند این تعداد را وارد بازار اجاره کند.

 در این شرایط بخش مسکن با سه پارادوکس اضافه ساخت، نبود تقاضا به دلیل پایین بودن 
قدرت خرید و مهم تر از همه افزایش روزافزون سد تقاضا مواجه است که وزارت راه و شهرسازی 

باید اقداماتی همسو برای تعادل بخشی به بازار مسکن انجام دهد.
 یک کارشناس اقتصاد مسکن معتقد است اگر دولت بنا داشت اقتصاد را از رکود خارج کند باید 

به بخش مسکن توجه می کرد، نه به بخش خودرو.
 سعید آگشته هم چنین درباره پیش بینی اش از آینده بازار مسکن گفت: حوزه مسکن تولیدی 
را به نام ساختمان دارد و تا زمانی که بازار رغبت و انگیزه کافی برای خرید نداشته باشد، طبیعی 
است که مسکن از رکود خارج نمی شود. در این حالت فعالان اقتصادی در حوزه تولید، در حوزه 
زمین و کلیه زمینه های عناصر ساختمانی دچار اختلال می شوند و این جاست که نظامات بانکی 

باید با پایین آوردن نرخ های سود به کمک بیایند.
 اقداماتی که وزیر راه و شهرسازی از آن به عنوان سیاست های اصلی وزارتخانه یاد می کند، 
نوسازی بافت های فرسوده، توسعه مسکن در شهرهای پیرامونی و توسعه حمل و نقل ریلی به 

این شهرهاست.
 عباس آخوندی هم چنین به ایسنا گفت: اصلی ترین سیاستی که من تعقیب می کنم تشکیل 
ستاد بازآفرینی شهری با حضور بخش هایی از جمله وزارت راه و شهرسازی ، وزارت بهداشت، 

سازمان میراث فرهنگی، وزارت نیرو، وزارت جهاد کشاورزی، شهرداری ها و استانداری ها است.
 آخوندی تصریح کرد: بخش عمده ای که به ظاهر خانه دارند ولی کیفیت زندگی شان در 
وضعیت بسیار نامناسبی است هدف این ستاد هستند و این اتفاق مهمی است که مسکن مهر 

از آن غفلت کرد. 
با توجه به آمار، میزان تقاضای انباشته شده برای مسکن لزوما نسبت به دهه ۷0 و ۸0 افزایش 
ندارد، اما به دلیل کاهش 6۷ درصدی پروانه های ساختمانی مشکل مسکن می تواند حادتر شود. 
مضافا این که بافت های فرسوده هم معیارهای کیفی نداشته و نیاز به بازسازی دارند، لذا بخش 
مسکن نباید وضعیت بهتری که هم اکنون نسبت به دهه ۷0 دارد را از دست بدهد و به شرایط 
قبل برگردد. این نکته ای است که عبده تبریزی هم به آن اذعان دارد. لذا سیاست های همسوی 
وزارت راه و شهرسازی در قالب طرح جامع مسکن باید در ماه های پیش رو برای خروج مسکن 

از رکود فکری صورت دهد. 

مسکن از خواب زمستانی بیدار می شود؟

حذف کم درآمدها از بسته حمایتی دولت؛

لیست مشمولان وام کالا آب رفت
با وجود تبلیغات پرداخت وام خرید کالا، میلیون ها 
کارگر به دلیل ناتوانی درارائه تضمین واقساط ماهیانه 
بالا، امکان دریافت آن را از دست داده اند، با این حال 

مذاکراتی با وزارت کار در این باره در جریان است.
دو هفته ای می شود که طرح وام 10 میلیون تومانی 
خرید کالای ایرانی اعلام شده است. پیش بینی صورت 
گرفته این است که از طریق معرفی محصولات برخی 
شرکت ها و کارخانجات ایرانی، علاوه بر تقویت قدرت 
خرید متقاضیان، بازار فروش جدیدی برای تولیدات 
ایرانی فراهم شود. کارشناسان می گویند اینگونه طرح ها 
می تواند منجر به رونق تولیدات داخلی و همچنین 
حفظ اشتغال موجود در بنگاه ها شود. از سویی به برخی 
گروه های نیازمند و اقشار کم درآمد هم این امکان را 
می دهد تا بتوانند با استفاده از وام 10 میلیون تومانی، 

کالاها و اجناس مورد نظرشان را تهیه کنند.
اما مسئله این است که این طرح نمی تواند گستره 
وسیعی برای اجرا داشته باشد و انتظار داشت گروه 
های مختلف درآمدی بتوانند شرایط آن را فراهم و از 
امکان 10 میلیون تومانی جدید برخوردار شوند. اولا به 
دلیل قراردادی بودن بیش از 93 درصد کل بازار کار و 
شاغلان، امکان تهیه تضامین لازم برای بسیاری از افراد 
یک معضل اساسی است و معمولا بنگاه ها تمایلی به 

ارائه چنین ضمانت هایی به بانک ها ندارند.
چه کسانی جامعه هدف وام خُرد هستند؟

همچنین برخی گروه ها و اقشار کم درآمد مانند 
ها  وام  اینگونه  اقساط  پرداخت  بخش  در  کارگران 
با مشکلاتی مواجه خواهند شد و از آنجایی که ذات 
اینگونه وام های خُرد باید با هدف حمایت از اقشار کم 
درآمد و ضعیف پیش بینی شود، متاسفانه در طرح 

جدید وام خرید کالا چنین امکانی مشاهده نمی شود.
علاوه بر این، نمایندگان کارگران می گویند اصلا 
طراحان در پیش بینی طرح خرید کالا میلیون ها 

کارگر و حداقل بگیر را فراموش کرده و چیدمان طرح 
نیز به نحوی نیست که کارگران بتوانند از این تسهیلات 
برخوردار شوند. آنها نه توان پرداخت اقساط وام 10 
میلیونی را دارند چون در مواردی بیش از کل دریافتی 
آنها است و از سوی دیگر، به دلیل قراردادی بودن، امکان 
دریافت تضامین لازم از کارفرمایان را نخواهند داشت؛ 
بنابراین باید گفت طرح خرید کالای ایرانی، اساسا برای 

استفاده اقشار کم درآمد پیش بینی نشده است. 
در حال حاضر، بیش از 50 درصد کل بازار کار ایران 
و شاغلان را مشمولان قانون کار تشکیل می دهند که 
بسیاری از آنها قرارداد موقت هستند و چند میلیون نفر 
نیز حداقل حقوق ۷12 هزارتومانی ماهیانه را دریافت 
می کنند؛ پس اگر این گروه 13 میلیونی نتواند امکان 
استفاده از وام خرید کالای ایرانی را داشته باشد، عملا 
دایره طرح بسیار کوچک و بیشتر شکل و شمایل 

تبلیغاتی به خواهد گرفت.
 نمایندگان کارگران با اظهار گلایه نسبت به عملکرد 
دولت در این بخش و همچنین انتقاد از وزارت کار 
برای عدم پیگیری این موضوع، عنوان کرده اند: به نظر 
می رسد دولت آنها را برای مشارکت دادن در اینگونه 
از سوی  یا تضامینی  و  فراموش کرده است  طرح ها 
بانک ها خواسته می شود که آنها عملا قادر به تامین آن 
نیستند. آنها می پرسند اگر کارگر حداقل بگیر و قشر 
ضعیف جامعه نتواند از وام خُرد بانکی برخوردار شود، 

پس چه کسانی باید بگیرند؟
 نشست کارگران با معاون وزیر کار

نمایندگان  نشست  تشریح  با  عباسی  غلامرضا   
کارگران با معاون وزیر کار درباره حذف میلیون ها کارگر 
از امکان دریافت وام 10 میلیون تومانی خرید کالا گفت: 
کارگران عنوان کردند قشر آسیب پذیر و کارگری از 

چرخه حمایتی دولت بیرون مانده اند.
 دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران 

اظهارداشت: برای این منظور چند پیشنهاد مختلف 
مطرح و بررسی شد؛ از جمله اینکه یک طرحی قبلا 
مطرح بود به این صورت که یک حساب بانکی از سوی 
کارگران باز شود و سپس از طریق دریافت یک ضمانت 
نامه محضری و همچنین استفاده از آن حساب، امکان 

استفاده از 2 میلیون تومان وام بررسی شود. 
عباسی خاطرنشان کرد: قرار است نمایندگان کارگران 
برخی پیشنهادات را در این زمینه تدوین و ارائه کنند. 

در این قالب، مباحثی درباره چگونگی یافتن روش هایی 
برای استفاده مشمولان قانون کار از بسته های حمایتی 
دولت مطرح خواهیم کرد.  این مقام مسئول کارگری 
قرارداد  کارگران در حال حاضر  بیشتر  افزود:  کشور 
موقت هستند و کارخانجات آنها را برای استفاده از وام 
خرید کالا ضمانت نمی کنند، همچنین ۷0 درصد کل 
مشمولان قانون کار در کارگاه ها و اصناف کوچک حضور 
دارند که برای آنها نیز امکان تامین ضمانت وجود ندارد.

 وی تاکید کرد: همچنین بسیاری دیگر از کارگران 
شاغل در بخش ساختمانی، رانندگان، قالیبافان و ... 
نیز نمی توانند از اینگونه فرصت ها بهره مند شوند. در 
این خصوص کارگران به عملکرد دولت گلایه و انتقاد 
کردند و با معاون وزیر کار برخی موارد را مطرح کردیم. 
متاسفانه تا به امروز، قشر کارگر و آسیب پذیر جامعه 
از چرخه حمایتی بسته جدید اعتباری دولت بیرون 

مانده اند.

شنبه -سی ام آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3872



ورزشی شنبه -سی ام آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 443872

مربی تیم ملی دوومیدانی جوانان خبر داد؛

آغاز اردوی تیم ملی دوومیدانی
برای حضور در مسابقات جوانان آسیا

علی رضایی  اظهار کرد: با توجه به برنامه ریزی انجام شده از فدراسیون دو و میدانی آسیا 
قرار است رقابت های رده سنی جوانان قهرمانی قاره کهن در خرداد ماه سال 1395 به 

میزبانی کشور ویتنام به انجام برسد.
وی ادامه داد: هدف ما این است که بهترین نفرات در ترکیب تیم دو و میدانی جوانان 
ایران راهی رقابت های قهرمانی آسیا شود و بتوانیم در بیشتر مواد و رشته های این دوره از 
مسابقات مدال بگیریم، به همین منظور اردوی تیم ملی را از هفته نخست آذر ماه استارت 
خواهیم زد. مربی تیم ملی دوومیدانی جوانان اضافه کرد: نخستین اردوی آماده سازی تیم 
ملی دو و میدانی جوانان کشورمان از روز ششم آذر ماه به منظور شرکت در مسابقات 

قهرمانی آسیا به میزبانی مجموعه ورزشی آفتاب انقلاب تهران آغاز خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: ملی پوشان علاوه بر تمریناتی که زیر نظر کادر فنی برگزار می کنند 
در چند رقابت بین المللی نیز به میدان خواهند رفت تا میزان آمادگی آنها مورد سنجش و 
ارزیابی دقیق قرار بگیرد و ان شاءالله بهترین ها را به پیکارهای آسیایی اعزام کنیم. رضایی 
در پاسخ به این سئوال که آیا دو و میدانی کاران قم نیز در تیم ملی جوانان ایران حضور 
دارند یا خیر؟ تصریح کرد: خوشبختانه امسال دو و میدانی کاران قم در مسابقات قهرمانی 
کشور عملکرد خوبی داشتند و نتایج موفقی کسب کرده اند و به حضور آنها در تیم ملی 
امید زیادی داریم. وی یادآور شد: تا این لحظه حضور محمدرضا فریدی به عنوان نخستین 
ملی پوش دو و میدانی قم در تیم ملی جوانان قطعی شده و این دو و میدانی کار ارزنده در 
مواد 200 متر و ۴00 متر با توجه به موفقیت های ارزنده ای که دارد برای حضور در ترکیب 
نهایی تیم ملی تلاش خواهد کرد. مربی تیم ملی دوومیدانی جوانان تبیین کرد: دیگر دو و 
میدانی کار قم که ما برای حضور وی در ترکیب تیم ملی دو و میدانی جوانان امید زیادی 
داشتیم رضا ملک پور است اما این ورزشکار شاخص به دلیل محدودیت سنی به احتمال 
فراوان به اردوی تیم ملی بزرگسالان برود. وی با بیان اینکه اردوی تیم ملی دو و میدانی 
جوانان به مدت یک هفته برگزار می شود و بعد از آن بانوان ملی پوش وارد اردو می شوند، 
خاطرنشان کرد: رقابت های دو و میدانی قهرمانی رده سنی جوانان آسیا روزهای سیزدهم 
تا هفدهم خرداد ماه در هوشی مینه ویتنام به انجام خواهد رسید. رضایی که همزمان 
مسئولیت سرپرستی تیم ملی دو و میدانی جوانان را عهده دار است، اضافه کرد: دو و میدانی 
قم استعدادهای زیادی دارد و یقینا در آینده نزدیک شاهد حضور چند تن از نفرات شاخص 

قم در تیم های ملی رده های سنی مختلف خواهیم بود.

جعفري  خبرداد:

قهرماني تیم فوتسال بسیج آتش نشاني در 
مسابقات بسیج ادارات قم 

مدیرعامل سازمان آتش نشاني و خدمات ایمني شهرداري قم از قهرماني تیم فوتسال 
بسیج آتش نشاني در مسابقات بسیج ادارات خبر داد.

عباس جعفري با اشاره به فرا رسیدن هفته بسیج بیان کرد: به مناسبت این هفته یک 
دوره مسابقات فوتسال با حضور تیم هاي بسیج ادارات در قم برگزار شد.

وي بیان کرد: در این مسابقات که 20 تیم شرکت کرده بودند، تیم ها رقابت هاي 
جذاب و نزدیکي را به نمایش گذاشتند و تیم آتش نشاني نیز توانست در این مسابقات 

پرفروغ حاضر شود.
مدیرعامل سازمان آتش نشاني و خدمات ایمني شهرداري قم بیان کرد: تیم فوتسال 
بسیج سازمان آتش نشاني پس از شکست دادن حریفان در مراحل مقدماتي و پایاني در 

فینال به مصاف تیم بسیج دانشگاه علوم پزشکي جعفریه رفت.
وي گفت: در مسابقه فینال تیم بسیج آتش نشاني قم توانست حریف را با نتیجه چهار 

بر یک شکست داده و به مقام قهرماني دست یابد.
جعفري بیان کرد: طي روزهاي گذشته نمایندگان سازمان آتش نشاني در تیم 
شهرداري توانستند در مسابقات آمادگي جسماني کلانشهرهاي کشور موفق حاضر 

شوند و تیم شهرداري قم در این مسابقات خوش درخشید.

نادر شیمي قم گام اول را محکم برداشت

مسابقات لیگ دسته اول بانوان بسکتبال کشور که از چندي پیش با حضور استان هاي 
کشور آغاز شده بود چهار تیم بسکتبال نادر شیمي قم، مشهد ،هیئت بسکتبال جنوب 

شرق  تهران،حاج حسن  مازنداران به مرحله نیمه نهایي راه یافتند. 
در این مرحله که به صورت دوره اي برگزار مي شود دور رفت در شهر تهران چهار 
تیم به رقابت پرداختند که تیم  نادر شیمي توانست با شکست حریفان خود و با اقتدار 
با کسب شش امتیا ز در صدر جدول قرار گیرد.  در مرحله برگشت این مسابقات که در 
سالن شهداي نکاء مازندران چهار تیم جهت مشخص شدن قهرمان ودوتیم اول صعود 
به لیگ برتر به رقابت پرداختند که تیم نادر شیمي قم و تیم حاج حسن مازندران در 
یک بازي پایا پاي و با حضور تماشاگران مازندراني برگزار شد تیم نادر شیمي با هدایت 
مربي خود  فهیمه سعیدکیا توانست با نتیجه شصت بر پنجاه ونه به پیروزي برسد.  در 
کوارتر اول و دوم تیم حاج حسن مازندران از تیم نادر شیمي قم پیشي گرفت  و کوارتر 
سوم وچهارم تیم نادر شیمي قم با درایت مربي خود توانست تیم حاج حسن مازندران 
را با شکست مواجه نماید.   اسامي تیم بسکتبال نادرشیمي:مرجان هیربد،عطیه 
نادري، فائزه وفایي،سارا جعفري،محدثه فراتي،الهه جعفري،معصومه فرخي،بهاره بني 
طالبي،ندامیرشکار،راضیه رحیمي،زینب واشیان، ملیکا وکیلي.  مربي خانم فهیمه 

سعیدکیا،مدیر فني دکتر فاطمه ضرغام، سرپرست خانم نسیبه نظري. 

هفته دوازدهم لیگ برتر؛

تساوی بدون گل شاگردان دایی و گل محمدی
از چارچوب رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور عصر روز جمعه 
یک دیدار بین تیم های صبا قم و ذوب آهن اصفهان در ورزشگاه یادگار امام 

قم برگزار شد.
در حالی که تیم های صبای قم و ذوب آهن اصفهان در جدول رده بندی در 
کنار یکدیگر قرار گرفته اند این دیدار از اهمیت بسیار زیادی برای شاگردان علی 

دایی و یحیی گل محمدی برخوردار بود.
قضاوت این دیدار را بیژن حیدری با کمک محمد  راهی، محمدجواد مداح 
و سید رضا مهدوی قضاوت کرد و داور این دیدار به حجت حق وردی و کاوه 

رضایی از ذوب آهن و محمدقاضیی از صبا کارت زرد نشان داد.
تیم صبای قم در این دیدار با ترکیب حامد لک، فیلیپه ماچادو، امیرحسین 
صادقی، مسعود حق جو، محمدامین آرام طبع، فرشید باقری، سامان آقازمانی)از 
دقیقه 65 هاشم بیک زاده(، جلال الدین علی محمدی، ابوالفضل ابراهیمی، کریم 

اسلامی و محمد قاضی برابر مهمان خود صف آرایی کرد.
گل محمدی نیز در این دیدار ترکیب  رشید مظاهری، هادی محمدی، 
ولید اسماعیل، علی حمام، حجت حق وردی، اکبر صادقی)از دقیقه ۷2 
مهدی مهدی پور(، سید محمدرضا حسینی) از دقیقه 66 کاوه رضایی(، قاسم 
حدادی فر، احسان پهلوان، مهدی رجب زاده )رضا شکاری( و مرتضی تبریزی 

به زمین مسابقه فرستاد.
در نیمه نخست بازی این شاگردان علی دایی بودند که برتری نسبی در 
حفظ توپ داشتند و برخی از حملات را روی دروازه صبا تدارک دیدند هرچند 
که نتوانستند راه به جایی ببرند. تنها دستاورد شاگردان دایی در نیمه نخست 

بازی برخورد توپ با تیر دروازه ذوب آهن بود.
در نیمه دوم بازی نیز دو تیم بازی پایاپایی را ارائه کردند و برخی از 
موقعیت های خطرناک روی دروازه دو تیم خلق شد هرچند که در اغلب این 
حملات یا مدافعان موفق بودند و یا توپ ها با بی دقتی مهاجمان دو تیم از 

دست رفت.
در دقیقه 60 این بازی اسلامی بازیکن صبا از سمت چپ زمین در عرض 
حرکت کرد و پس از اینکه مدافع ذوب آهن را از پیش رو برداشت، شوت او به 

شکل خطرناکی از کنار دروازه تیم مهمان به اوت رفت.
در دقیقه ۷2 بازی نیز بیک زاده و حق جو مدافعان صبا در تصاحب توپ 
تعلل کردند و این اشتباه تبریزی بازیکن ذوب آهن را در یک موقعیت خوب 

قرار داد ولی ضربه او با تکل صادقی به کرنر تبدیل شد.
در دقیقه ۸1 بازی تعلل مدافعان ذوب آهن نزدیک بود که کار دست این تیم 
بدهد و مهاجم صبا در موقعیت خوبی قرار بگیرد که این موقعیت با تکل بلند 

مدافع ذوب آهن بدون نتیجه ماند.

یک دقیقه بعد نجف  زاده بازیکن با تجربه ذوب آهن ضربه خطرناکی را روانه 
دروازه صبا کرد که علی حمام سرش را مقابل توپ قرار داد و این موقعیت 

را خنثی کرد.
در نهایت این دیدار با تساوی بدون گل پایان یافت و ذوب آهن با یک 
امتیازی که در این دیدار کسب کرد 20 امتیازی شد و تیم صبا نیز به امتیاز 

19 رسید.
دایی: خوش شانس بودیم، پیروز می شدیم

سرمربی صبا اعتقاد دارد تیمش اگر خوش شانس با کسب سه امتیاز، بازی 
با ذوب آهن را به پایان می رساند.

علی دایی پس از تساوی بدون گل تیمش مقابل ذوب آهن گفت: بازی 
خیلی نزدیکی بود و هر دو طرف فرصت هایی داشتند. فکر می کنم اگر خوش 

شانس بودیم می توانستیم برنده شویم.
وی افزود: تمام روزنه ها را بر روی حریف بسته بودیم تا حدی که بازیکن 
تیم ذوب آهن در طول مسابقه بیشتر از 5،6 پاس نتوانستند به هم بدهند در 
کل حریف ما در نیمه اول یک فرصت نصفه و نیمه داشت و در نیمه دوم هم 
چیزی از آنها ندیدیم. دلیلش هم این بود که ما با بازی خوبمان اجازه ندادیم 

حریف صاحب موقعیت شود.
دایی تاکید کرد: اگر مهاجمان ما قدر فرصت ها را می دانستند و در دقایق 
آخر آن دو موقعیت گل را از دست نمی دادند الان برنده میدان بودیم. متاسفانه 
خوش شانس نبودیم و نتیجه به دست آمده نه به درد ما می خورد و نه 

ذوب آهن.
سرمربی صبا درباره اینکه تعطیلات تا چه حد به تیمش ضربه زده است 
یادآور شد: مطمئنا این تعطیلات به نفع هیچ یک از تیم های لیگ برتری 
نیست. به اعتقاد من تیم ها به مرز آمادگی بدنی لازم رسیده اند و اگر بازی ها 
پشت سر هم برگزار شود مطمئنا تیم ها بسیار موفق تر خواهند بخصوص تیم 
ما که قبل از تعطیلات نشان داد که به شرایط ایده آل رسیده است. این وقفه ها 
باعث می شود تیم ها از نظر تاکتیکی هم افت کنند و مجددا زمان می برد تا به 

شرایط ایده آل خود برسند.
دایی در واکنش به این موضوع که دلیل بازی نه چندان خوب ذوب آهن 
عدم هماهنگی نفرات این تیم بود مسئله دیگر، تصریح کرد: ما به شکلی بازی 
کردیم که حریف در زمین خودش تجمع می کرد و این معدود بازی هایی بود 
که ذوب آهن به این شکل کار می کرد. همین تجمع حریف به ما اجازه نمی داد 

که بتوانیم روی دروازه آنها موقعیت گل ایجاد کنیم.
وی عنوان کرد: همه نقاط را برای حریف بسته بودیم تاحدی که حامد لک 
در این بازی حتی یک شیرجه هم نزد و اصلا به زحمت نیفتاد. تیم ما قدرت 

این را داشت که برنده از میدان بیرون بیاید همانطور که گفتم دو موقعیت خود 
را در دقایق پایانی از دست دادیم. در صحنه ای که آرام طبع به توپ نرسید اگر 
خودش را به سمت توپ می انداخت هم توپ وارد دروازه می شد و هم خودش 
مهاجمان باید بدانند که در اینگونه صحنه ها باید خودشان را سمت توپ پرتاب 
کنند. به هر حال بچه ها زحمت خود را کشیدند و انشاءالله در بازی های آینده 

دو امتیاز از دست رفته را جبران خواهیم کرد.
دایی در باره اینکه چرا تیمش نماینده ای در تیم امید و بزرگسالان ندارد، 
گفت: بازیکنان امید ما در ترکیب اصلی مان فرصت بازی پیدا نکردند. نفرات 
تیم ما برای اینکه بتوانند به ترکیب اصلی راه پیدا کنند باید خیلی بیشتر از 
اینها تلاش کنند. در همین تیم مان نفراتی داریم که می توانند در تیم ملی بازی 

کنند اما سرمربی تیم ملی این نظر را ندارد.
گل محمدی: 

نگرانی من از تعطیلی لیگ است نه فشردگی مسابقات
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان گفت: به هیچ عنوان نگران فشردگی 

مسابقات لیگ نیستم و نگرانی من از تعطیلی این رقابت هاست.
 یحیی گل محمدی پس از تساوی بدون گل تیمش مقابل صبای قم اظهار 
داشت:  بازی جاندار و خوبی بود و موقعیت های خوبی روی دو دروازه خلق 
شد. هر دو تیم می توانستند در این بازی برنده شوند، اگر از فرصت ها استفاده 

می کردند.
 وی در ادامه افزود: پیش بینی می کردیم بازی سختی مقابل صبا داشته 
باشیم، چرا که تعداد زیادی از بازیکنان ما در اردوی تیم های ملی بودند و 
هماهنگی آنها با دیگر بازیکنان برای بازی امروز دشوار بود. از آنجایی که در 
این مدت بازی دوستانه هم نداشتیم، بازیکنان از شرایط مسابقه به دور بودند.

 سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان خاطر نشان کرد: اینجا در ورزشگاه 
یادگار امام )ره( قم بازی با تیم صبا کار سخت و دشواری است که با این شرایط 
کسب یک امتیاز نمی تواند برای ما نتیجه بدی باشد. به هر حال به بازیکنان هر 

دو تیم صبا و ذوب آهن به خاطر ارائه یک بازی جوانمردانه تبریک می گویم.
 گل محمدی در مورد درگیری محمدامین آرام طبع با کاوه رضایی، مهاجم 
ذوب آهن در جریان بازی و اینکه آرام طبع فصل قبل هم با بازیکنان ذوب آهن 
درگیر شده بود، گفت: این درگیری کاملاً فوتبالی بود. این بازیکنان با هم رفیق 
هستند و حتی رفت و آمد خانوادگی دارند. درگیری هایی از این دست رفاقت 

بازیکنان را از بین نمی برد.
 وی با بیان اینکه تیمش باید تا پایان نیم فصل با همین شرایط به کار خود 
ادامه دهد، افزود: اینکه لیگ ادامه پیدا کند، برای تیم ما خیلی خوب است. من 
به هیچ عنوان نگران فشردگی مسابقات لیگ نیستم و نگرانی من از تعطیلی 

این رقابت هاست.  
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان با اعلام اینکه تیمش را در صورت 
نیاز در نیم فصل تقویت خواهد کرد، گفت: در نیم فصل گرفتن بازیکن خوب 
خارجی سخت است و برای گرفتن بازیکن داخلی هم باید از باشگاه آن بازیکن 
رضایتنامه بگیریم. ما سعی می کنیم با همین نفرات به کارمان ادامه دهیم، 
نفراتی که در فصل گذشته و فصل جاری لیاقت خود را نشان داده اند و 

مجموعه ذوب آهن به آنها اعتماد و اعتقاد کامل دارد. 
گل محمدی با ابراز رضایت از عملکرد شاگردانش تصریح کرد: با توجه به 
اینکه تیم صبا هافبک های خوبی دارد، گرفتن توپ از آنها سخت است، با این 
وجود در انتقال از دفاع به حمله به ویژه در نیمه اول خوب بودیم و صاحب 

ضدحملات خوبی هم شدیم.
حاشیه های دیدار فوتبال بین تیم های

 صبای قم و ذوب آهن اصفهان
 دیدار تیم های صبای قم و ذوب آهن اصفهان از چارچوب هفته دوازدهم 
مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور که عصر جمعه با نتیجه تساوی 
بدون گل در ورزشگاه یادگار امام راحل قم خاتمه یافت، با حاشیه هایی همراه 

بود.
پیش از آغاز بازی، در ابتدای این دیدار علی دایی و سایر اعضای کادر فنی 
تیم صبای قم به استقبال یحیی گل محمدی سرمربی ذوب آهن اصفهان 

رفتند.
** نزدیک به دوهزار نفر تماشاگر این دیدار بودند که در این بین نزدیک به 

200 نفر تماشاگر اصفهانی نیز تیم ذوب آهن را تشویق می کردند.
** تماشاگران منتسب به صبای قم در نیمه اول این دیدار شعارهایی را 

علیه یحیی گل محمدی سرمربی ذوب آهن اصفهان سر دادند و نسبت به 
ترک تیم صبا در هفته هفتم لیگ دوازدهم اعتراض کردند.

** علی دایی در نیمه اول در دو صحنه نسبت به قضاوت بیژن حیدری 
داور بازی اعتراض کرد.

** در این بازی ابوالقاسم دهنوی هافبک صبای قم به دلیل محرومیت 
نتوانست تیم صبای قم را همراهی کند.

** دراین بازی کاوه رضایی بازیکن ملی پوش تیم ذوب آهن اصفهان در 
ترکیب اصلی این تیم قرار نداشت و روی نیمکت نشسته بود،رضایی در دقیقه 

65 به جای سید محمد رضا حسینی وارد زمین بازی شد.
** کاوه رضایی در دقیقه ۸5 در محوطه جریمه صبای قم برای گرفتن 
ضربه پنالتی تمارض کرد که با کارت زرد داور روبرو شد، این بازیکن هم چنین 

با محمد امین آرام طبع مدافع صبای قم درگیری لفظی پیدا کرد.
**تیم صبای قم در این بازی با پیراهن های سفید، شورت ورزشی مشکی 
و جوراب های سفید رنگ وارد میدان شده بود و ذوب آهن نیز با پیراهن سبز 

و سفید ، شورت ورزشی و جوراب های سبز رنگ به میدان آمده بود.
** این بازی در هوایی نیمه ابری در دمای 15 درجه بالای صفر برگزار 

شد و از دقیقه ۴9 آن شاهد ادامه بازی زیر نور نورافکن های ورزشگاه بودیم.
** اسکوربورد ورزشگاه در این دیدار خاموش بود و دقیقه های سپری شده 

از بازی را به نمایش نمی گذاشت.
** سید مهدی صادقی استاندار قم و هادی طباطبایی مربی تیم ملی 

فوتبال امید این بازی را از نزدیک تماشا کردند.
** در نیمه اول این دیدار یک دقیقه و در نیمه دوم نیز سه دقیقه وقت تلف 

شده توسط داور بازی گرفته شد.

پیروانی: 
تا بازی بعد نیازی به ماندن کی روش نیست 

مدیر تیم ملی فوتبال می گوید، یکی از مشکلات کی روش کمبود امکانات برای تیم 
ملی است که بعد از ۴ سال از حضور او در ایران هنوز برطزرف نشده است. 

 افشین پیروانی درباره شرایط سخت تیم ملی برای بازی مقابل گوام اظهار کرد: 
مسئولان گوام مشکلاتی را برای ما به وجود آوردند. چمن مصنوعی و تفاوت ساعتی 
کار را سخت کرده بود اما خدا را شکر توانستیم به پیروزی برسیم. اعتراض مان را نسبت 
به این موضوع انجام دادیم. فدراسیون گوام رسما عذرخواهی کرد و فیفا و AFC هم 

پیگیری می کردند. دیروز به هم به تهران رسیدیم. 
او ادامه داد: با این کار می خواستند روحیه تیم را پایین بیاورند. چه از لحاظ فنی و 
چه روحیه ای. عصبانیت من هم به گونه ای نبود که به تیم لطمه وارد کند. فقط جلسه 

هماهنگی را به نشانه اعتراض ترک کردم. 
مدیر تیم ملی فوتبال درباره شایعه بیماری کارلوس کی روش گفت: تشکر ویژه ای او 
دوستانم کنم چرا که من چندین ماه است به کی روش نزدیک هستم اما خبری مریضی 
او برای من جدید بود. در برنامه تلویزیونی نود هم تکذیب کردم. یک روزنامه ورزشی 
هر روز علیه من مطلب می نویسد. تقاضای من این است که اگر قرار است در کنار هم 
باشیم باید از این شایعه ها پرهیز کنیم. به یک باره در فرودگاه با خبر ابتلای کی روش 
به سرطان مواجه شدیم. همه بازیکنان پیگیر وضعیت او شده بودند. مزد زحمات او را 
با این کارها ندهیم. باید از صحبت های تخریب کننده دوری کنیم. او سالم است و فقط 

مشکل امکاناتی دارد. با تیم ملی هم ادامه می دهد. 
پیروانی در پاسخ به این سوال که کی روش چه امکاناتی می خواهد، خاطرنشان کرد: 
ما مشکل زمین داریم. همه ایران دعا می کنند باران بیایید اما ما دعا می کردیم نیاید. 
در نهایت زمین گلی نشود. همه بازیکنان با گرفتگی پا مواجه شدند. اگر در گذشته 
مشکل داشتیم و موفق بودیم نباید این کار انجام دهیم. این تیم جوان ترین تیم بعد 
از جام جهانی است. باید یک مرکز تخصصی ورزشی راه بیاندازیم. کی روش چهار سال 
است که اینجاست اما این مرکز هنوز راه نیفتاده است. در باشگاه های منچستریونایتد 
و رئال مادرید بازیکنان به این مرکز می روند و آماده بازی می شوند. از 12 مرداد تیم 

ملی قرارداد لباس ندارد. 
او افزود: فدراسیون به تنهایی توانایی برطرف کردن مشکلات را ندارد. بزرگترین 
مشکل کی روش این است که یکی از بازیکنان ما فقط یک پیراهن داشت. یعنی 
اگر پیراهنش پاره می شد یا روی آن خون می ریخت، لباس دیگری نداشت و مجبور 

می شدیم او را تعویض کنیم. 
پیروانی در ادامه تاکید کرد: در باشگاه مشکلات امکانات داریم اما حداقل در تیم 
ملی مشکل نداشته باشیم. بازیکن قبل از سانتر کردن زمین را نگاه می کند. فدراسیون 
تلاش خود را می کند اما به تنهایی این مشکل حل نمی شود. از مردم می خواهم از 

سامانه هوادارای 9090 حمایت کنند که آنها هم حمایت بیشتری از ما کنند. 
او در واکنش به اینکه کی روش می خواهد به مرخصی برود در حالی که می تواند در 
این زمان برای مربیان کلاس بگذارد، گفت: بیش از سه ماه تا بازی بعدی تیم ملی 
زمان است، کی روش چرا باید در ایران بماند؟ در این چند ماه که من در کنار تیم ملی 
هستم هیچ مربی ای برای تماشای تمرین های ما نیامده است. به جز ویسی و تارتار که 
چند جلسه آمدند، هیچ مربی ای را ندیده ام. زمانی قرار بود تیم ب ایران را درست کنیم 
اما وقتی باشگاه ها بازیکنی را نمی دهند چطور این کار را انجام دهیم. چرا همه از تعامل 

صحبت می کنند اما کسی همکاری نمی کند؟ 
مدیر تیم ملی فوتبال خاطرنشان کرد: تیم ملی ایران از لحاظ جوان گرایی بعد از 
جام جهانی، بهترین آمار را در جهان داشته است. وقتی تیم تا این حد جوان شده باید 

حمایت مناسبی شود. این بازیکنان باید در تیم ملی آرامش داشته باشند. 
پیروانی دربارره چالش کی روش و دبیرکل فدراسیون قبل از بازی با ترکمنستان و 
گوام و همچنین بحث اینکه این مربی قصد استعفا دارد، اظهار کرد: این چالش ها در 
مصاحبه هابه وجود آمد و در بحث فنی نبود. نمی خواهم به گذشته بازگردیم. شایعه 
سازان گفتند کی روش مریض است و می خواهد استعفا دهد، اما هیچ کدام صحت 
نداشت. روز گذشته هم حدود هفت ساعت با رییس فدراسیون جلسه داشتیم و درباره 
مسائل مختلف حرف زدیم. کی روش در ایران می ماند و پایبند به قرارداد خود است. 

تیم ما جوان شده و باید بیش از این به تیم زمان داد. 
او در ادامه داد: بخواهیم یا نخواهیم، سرمربی تیم ملی فرد بزرگی است که سابقه 
زیادی در تیم های بزرگ دارد. یک سری از دوستان می گویند چرا برای بازی با گوام 
و ترکمنستان باید بازیکنان اصلی را داشته باشیم؟ مگر کره جنوبی، ژاپن و استرالیا 
برای بازی با کامبوج، لائوس و ویتنام بازیکنان اصلی خود را نبردند؟ از طرفی از بازی 
ترکمنستان تا گوام، چند بازیکن ما محروم شدند و با دو ترکیب متفاوت به میدان 
رفتیم.  مدیر تیم ملی فوتبال درباره پرسپولیس هم گفت: به این تیم در هفته های 
گذشته ظلم شده است. نمی خواهم قشر زحمتکش داوری را زیر سوال ببرم. اما 
قضاوت ها در نتایج پرسپولیس تاثیر داشته است. در حال حاضر مسئولان این باشگاه به 
دنبال یک زمین برای تمرین هستند اما هنوز زمین مناسب را پیدا نکرده اند. همانطور 
که باشگاه ها مشکل دارند، تیم ملی هم مشکل دارد اما از مسئولان می خواهم از تیم 

ملی حمایت کنند. 
پیروانی در پاسخ به این سوال که چرا پرسپولیس با وجود درخشش ملی پوشانش 
در بازی های ملی موفق نمی شود؟ تاکید کرد: کمال کامیابی نیا، رامین رضاییان، 
مهدی طارمی و سوشا مکانی بازیکنان این تیم هستند که در بازی با گوام هم تاثیر 
خوبی داشتند. به نظرم پرسپولیس نتایج خوبی گرفته و بازی های خوبی را به نمایش 

می گذارد. 
او درباره اینکه آیا با فدراسیون فوتبال قرارداد دارد، گفت: هیچ قراردادی ندارم و بدون 
قرارداد در کنار تیم هستم. فقط برای پرچم کشورم تلاش می کنم. با اینکه شرایط 

سخت است اما کارمان را می کنیم. 

  رئیس فدراسیون فوتبال با اعلام حمایتش از سرمربی پرتغالی تیم ملی گفت: کارلوس 
کی روش اعلام کرد وضعیت همکاری اش در 5 سال گذشته دشوار بوده اما برای رفتن به جام 

جهانی، با شرایط فعلی کار را ادامه نمی دهد. 
علی کفاشیان پس از نشست با کارلوس کی روش ضمن بیان مطلب فوق گفت: بحث کلی 
کارلوس کی روش این است که تیم تا به امروز با موفقیت پیش رفته و صعودش به مرحله بعد 
تقریبا قطعی است اما برای رفتن به جام جهانی، با شرایط فعلی نمی تواند کار را ادامه دهد و در 
این خصوص مشکلاتی دارد. وی با بیان اینکه بیشتر درخواست های کی روش مربوط به رفع 
مشکلات زمین چمن، امکانات، لباس و مسائل دیگر است، در مورد مرخصی طولانی کی روش و 
اینکه آیا این مرخصی با حقوق است، اینگونه واکنش نشان داد: با مرخصی ایشان مشکلی نداریم 

زیرا وقتی تیم ملی به خاطر لیگ فعالیتی ندارد، نیاز به حضور ایشان نیست.
رئیس فدراسیون فوتبال اضافه کرد: البته کی روش به همین موضوع گلایه داشت و می گفت 
وقتی لیگ یا اردوی تیم امید برگزار می شود، فعالیتی نداشته و ماندنش فایده ای ندارد. در این 
بین اگر اردویی لازم باشد، برگزار می شود اما وقتی کاری در ایران ندارد، با مرخصی اضافه 
ایشان مخالفت نمی کنیم. ضمن اینکه مرخصی کی روش با حقوق است. وی با بیان اینکه 
کارلوس کی روش امروز ایران را ترک نمی کند، خاطرنشان کرد: مذاکرات مان با این سرمربی 
برای مشخص شدنش همچنان ادامه دارد. کفاشیان در مورد اینکه آیا مجوز کارلوس کی روش 
برای انجام مصاحبه صادر شده است؟ یادآور شد: از اول به ایشان گفتم، با توجه به مصاحبه ها و 
بیانیه هایی که داده بود، برای ما مشکل ساز شد. این مسائل برای ما تنش ایجاد کرد و همانگونه 

به دبیرکل فدراسیون اخطار دادم، این اتفاق برای ایشان هم وجود دارد. کی روش خودش قبول 
داشت مصاحبه ها مشکل ساز است اما ایشان می تواند مصاحبه انجام دهد اما حوزه کاری و 
فعالیت خودش و تیم ملی. وی در پاسخ به این پرسش که آیا احتمال قطع همکاری کی روش 
با تیم ملی در ادامه مذاکرات وجود دارد؟ اینگونه واکنش نشان داد: کی روش شروطی دارد و 
می گوید اگر می خواهم موفق باشم، باید شرایط مربیگری در ایران برایش فراهم باشد. ایشان 
شرایط همکاری در 5 سال گذشته را دشوار عنوان کرد و گفت حاضر نیست دیگر با این شرایط 
به کارش ادامه دهد. بنده هم به ایشان گفتم یک شبه نمی توانیم همه شرایط را تغییر دهیم و 
حمایت ها باید انجام شود.  محمد مایلی کهن اعلام کرده است که چه جایی بهتر از ایران برای 
کی روش وجود دارد. رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص این اظهارنظر مایلی کهن و اینکه 
کی روش مانند گذشته بحث رفتن را مطرح کرده اما ممکن است دوباره بماند، خاطرنشان کرد: 
صحبت هایی که اینگونه علیه سرمربی تیم ملی که عملکردش هم بهتر بوده، درست نیست، زیرا 
همیشه باید از تیم ملی و سرمربی تیم ملی حمایت کنیم. وی ادامه داد: این صحبت ها به نظر 
من تحریک آمیز است و حتما با کاشانی و مایلی کهن جلسه ای برگزار می کنم که دیگر اینگونه 
صحبت نکنند. وقتی آنها در یک سنگر دیگر برای موفقیت یک تیم ایران تلاش می کنند و فردا 
مردم باید در مورد نتایج شان قضاوت کنند، نباید چنین صحبت ها مطرح شود. کی روش در 
کارش موفق بوده و نتیجه لازم را کسب کرده است. همچنین در نشست هیات رئیسه حمایت 
کامل خودمان را از کی روش اعلام کردیم اما قطعا باید شرایط را برای همکاری ایشان فراهم 
کنیم؛ در هر صورت مذاکرات ادامه دارد. کفاشیان در مورد اینکه آیا کارلوس کی روش سرطان 
معده دارد؟ تاکید کرد: کی روش از نظر سلامتی مشکلاتی دارد و در مرخصی قبلی هم که 
نسبت به ایشان انتقاداتی مطرح شد، بخشی از آن را برای عمل کردن و معالجه اختصاص داده 
بود که خوشبختانه نتایج آزمایش ها نشان داد، مشکل خاصی نیست. البته مشکلاتی بود اما بر 
می گردد به سن ما که از 60 سال گذشته است. به کی روش گفتم همانند 5 سال پیش نیستیم 
زیرا ضربات زیادی خوردیم و سلامتی مان کم کم در حال از بین رفتن است. خدارا شکر ایشان 
سرطان ندارد اما باید مواظب خودشان باشند زیرا تنش ها و عصبانیت ها می تواند برای ایشان 
مشکلاتی را بوجود آورد. وی در مورد برگزاری اردوی امارات و ترکیه در دهم آذرماه اینگونه 
توضیح داد: فعلا سر ماندن ایشان بحث می کنیم و اگر این موضوع تثبیت شد، در مورد این 
مسائل صحبت می کنیم. رئیس فدراسیون فوتبال در مورد بحث استعفای کارلوس کی روش در 
گوام اظهار کرد: بله قطعا استعفای ایشان درست بود زیرا قبلا هم پیغام داده بود که با این شرایط 
حاضر نیست همکاری کند. البته 5 سال است ایشان از این استعفاها می دهد اما سعی می کنیم 
ایشان را حفظ کنیم زیرا به نفع تیم ملی کار می کند و حمایتش می کنیم. وی همچنین اضافه 
کرد: حتی به کی روش گفتیم اگر یک روزی تیم ملی را ترک کند، شاید نتوانیم مربی مثل او 
را پیدا کنیم زیرا سرمربی خوبی بوده است. کفاشیان در پایان گفت: ایشان زمانی که اعتراض 
می کند و مشکلی را عنوان می کند، به خاطر تیم ملی و بازیکنان بوده است. البته ما در شرایطی 
هستیم که امروز با یک بیستم بودجه ژاپن، فدراسیون را اداره می کنیم. حمایت مالی نمی شویم 
اما خوشبختانه با این شرایط در اکثر رده ها در آسیا اول هستیم؛ پس نیاز به حمایت از فدراسیون 

بوده و به نظرم همه حرف ها بی ربط نیست.

علی کفاشیان اعلام کرد:

کی روش نمی تواند با شرایط فعلی کار کند

 در هفته چهارم از دور برگشت مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور، بازی دو 
تیم فوتسال یاسین پیش رو قم و فرش آرای مشهد با نتیجه تساوی 5بر 5 به پایان رسید.

به گزارش ایرنا، در این مسابقه که عصر پنجشنبه در سالن دوهزار نفری شهید حیدریان 
قم برگزار ش��د، دو تیم یک بازی تماش��ایی و پرگلی را به نمایش گذاشتند و در نهایت 
امتیازها نیز بین تیم میهمان و میزبان تقسیم شد.  در این مسابقه علیرضا وفایی سه گل، 
محمد کرمانی و محمد وزیر زاده نیز هر کدام یک گل برای تیم یاسین پیش رو قم به 
ثمر رساندند. برای تیم فرش آرای مشهد نیز جیسون فرانیسکو دی راموس بازیکن برزیلی 
این تیم، هادی عبدالهی و علی احمدی و مجید خزائی)دوگل( گلزنی کردند.  در این بازی 
دو تیم، به شرایط داوری معترض بودند و بارها نیز به دلیل انتقاد به داوری بازی متوقف 
شد. جم تاج مهجور، رضا ترابی، رضا رحیمی، علی حاتمی و احمدرضا جباری داوری این 
مسابقه را برعهده داشتند.  میثم ایلانلو از تیم فوتسال یاسین پیش رو قم و دروازه بان اول 
تیم فوتسال فرش آرای مشهد در این مسابقه از سوی داور مسابقه با کارت قرمز جریمه 

و اخراج شدند.
 در این مسابقه تیم یاسن پیش رو قم سه مرحله از تیم فرش آرای مشهد جلو افتاده بود 
که تیم فرش آراء با تلاش فراوان نتیجه را به تساوی می کشاند، سه شوت تیم فرش آرای 
مشهد نیز به تیرک دروازه تیم یاسین پیشرو اصابت کرد.  تیم یاسین پیشرو قم با کسب 
23 امتیاز در رده ششم و تیم فرش آرای مشهد نیز با 16 امتیاز در رتبه یازدهم جدول 

رده بندی رقابت های هفدهمین دوره لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور قرار دارند.
 سرمربی یاسین پیش رو قم:  برخی داوران سرنوشت بازی ها را تعیین می کنند 
سرمربی تیم فوتسال یاسین پیش رو قم با انتقاد از داوری مسابقه تیم یاسین پیش رو 
قم و فرش آرای مشهد گفت: متاسفانه برخی از داوران با قضاوت های نادرست، سرنوشت 

مسابقات را خود تعیین می کنند و به لیگ برتر لطمه می زنند. 
سید مهدی غیاثی شامگاه پنجشنبه در حاشیه بازی دو تیم فوتسال یاسین پیش رو قم 
و فرش آرای مشهد در گفت و گو با خبرنگاران افزود: در بازی امروز، داور از نیمه اول بازی 
را متشنج کرد و نباید برای این مسابقه مهم، از این داوران استفاده شود. وی گفت: در بازی 
امروز، داور یک سوت به سود ما و یکی به نفع تیم حریف می زد، با این داوری فوتسال 
ایران به جایی نمی رسد. غیاثی خاطرنشان کرد: ما در آستانه بازی های آسیایی هستیم و 
لیگ برتر باید بازیکن تحویل تیم ملی بدهد و با این شرایط داوری معلوم است وضعیت ما 
خیلی خوب نخواهد بود.وی ادامه داد: به دلیل اینکه داوری سرنوشت این بازی را تعیین 

کرد در مورد مسائل فنی حرفی نمی زنم.
 سرمربی فرش آرای مشهد: تساوی، عادلانه ترین نتیجه ممکن بود 

سرمربی تیم فوتسال فرش آرای مشهد گفت: دو تیم فرش آرای مشهد و یاسین پیش 
رو قم بازی قابل قبول و زیبایی را از خود به نمایش گذاشتند و بعد از دو نیمه تلاش نفس 

گیر، تساوی عادلانه ترین نتیجه ممکن برای این مسابقه بود. 
مجید مرتضایی پنجشنبه شب در حاشیه بازی دو تیم فوتسال یاسین پیش رو قم و 
فرش آرای مشهد در گفت و گو با خبرنگاران افزود: تیم فرش آرای مشهد نیز مانند تیم 
یاسین پیش رو قم نسبت به داوری مسابقه انتقاد دارد ولی اخراج دو بازیکن درست بود. 

وی ادامه داد: تیم فرش آرا در این مسابقه سه بار از جریان بازی عقب افتاد ولی با تلاش 
بازیکنان موفق شدیم بازی را به تساوی و یک مرحله نیز جلو بیفتیم و اگر اخراج دروازه 
بان ما نبود امکان پیروزی نیز داشتیم.  وی گفت: کادر دواری باید در بازی های حساس 
دقت نظر بیشتری داشته باشند و گاهی یک اشتباه منجر به شکست یک تیم خواهد شد. 

مرتضایی همچنین با اشاره به وضعیت تیم فرش آراء گفت: در لیگ برتر ماندگار خواهیم 
شد و رتبه پنجم تا هشتم جدول را نیز کسب می کنیم.وی ادامه داد: بازیکنانی که در نیم 

فصل به تیم فرش آرای مشهد پیوستند بسیار به این تیم کمک کردند.
  حاشیه های بازی 

اخ��راج دو بازیکن و انتقاد مربیان دو تیم به کادر داوری، توقف بازی در س��ه مرحله و 
درگیری های لفظی بین بازیکنان از مهمترین حاشیه های بازی دو تیم فوتسال یاسین 
پیش رو قم و فرش آرای مشهد است.  به گزارش ایرنا، بازی دو تیم فوتسال یاسین پیش 
رو قم و فرش آرای مشهد عصر پنجشنبه در سالن دو هزار نفری شهید حیدریان قم برگزار 
شد.  * در دقیقه 10 نیمه اول بازی، میثم ایلانلو به دلیل برخورد با یکی از بازیکنان تیم 

فرش آرای مشهد و درگیری لفظی بین آنها، از زمین مسابقه اخراج شد.  
* با اخراج میثم ایلانلو و چهار نفره شدن تیم قم به مدت دو دقیقه، تیم حریف موفق شد 
یک گل در این فاصله زمانی به ثمر برساند. در بازی فوتسال هر تیمی که بازیکن آن اخراج 

شود باید به مدت دو دقیقه با یک بازیکن کمتر از حریف به بازی ادامه دهد.  
* در زمان اخراج میثم ایلانلو بازیکن یاسین پیش رو قم، دروازه بان تیم فرش آرای مشهد 
و خطای وزیرزاده روی بازیکن حریف، به دلیل اعتراض بازیکنان و مربیان دو تیم، بازی 
برای چند دقیقه ای متوقف شده بود.   *علیرضا وفایی بازیکن تیم فوتسال یاسین پیش 
رو قم که در دو بازی گذشته از این تیم اخراج شده بود، در این مسابقه تیم یاسین پیش 
رو را همراهی کرد و سه گل برای تیمش به ثمر رساند.  درون شهری تیم یاسین پیش رو 
قم، تماشاگران در این مسابقه نسبت به بازی های گذشته استقبال کمتری داشتند. برای 
اولین بار در تاریخ فوتسال قم در لیگ برتر، حتی مقابل درب سالن دوهزار نفری شهید 

حیدریان هم بنر بازی نصب نشده بود. 
 *مهدی غیاثی سرمربی تیم فوتسال یاسین پیش رو قم در پایان مسابقه در اعتراض به 
داوری مسابقه، از اظهار نظر در مورد مسائل فنی مسابقه خودداری کرد و گفت: داوری 

سرنوشت بازی ها را مشخص می کند و حرف زدن در مورد مسائل فنی بی فایده است.
 *جیسون فرانیسکو دی راموس بازیکن برزیلی تیم فوتسال فرش آرای مشهد بازی قابل 
قبولی را در این بازی از خود به نمایش گذاشت و با حرکات تکنیکی خود نقش مهمی در 

کسب یک امتیاز تیم خود ایفا کرد.

لیگ برتر فوتسال:

تساوی یاسین پیش رو قم  مقابل فرش آرای مشهد 



علمی و سلامت

وقتی فیلتر هود آشپزخانه قاتل جانتان می شود 
عدم مراقبت از وسایل خانگی مدرن و لوکس می تواند آنها را به عواملی مرگبار برای جان 

انسان ها تبدیل کند.
کارشناسان هشدار می دهند عدم تعویض به موقع فیلترهای هود آشپزخانه و یا تنظیم 
سیستم هواکش آشپزخانه ها و سوخت ناقص گاز در اجاق گازها می تواند سبب ورود 
سموم و مواد شیمیایی به ریه افراد و بروز انواع بیماری های مزمن از جمله سرطان و 
بیماری های ریوی شود.  گفتنی است، بر اساس ذرات ریز میکروسکوپی ناشی از آلودگی 
هوای آشپزخانه، دستگاه ها پخت و پز مانند ذرات منتشر شده از خودروهای نقلیه چون 
اتوبوس  و انواع ماشین ها می توانند سبب آسیب رساندن به بدن و بروز انواع بیماری ها 
در افراد شوند.  بررسی ها نشان می دهند، کارشناسان بر این اساس توصیه می کنند افراد 
حتما نسبت به تعویض فیلتر هود آشپزخانه خوددر موعد مقرر اقدام کنند، همینطور 
درصورت سوخت ناقص گاز در اجاق گاز نسبت به تعویض آن اقدام کنند، زیرا اجاق گاز 
باعث پخش آلاینده هایی چون دی اکسید نیتروژن می شود.  این نتایج حاصل تحقیقات 
آزمایشگاه لارنس متعلق به دانشگاه برکلی ایالات متحده است.   کارشناسان اثرات آلودگی 

هوا را علاوه بر بروز بیماریهایی چون سرطان در بروز پیرپوستی در افراد موثر می دانند.

بیماری لوپوس در کمین زنان جوان! 
لوپوس بیماری سیستم خود ایمنی و روماتیسمی مزمن است که شیوع آن بیشتر در زنان 

دیده می شود و شدت  و عوارض مختلفی دارد.
دکتر منصوری متخصص ارتوپدی در خصوص بیماری لوپوس گفت: لوپوس نوعی 
بیماری مزمن روماتیسمی است که موجب بروز التهاب در بافت های بدن می شود و علامت 

مشخص آن قرمزی پوست صورت و درد مفصلی است.
 وی افزود: لوپوس دو نوع دارد که نوع DLE آن روی پوست اثر می گذارد و نوع SLE که 
جدی تر است علاوه بر پوست اندام های حیاتی را نیز تحت تأثیر قرار می دهد. در نوع شدید 
بیماری مفاصل و عضلات و غشای ریه، قلب، کلیه ها و مغز آسیب می بینند.  دکتر منصوری 
در خصوص عوارض لوپوس بیان کرد: خستگی و ناتوانی از اولین نشانه های لوپوس است 
و به مرور عوارضی مثل سردرد، لخته شدن غیرطبیعی خون، حساسیت پوست نسبت به 
خورشید و ریزش مو دیده شود.  وی با اشاره به اینکه زنان جوان بیشتر به این بیماری مبتلا 
می شوند، تصریح کرد: 90 درصد مبتلایان به لوپوس را زنان تشکیل می دهند و این بیماری 
بین سنین 15 تا ۴5 سالگی شایع تر است، از این رو به زنان توصیه می شود در صورت 
مشاهده علایم به پزشک داخلی یا عفونی مراجعه کنند تا قبل از گسترش بیماری، علایم 
کنترل شود.  این متخصص ارتوپدی خاطرنشان کرد: بیماران مبتلا به لوپوس باید تا حد 
امکان از تابش نور خورشید دوری کنند چون آفتاب موجب تشدید بیماری آنها می شود. 
این بیماران باید بسیار بیش از دیگران مراعات کنند تا دچار عفونت در جایی از بدن نشوند و 
از تماس با بیماران عفونی اجتناب کنند، در حالت تشدید بیماری بارداری برای بیمار توصیه 
نمی شود و مصرف بعضی از داروهای ضدبارداری هم برای این بیماران مضر است. همچنین 
باید توجه شود هرچند که این بیماری، درمان قطعی ندارد اما در صورت تشخیص و درمان 

به موقع به خوبی کنترل و مدیریت می شود.

خوب و بد مواد مؤثر درون گیاهان دارویی 
هر گیاه دارویی ساختمانی مشخص دارد که اگر آن را از حالت طبیعی خود خارج سازیم 

ممکن است دچار عوارضی شویم.
دکتر حسن اکبری متخصص طب سنتی گفت: هر گیاه دارویی دارای یک ساختمان 
مشخص و منحصر به فرد است که از کنار هم قرار گرفتن بسیار دقیق و مهندسی شده 
مولکول های آن ایجاد شده است و اثر نهایی آن گیاه در بدن بستگی به آن ساختمان، نحوه 

و شکل قرار گیری مولکول های تشکیل دهنده آن دارد.  
وی ادامه داد: اگر گیاه دارویی را به هر شکلی )مثل دمنوش یا مخلوط پودر گیاه دارویی 
با عسل و روش های دیگر( به بیمار بدهیم، این گیاه فقط سلول ها و مولکول های هدف 
را می تواند تحت تأثیر قرار دهد و در داخل ساختمان خود دارای اجزای متعادل کننده 
و کنترل کننده ای است که جلوی قسمت های عمل کننده را می گیرد، اما وقتی ماده 
مؤثر همین گیاه دارویی به صورت صنعتی و با روش های فیزیکی و شیمیایی استخراج 
می شود و این ماده مؤثر به صورت ماده عمل کننده وارد بدن می شود نه تنها سلول های 
هدف را تحت تأثیر قرار می دهند بلکه روی تمام سلول های بدن اثر می گذارند. بنابراین اثر 
مهاری مورد دلخواه که مهار سلول های خاص مثلاً برای آرام بخش بود روی تمام سلول های 
بدن اعمال می شود و عوارض ثانویه داروی گیاهی مانند سستی عضلانی، کرختی بدن و 

بی حالی ظاهر می شود. 
 دکتر اکبری اظهار داشت: اگر بخواهیم گیاهان دارویی را به کار بگیریم باید دقت کنیم 
آنها را از ساختمان حالت طبیعی خود خارج نسازیم تا دچار عوارض ثانویه مصرف داروها 
همانند داروهای شیمیایی نشویم و اصولاً نقطه قوت داروهای گیاهی همین کم عارضه 
بودن و طبیعی بودن آنهاست و اگر سازمان مولکولی آنها را برهم زنیم خلاف طب سنتی 

است.  
وی خاطرنشان کرد: ایجاد ماده مؤثر موجب گرانی داروی گیاهی می شود و استفاده از 
آن را منوط به انواع مجوزهای خاص و عام می کند که در مصرف داروهای شیمیایی وجود 
دارد که این هم شاید ریشه در مافیای دارو داشته باشد در حالی که استفاده از یک دمنوش 
هم ارزان و هم در دسترس است و نیازی به مجوز خاص ندارد و بسیاری از واسطه ها را 

جذب می کند.

درمان دردی که گلویتان را فشار می دهد 
با مصرف برخی از مواد غذایی در فصل پاییز و زمستان می توان دردهای ناحیه گوش و 

حلق را بهبود بخشید.
محمدرضا عمرانی متخصص گوش حلق و بینی با اشاره به درمان گلودردها، گفت: یکی 
از مهمترین بیماری هایی که کودکان، نوجوانان و جوانان را درگیر   وی افزود: نشانه های تب 
اندک به ویژه در طول شب سرفه، عطسه و آبریزش بینی همراه با یک یا چند روز گلودرد 

در بسیاری از بیماری  های ویروسی دیده می شود. 
 عمرانی در ادامه تصریح کرد: شمار اندکی از گلودردها را باکتری ها ایجاد می کنند که 
شدت بیماری شدیدتر است. لوزه های کامی که در گلو دیده می شوند و حتی با باز کردن 

دهان می توان چرکی بودن و متورم بودن آنها را دید. 
در بسیاری از این بیماران آبریزش شفاف بینی و سرفه کمتر از بیماران ویروسی است و 
یا کلاً وجود ندارد.  وی بیان کرد: در درمان سرماخوردگی های ساده ویروس آنتی بیوتیک 
جایگاهی ندارد و با به کار بردن محلول های آب نمک بینی که خوشبختانه در داروخانه  ها 

موجود است باعث از بین رفتن باکتری موجود در بینی می شود.  
عمرانی بیان کرد: برخی از آب نمک هایی که خودمان در خانه درست می کنیم و با آب 
جوشیده و نمک است کمی سوزاننده هستند، آب نمک که برای شست و شوی بینی 
استفاده می شود غلظت دقیقی از نمک در آب دارد که نزدیک به 9 گرم نمک در 1 لیتر آب 
است و هم غلظت خونمان است. دهان شویه آب نمک در گلودردهای چرکی کارآمد است.

  عمرانی در خصوص درمان گلودرد با خوراکی ها بیان کرد: خورن میوه ها و سبزیجات به 
دلیل دارا بودن ویتامین ث در پیشگیری و درمان گلودرد نقش  بسزایی دارد. ویتامین ث در 
میوه ها و سبزیجات مانند: پرتقال، لیمو، گوجه فرنگی، شلغم، فلفل دلمه ای و... موجود است.

اختلالات خواب علایم "هانتینگتون" را
 تشدید می کند

یک روانپزشک با بیان اینکه اختلالات خواب موجب تشدید علایم بیماری "هانتینگتون" 
می شود، تاکید کرد: امروزه مشخص شده که در بیماران هانتینگتون، علاوه بر علایم 
شناختی و روانپزشکی، علایم غیرحرکتی مهمی مانند ناهنجاری های خواب و اختلال ریتم 

شبانه روزی نیز روی می دهد.
 دکتر انوشه صفرچرایی با بیان اینکه اختلالات خواب یکی از شایع ترین شکایت های 
غیرحرکتی بیماران مبتلا به پارکینسون است، گفت: تغییرات الگوی فیزیولوژیک خواب، 
بی خوابی، خواب منقطع و خواب آلودگی مفرط در طول روز از جمله اشکال مختلف 

اختلال خواب است که بیماران پارکینسون به آن دچار می شوند.  
وی با اشاره به اینکه از دیدگاه بالینی اختلالات حرکتی نقطه مشترک روانپزشکی و 
نورولوژی است که اهمیت درمان های بین رشته ای را بیش از پیش نشان می دهد، اضافه 
کرد: انقطاع خواب می تواند به علت علایم مکرر پارکینسون، تاثیرات دارویی، اختلالات 

طبی همراه مانند ادرار شبانه یا اختلالات روانپزشکی مانند افسردگی یا اضطراب باشد. 
 این روانپزشک تصریح کرد: سایر اختلالات اختصاصی مربوط به خواب از جمله سندروم 
پاهای بیقرار، اختلالات رفتاری خواب، حرکات دوره ای اندام ها در خواب و اختلالات 
تنفسی مربوط به خواب مانند آپنه انسدادی خواب نیز احتمال بروز دارد که برخی از آن ها 
به خصوص اختلال رفتاری خواب REM و خواب آلودگی مفرط در طول روز ممکن است 

به صورت علایم اولیه پارکینسون ظاهر شود. 
 صفرچرایی خاطرنشان کرد: داروهای تجویز شده در درمان این بیماری نیز می تواند بر 
کیفیت خواب تاثیر بگذارد و همین امر چالش عمده ای در درمان این بیماران به وجود 
می آورد. تشخیص و درمان مناسب اختلالات خواب در این بیماران منجر به بهبود خواب 

شبانه و تقویت هوشیاری در طول روز می شود. 
 وی افزود: امروزه مشخص شده است که در بیماران هانتینگتون، علاوه بر علایم شناختی 
و روان پزشکی، علایم غیرحرکتی مهمی مانند ناهنجاری های خواب و اختلال ریتم 
شبانه روزی نیز روی می دهد. همچنین این اختلالات با علایم بیماری تداخل دارد و حتی 

ممکن است موجب تشدید و خفیف شدن بیماری شود.

۵ شنبه -سی ام آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3872

دانشجویان دانشکده فنی و مهندسی دانشگاه تبریز و دانشگاه علوم پزشکی تبریز موفق به 
طراحی و ساخت آتل بالای لگن برای جلوگیری از خونریزی و ثابت نگه داشتن لگن قبل از 

رسیدن به بیمارستان شدند.
 علی مهدوی طباطبایی، مدیر طرح آتل بالای لگن در این باره اظهار کرد: طرح آتل بالای 
لگن طرحی پیش بیمارستانی است که برای جلوگیری از خونریزی و ثابت نگه داشتن لگن قبل 

از رسیدن به بیمارستان مورد استفاده قرار می گیرد.
وی افزود: این آتل در حالت پنوماتیک، شکستگی را کنترل کرده و ناحیه تحتانی و لگن را 
ثابت نگه می دارد. وی تاکید کرد: دانشجویان فنی مهندسی به همراه دانشجویان علوم پزشکی 
این طرح را تولید کرده اند؛ این طرح به صورت آزمایشی و غیرصنعتی تولید شده است اما برای 

تولید انبوه نیازمند حمایت سرمایه گذاران و تخصیص بودجه کافی است.
مهدوی طباطبایی اظهار کرد: چند بیمارستان همچون اورژانس بیمارستان امام رضا )ع( 
برای برخورداری از این طرح که در سومین نمایشگاه و جشنواره فناوری های نو و پیشرفته ربع 

رشیدی تبریز عرضه شد، با ما قرارداد منعقد کرده اند. 

پهپاد عمود پرواز هدهد 3 ساخته شد/مجهز به دیده بان جهت تصویربرداری

تولید نانوکیسه های ضدباکتری زباله های بیمارستانی در کشور
محققان نانوی کشور موفق به طراحی و تولید کیسه زباله بیمارستانی نانوکامپوزیت ضدباکتری 

شدند.
بهزاد غفارزاده، مدیر شرکت سازنده این محصول با اشاره به طرح جدید تولیدی این شرکت 
با عنوان »طرح ملی سلامت ویژه پسماندهای عفونی و بیمارستانی با استفاده از فناوری نانو« 
اظهار کرد: در کشورهای در حال توسعه پسماندهای عفونی و بیمارستانی به یک مشکل مهم 
بهداشتی و زیست محیطی تبدیل شده و ادامه مدیریت ناصحیح این نوع پسماندها موجب اثرات 
نامطلوب نظیر آلودگی محیط و تکثیر ناقلین بیماری و انتقال و گسترش بیماری های عفونی و 

سازگاری باکتری ها شده است.
وی ادامه داد: مطابق قوانین پسماند و معاهدات بین المللی زباله های بیمارستانی باید به صورت 
جداگانه و در کیسه های مخصوص قرار گرفته و پس از عادی سازی با استانداردهای خاص در 
ماشین های ویژه حمل و تحت شدیدترین استانداردها امحا شوند، ولی متاسفانه نه تنها در این 
امر کوتاهی شده است؛ بلکه زباله های مطب ها و کلینیک ها در باکس های شهری با زباله های 

خانگی مخلوط شده و یا توسط افرادی مورد تفکیک و فروش قرار می گیرند.
مدیر شرکت سازنده این محصول تاکید کرد: در این طرح ابتدا وضعیت موجود بررسی و با 
استفاده از نانوکامپوزیت برای مشکلات موجود راه حل های علمی و عملی تعیین شده است که 
حاصل آن تولید کیسه نانوکامپوزیت ضد باکتری با رایحه گیاهان دارویی است که مانع ورود هر 

نوع باکتری به فضای شهری می شود.
غفارزاده با تاکید بر اینکه کیسه زباله بیمارستانی نانوکامپوزیت ضد باکتری با هدف جلوگیری 
از تخریب و آلودگی محیط زیست طراحی شده است، گفت: این کیسه زباله با رایحه گیاهان 
دارویی طراحی شده و با استفاده از فناوری نانو سعی شده است محصولی تولید شود که 
مادام العمر در طبیعت باقی نماند و مانع از شیوع عفونت های پسماندهای بیمارستانی به طبیعت 

شود.
وی تصریح کرد: این کیسه زباله ضد باکتری دارای ویژگی هایی همچون نفوذناپذیری، مقاومت 
فیزیکی بالا، دارای علائم هشداردهنده، دارای بست ویژه جهت بسته شدن هر چه محکم تر 
کیسه زباله، ضد نشت، مقاومت حرارتی بالا و با رایحه گیاهان دارویی و نانو مقیاس است که با 

استفاده از آن می توانیم سلامت بیشتری را به محیط زیست و جامعه ببخشیم.

غفارزاده با تاکید بر این که کیسه زباله نانو مانع از پخش بوی نامطلوب می شود، گفت: این 
کیسه هشداری برای عوامل تفکیک برای باز نکردن این نوع کیسه ها بوده و باعث حمل ایمن و 
عدم مخلوط شدن با زباله های عادی و عدم گسترش باکتری های بیماری زا در محیط می شود.

وی با اشاره به اینکه این کیسه ها دو مرحله تجزیه اکسایشی و تخریب زیستی را سپری 
می کنند، تاکید کرد: در مرحله تجزیه اکسایشی بعد از اینکه عمر مفید خود را گذراندند و وارد 
چرخه زباله ها در طبیعت شدند، وارد مرحله تخریب می شوند، زنجیرهای پلیمر کوتاه شده و 

محصولات اکسیداسیونی با طول کوتاه مثل الکل و اسیدهای کربوکسیلیک ایجاد می کنند.
مدیر شرکت سازنده این محصول تصریح کرد: در مرحله تخریب زیستی محصولات با وزن 
مولکولی پایین حاصل از مرحله تجزیه اکسایشی به آرامی در خاک یا محیط تخریب زیستی 
می شوند، این مرحله زیست تخریب پذیری است که تمامی محصول در نهایت به آب و دی 

اکسید کربن و زیست توده تبدیل می شود. 

تولید ضدیخ معابر و جاده ها توسط محققان 
جهاد دانشگاهی صنعتی اصفهان

محققان مرکز شیمی و مهندسی شیمی جهاد دانشگاهی واحد صنعتی اصفهان موفق به 
دستیابی به دانش فنی، تولید و تجاری سازی محصول ضد یخ معابر و جاده ها شدند.

دکتر داریوش حاجی حیدری، مدیر مرکز شیمی و مهندسی شیمی جهاد دانشگاهی واحد 
صنعتی اصفهان اظهار کرد: با توجه به اینکه تاکنون استفاده از نمک و شن برای یخ زدایی 
رایج ترین روش بوده و طبق آمار رسمی کشور سالانه میزان 20 میلیون تن نمک برای 
یخ زدایی معابر و جاده ها در کشور استفاده می شود، این میزان می تواند حدود 33 میلیارد 
مترمکعب آب را در کشور آلوده کند. لذا جایگزینی نمک با موادی که علاوه بر قدرت 
یخ زدایی و ایجاد خاصیت ضدلغزندگی بالا با محیط زیست نیز سازگار باشد، همواره مورد 

نیاز و توجه بوده است.
وی افزود: ضد یخ معابر و جاده ها با انجام تبادلات یونی و ترکیبات ویژه  به کار رفته در آن 
با محیط زیست سازگار بوده و بدون تخریب فضای سبز، تأسیسات و ابنیه شهری، علاوه 
بر صرفه  اقتصادی و ماندگاری بیشتر در محیط و همچنین عدم نیاز به یخ زدایی مجدد تا 
2۴ ساعت می تواند نقطه  انجماد آب را تا 30 درجه  سانتیگراد کاهش داده و تا 50 درجه 

سانتیگراد از لغزندگی جاده ها و پیاده روها جلوگیری به عمل آورد.
حاجی حیدری تصریح کرد: این محصول تأئیدیه های فنی و سازگاری با محیط زیست را 
کسب کرده است و هم اکنون در نقاط مختلف کشور مورد استفاده قرار می گیرد، به طوری 
که معاون خدمات شهرداری تهران کاهش 15 درصدی سالیانه  نمک را اعلام و جایگزینی آن 

را با ضد یخ مذکور به تمامی مناطق 22 گانه شهر تهران ابلاغ کرده است.
 بر اساس این گزارش، این محصول آماده  فروش در داخل کشور و همچنین صادرات به 

کشورهای همسایه است. 

ساخت آتل بالای لگن
 توسط دانشجویان تبریزی

محققان در دانشگاه صنعتی شریف موفق به طراحی و 
ساخت پهپاد عمود پرواز هدهد 3، مجهز به محموله اپتیکی 
دیده بان 1 جهت انجام عملیات تصویربرداری در مواقع 

حساس شدند.
مصطفی حسن پناه، عضو تیم طراحی »پهپاد هدهد3« 
در دانشگاه شریف گفت:  هدهد 3 یک مولتی روتور بدون 
سرنشین  الکتریکی است که قابلیت برخاست و فرود عمودی 

دارد.
وی با بیان اینکه این پهپاد قادر است بدون نیاز به باند حتی 
از روی دست عملیات خود را انجام دهد، اظهار داشت: این 
مولتی روتور، کم صدا، با مداومت پرواز بالاست و به سرعت 
می تواند آماده پرواز شود. این پرنده، قابلیت اطمینان بالایی 
دارد و می تواند در صورت از دست دادن یک موتور، به پرواز 

ایمن خود ادامه دهد.
حسن پناه با بیان اینکه این پرنده حداکثر 53 دقیقه 
مداومت پرواز دارد، گفت: این پرنده می تواند در شرایط خشن 
مانند گرد و غبار هم به پرواز خود ادامه دهد. همچنین امکان 

پرواز در خشکی، دریا، روز، شب و ... را داراست.
وی افزود: این پرنده می تواند همزمان اطلاعات پرواز را به 
ایستگاه زمینی ارسال کند و در شرایط اضطراری به صورت 
اتوماتیک به خانه بازگردد و فرود تمام اتوماتیک داشته باشد. 
همچنین این پرنده می تواند خارج از دید خلبان به صورت 

اتوماتیک به پرواز خود ادامه دهد.

عضو تیم طراحی هدهد 3 با اشاره به محموله اپتیکی دیده 
بان 1 که بر روی این پهپاد نصب شده است افزود: جهت  
پایدار سازی تصویر از دو سامانه  فعال و غیر فعال که مانع 
انتقال حرکت ها و ارتعاشات پرنده به محموله اپتیکی می شود 

در این هدهد استفاده شده است.
  CMOS« به گفته وی، این محموله اپتیکی با سنسور
 Full« امکان عکسبرداری 16مگا پیکسل و فیلمبرداری »
HD« حتی در نور کم را دارد و قادر است با ۴۸ برابر زوم 
بدون افت کیفیت، دیدن جزییات را از فواصل دور برای تیم 

های عملیاتی ممکن سازد.
 حسن پناه یادآورشد: این سامانه شناسایی قابلیت نصب بر 
روی انواع هواپیما، بالگرد و جایروپلن های با سرنشین و انواع 
پهپاد ها اعم از هواپیما، بالگرد، مولتی روتور و بالن را دارد و با 
سیستم جاذب ارتعاشات لرزش های ناشی از پرنده را حذف 
کرده و با سیستم جایرواسکپی از انتقال حرکت ها و تکان 

های پرنده جلوگیری می کند.
وی با بیان اینکه این محموله اپتیکی دارای اشاره گر لیزری 
است، افزود: اشاره گر لیزری این سامانه کاربر را قادر می سازد 
با نشان گذاری اهداف مورد نظر، موشک ها و مهمات هوشمند 
هدایت لیزری را به سمت اهداف هدایت کند. همچنین 
سامانه با داشتن امکان گرفتن عکس های متوالی در حالت 
عمود بر زمین برای تهیه سریع نقشه مناطق عملیاتی به کار 

می رود.

عضو تیم طراحی هدهد 3 تأکید داشت: مخاطبین این 
پهپاد مجهز به محموله اپتیکی دیده بان 1 می توانند سازمان 
متولی امور مرزبانی و مبارزه با قاچاق، سازمان محیط زیست، 

سازمان جنگل ها و مراتع و ... باشند.
وی افزود: این پهپاد در جهت پایش فنی خطوط انتقال 
نفت، گاز و نیروی برق، پایش گسترش حریق، پایش ترافیک، 
امداد و نجات، شناسایی و دیده بانی، نقشه برداری عملیاتی و 

پاسداری از محیط زیست مورد استفاده قرار می گیرد.
به گفته حسن پناه، ساخت این پهپاد بر اساس کسب 
دانش فنی طراحی از طریق پروازهای آزمایشی و تحقیقات 
مهندسی بلند مدت صورت گرفته، که در مقابل نمونه های 
مشابه خود بر اساس ویژگی های عملکردی قابل رقابت است 
و قیمتی معادل یک سوم رقبای غربی خود دارد و مهندسی 

معکوس نشده است.

این افراد در معرض سنگ کیسه صفرا هستند 
سنگ های کیسه صفرا از دو نوع کلسترول و رنگدانه های صفراوی است.

امیرحسین فقیهی فوق تخصصی گوارش با اشاره به اینکه سنگ کیسه صفرا بیشتر از 
کلسترول ساخته می شود و برخی از مواقع نیز از رنگدانه های صفراوی نیز به وجود می آید، 
اظهار کرد: سنگ های صفرا در افراد از جنس های مختلف و بیشتر از کلسترول ساخته 
می شود و ممکن است برخی از مواقع از ترکیب رنگدانه های صفراوی نیز به وجود آید. 
کیسه های صفراوی بیشتر در افرادی که دچار بیماری همولیدیا بیماری های کم خونی 

مانند تالاسمی هستند، تولید می شود. 
وی افزود: در این عارضه به طور معمول گلبول قرمز عمر کوتاه دارد و زود شکسته 

می شود و از تولید رنگدانه های صفراوی در کبد، سنگ کیسه صفرا تولید می شود. 
 فقیهی تصریح کرد: سنگ صفرا که از جنس کلسترول است بیشتر در افراد مستعد 
شامل بانوان،  افراد چاق، افرادی که سریع لاغر می شوند، بانوان کم زا و یا آنها که تعداد 
زایمان آنها بیشتر از حد معمول است، افرادی که سن آنها بالای ۴0 سال است، کم چربی 
و یا چربی بالای خونی، مصرف کنندگان داروهای خاص، بانوانی که در هنگام تغییرات 

هورمونی دچار اختلالاتی در هورمون های خود می شوند، به وجود می آید. 
این فوق تخصص گوارش تأکید کرد: افرادی که پس از خوردن غذاهای چرب احساس 
درد در قسمت فوقانی شکم، پشت و یا شانه راست دارند، احساس ضعف، سنگینی، 
سوءهاضمه، ترشح معده و دستگاه گوارش، نفخ کردن، گاز در کبد یا معده، ناراحتی های 
خاص، احساس ناراحتی پس از خوردن غذا، این افراد برای اطمینان بیشتر باید به 

متخصصان مراجعه کنند. 
وی در پایان گفت: با توجه به نشانه ها و علامت های مشکوک و مرتبط با احتمال وجود 
سنگ صفرا در افراد باید به متخصصان مراجعه شود، یا اقدامات اولیه شامل معاینه، تنظیم 
شرح حال، سونوگرافی و در صورت بروز علائم آشکار انجام آزمایش های کبدی می توان 

از بروز این عارضه آگاه شد. 
برخی از موارد اختلالات کبدی و آنزیم های موجود در کبد نشانه هایی برای تولید 
سنگ صفرا است. اگر این افراد از وجود سنگ در کیسه صفرا اطمینان پیدا کردند باید 
کیسه صفرا را از بدن به طور کامل تخلیه کنند و فقط سنگ را تخلیه نکنند، اما برخی 
مواقع عارضه های صفراوی بدون علامت نیاز به درمان خاصی ندارد یعنی نیاز به جراحی 

و استفاده از دارو ندارد.

رابطه آلودگی هوا با سرطان در کودکان 
ذرات ریز ناشی از آلودگی هوا سبب بروز سرطان ریه در کودکان در درازمدت می شود.

دکتر خسرونیا متخصص داخلی با اشاره به تأثیر آلودگی هوا در بروز سرطان اظهار 
داشت: در اثر تنفس هوای آلوده ای که ناشی از سوختن ناقص حلقه بنزین ها در بنزین، 
موجود است. ذرات ریز و معلقی به نام نانو ذرات وارد ریه و سایر اعضای حیاتی بدن 
می شود و سیستم ایمنی و دفاعی بدن را تضعیف و در درازمدت سبب بروز انواع سرطان ها 

می شود. 
وی بیان کرد: این نانوذرات، بسیارند و معلق در هوا بوده و وقتی که وارد ریه می شود آن 

را آلوده و تنفس را سخت می کند. 
این متخصص ادامه داد: نانوذرات به DNA و پروتئین افراد می چسبد و ساختار آنها را 
آلوده و در نتیجه سبب از بین بردن سلول های ایمنی بدن می شود و این عمل در کودکان 

بسیار خطرناک بوده و بدن آنها را ضعیف تر از قبل می کند. 
وی ابراز داشت: در زمانی که نانوذرات در خون گردش می کند باعث آلوده کردن این 
محیط شده و این خون هنگامی که وارد مغز می شود بر روی سلول های عصبی و مغز 

افراد تأثیر منفی گذاشته و باعث اختلالات مغزی و بروز سرطان در بدن افراد می شود. 
خسرونیا با بیان اینکه آلودگی هوا اثرات بدتری بر روی کودکان می گذارد، افزود: ذرات 
معلق ریز ناشی از آلودگی هوا بر معده کودکان که ضعیف است، تأثیر منفی زیادی گذاشته 
و پرزهای دفاعی را از بین می برد و در مراحل بعدی آن عضو را از کار می اندازد که به این 

امر اصطلاحاً سرطان معده گفته می شود. 
وی تصریح کرد: آلودگی هوا علاوه بر بروز سرطان به ویژه در کودکان به علت سیستم 
دفاعی ضعیف شان باعث رشد ناقص سلول های مغزی و در نتیجه پایین آمدن بهره هوشی 

می شود. 
خسرونیا در پایان گفت: در زمان آلودگی هوا، کودکان فرد آسیب پذیرتری نسبت به بقیه 
افراد جامعه هستند و باید بیشتر از خود مراقبت کرده و در زمان آلودگی تا حد امکان از 

منزل خارج نشده و مصرف شیر سفید ر از یاد نبرند.

کلم بروکلی به دلیل ترکیبات خاص خود یکی از سبزی های 
ضد سرطان معرفی شده است.

 به دلیل وجود »فلاوونوئیدها« به ویژه »سولفورافن« بروکلی 
را به عنوان سبزی ضدسرطان می شناسند. مصرف کلم بروکلی 
مانع از گسترش سلول های سرطانی به ویژه در قفسه سینه 

می شود.
کلم بروکلی حاوی ترکیباتی است که اعصاب را تقویت کرده ، 
دید چشم را بهبود می بخشد و پوست را زیبا می کند . پس 
بروکلی را بیشتر بشناسید و آن را به رژیم غذایی تان راه دهید.

اصل و نسب بروکلی
بعضی ها معتقدند بروکلی شبیه یک دسته گل سبز رنگ 
است. این سبزی بومی کشور ایتالیاست و مصرف آن از 6 
قرن پیش از میلاد مسیح رایج بوده است. ایتالیایی ها به این 
سبزی بروکولو می گویند که معنی آن گل روی کلم است. این 
واژه ریشه لاتین دارد که معنی آن بازو یا شاخه است که به 
شکل درخت مانند این سبزی مربوط می شود. این سبزی به 
صورت آبپز همراه خوراک ها یا به صورت خام در سالاد مصرف 

می کنند.
مصرف کلم بروکلی به ویژه برای خانم های یائسه بسیار 
را کنترل می کند. کلم  یائسگی  مفید است چون عوارض 
بروکلی سرشار از کاروتن ، ویتامین های گروهB و C، فولیک 
اسید ، پتاسیم ،  اندکی سدیم ، آهن ، کلسیم ، سلنیوم )در ساقه(، 
فلاوونوئیدها و سولفورافن است. نیازی به توضیح نیست که با 
این همه ترکیبات مفید، توصیه می شود مصرف آن در سبد 

غذایی خانواده قرار گیرد.
کاهش کلسترول خون

اگر به تازگی بعد از گرفتن جواب آزمایش متوجه شده اید 
که کلسترول خون تان بالاست متخصصان به شما توصیه 
می کنند کلم بروکلی را به رژیم غذایی تان راه دهید. این کلم 
در ترکیباتش موادی دارد که به پایین آمدن کلسترول خون 
کمک می کند. قضیه این است که فیبر موجود در سبزیجات 
با کلسترول خون ترکیب می شود. این ترکیب شدن سبب 
سطح  درنتیجه  و  شده  دفع  راحت تر  کلسترول  می شود 

کلسترول بدن پایین می آید.
 بروکلی یک داروی طبیعی مفید برای کاهش التهابات بدن 

است و سرعت تحلیل مفاصل را کاهش می دهد
یک راه عالی برای سم زدایی

اگر در فکر از بین بردن سموم و مواد زائد بدن تان هستید، 
کلم  این  در  باشید.  داشته  بروکلی  کلم  به  هم  نیم نگاهی 
پله پله مراحل  پرخاصیت ترکیبات مفیدی وجود دارد که 
سم زدایی بدن را انجام می دهد. در تحقیقی که نتایج آن در 
مجله آکادمی ملی علوم آمریکا به ثبت رسیده، گفته شده با 
مصرف بخش های جوان کلم بروکلی از این خاصیت آن بیشتر 

بهره مند می شوید.
سلامت قلب و رگ ها

کلم بروکلی در کنار خواص مختلفش به مهم ترین عضو بدن 
شما هم سود می رساند و علاوه بر پایین آوردن کلسترول خون، 
به تقویت رگ های خونی کمک می کند. سولفورافن موجود 
درکلم بروکلی خاصیت ضد التهابی دارد و از تخریب و صدمه به 
رگ های خونی پیشگیری می کند. ویتامین های گروه B هم در 
کلم بروکلی پیدا می شوند که این ویتامین به تنظیم و کاهش 
دانشکده سلامت  محققان  می کند.  کمک  هموسیستئین 
عمومی هاروارد بر این باورند که هموسیستئین یک نوع اسید 
آمینه است که پس از مصرف گوشت در بدن ایجاد می شود و 
مقدار زیاد آن می توان خطر ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی 

را افزایش دهد.
تقویت بینایی

شاید شنیده و خوانده اید که هویج برای سلامت چشم ها 
بسیار مفید است و این موضوع به لوتئین آن مربوط می شود 
اما این بار می توانید برای حفظ سلامت چشم ها در کنار هویج 
از کلم بروکلی هم استفاده کنید. بروکلی آنتی اکسیدان های 
مفیدی دارد که از تخریب سلول های چشم، بروز بیماری آب 

مروارید و صدمه به عدسی چشم پیشگیری می کنند.
دوستدار دستگاه گوارش

یک خاصیت مشترک بیشتر میوه ها و سبزیجات این است 
که به هضم بهتر غذا و سیری بیشتر کمک می کنند. بروکلی 
هم از این قاعده مستثنی نیست و با داشتن فیبر بالا به سلامت 
دستگاه گوارش کمک می کند. فیبر در سالم نگه داشتن سطح 
باکتری های روده نقش دارد و سبب هضم بهتر مواد غذایی 

می شود.
سولفورافن بروکلی سبب می شود باکتری معروف هیلکوباکتر 
پیلوری که در معده وجود دارد بیش از حد رشد و تکثیر پیدا 
نکند یا به دیوار معده نچسبد؛ این خاصیت بیشتر در جوانه های 

بروکلی دیده می شود.

یک سبزی با خاصیت ضدالتهابی
بروکلی یک داروی طبیعی مفید برای کاهش التهابات بدن 
است و سرعت تحلیل مفاصل را کاهش می دهد؛ به همین 
دلیل به افراد مبتلا به آرتروز توصیه می شود کلم بروکلی را 
حتما در برنامه غذایی شان داشته باشند. ترکیبات بروکلی با 
مسدود کردن ترشح آنزیم هایی که سبب تخریب مفاصل 

می شود، از مفاصل شما حفاظت می کند.
خام، پخته یا بخارپز؟

روشی که برای آماده کردن کلم بروکلی انتخاب می کنید در 
جذب ریزمغذی های کلم بروکلی نقش دارد. افرادی که دنبال 
خاصیت ضد سرطانی بروکلی هستند بهتر است این سبزی را 
به مدت طولانی مدت نپزند و به صورت خام یا نیم پز مصرف 
کنند. پختن بروکلی، سبب نابودی آنزیم های ضدسرطانی این 
سبزی مفید می شود و بخار پز کردن آن به مدت 20 دقیقه، 
سه دقیقه قرار دادن بروکلی در مایکروویو و تفت دادن آن به 
مدت 5 دقیقه تاثیر قابل توجهی بر خاصیت های آن برجای 
نمی گذارد و خواص مفیدش را نابود نمی کند. بروکلی خام همه 
ریزمغذی های ضروری را دارد، از این رو اگر از بابت التهاب روده 
یا افزایش گاز روده دچار مشکلات آزار دهنده نمی شوید، بهتر 

است بروکلی را خام مصرف کنید.
بروکلی خطر هم دارد؟

به طور کلی مصرف کلم بروکلی برای افراد مختلف ضرری 
ندارد و هیچ نوع تهدید جدی یا اثر جانبی مخربی ایجاد 
نمی کند اما مهم ترین مشکلی که ممکن است با مصرف مقدار 
زیادی بروکلی پیش بیاید، التهاب روده یا افزایش گاز روده است 
که به دلیل مقادیر فراوان فیبر موجود در بروکلی ایجاد می شود 
البته این خاصیتی است که در همه انواع کلم ها دیده می شود 
اما خواص مفید آن به قدری غالب است که می ارزد بروکلی را 

به طور متعادل در رژیم غذایی تان جای دهید.
 علاوه بر این به گفته متخصصان دانشکده پزشکی اوهایو، 
بهتر است افرادی که خون رقیق و غلظت خون پایینی دارند از 
مصرف بروکلی پرهیز کنند چون کلم بروکلی با داشتن ویتامین 
K سبب کاهش انعقاد خون می شود که این موضوع می تواند 
در مورد بیمارانی که باید خون رقیق داشته باشد خطرآفرین 
باشد یا تاثیر داروها را مختلف کند. از این رو به افرادی که 
داروهای رقیق کننده غلطت خون مصرف می کنند، توصیه 

می شود از خوردن کلم بروکلی پرهیز کنند.

ساخت تلسکوپی برای مشاهده اعماق آتشفشان ها
گروهی از دانشمندان ایتالیایی برای اولین  بار موفق به ساخت نوعی تلسکوپ با عملکرد امواج 
موسوم به چرنوکوف شدند که به کمک آن می توان علاوه بر مشاهده کهکشان های دوردست، 

اعماق آتشفشان های زمین را نیز رصد کرد.
پدیده تابش چرنوکوف اولین  بار توسط یک دانشمند روسی به نام پاول چرنوکوف شناسایی 

شد.
پدیده تابش چرنوکوف به معنای تشعشعی است که بر اثر حرکت یک ذره باردار در ماده 

دی الکتریک با سرعتی بیش از سرعت فاز نور ایجاد می شود.
تلسکوپ امواج چرنوکوف هم اکنون در مراحل پایانی ساخت در مجاورت آتشفشان فعال 

اتنا در کشور ایتالیا قرار دارد.
دانشمندان در مورد عملکرد تلسکوپ چرنوکوف و تفاوت آن با سایر تلسکوپ های رایج اظهار 
کردند: هنگامی که موجی از ذرات الکترون به سمت اتمسفر زمین پرتاب شوند، الکترون ها 
تحت تاثیر میدان مغناطیسی زمین برانگیخته می شوند و با بازگشت به سمت زمین بدون 
کمترین واکنش با مواد جامد قادرند تا بیش از چند صد متر به اعماق سنگ های سخت زمین 
نفوذ کنند.دانشمندان در مورد مزیت  این روش مطالعه بر فعالیت های زیرزمینی افزودند: پس 
از برخورد الکترون ها و ذرات زیر اتمی به لایه های زمین می توان به کمک آشکارسازهای تعبیه 

شده در تلسکوپ از جنس، ضخامت و تراکم سنگ های موجود در اعماق زمین آگاه شد. 

آشنایی با خواص معروفترین سبزی ضد سرطان 



اجتماعی 6

با پرخاشگری کودکم چه کنم؟ 
خشم حالتی عاطفی و یکی از هیجانات طبیعی بدن است که از تحریک ملایم تا عصبانیت 
شدید تغییر می کند. همه ما انسان ها این احساس را بارها تجربه کرده ایم. هر وضعیتی که 
ما را ناکام کند، می تواند باعث ایجاد احساس خشم شود.   این احساس مانند سایر عواطف 
با تغییرات فیزیولوژیک همراه است؛ بدین گونه که وقتی انسان عصبانی می شود، ضربان قلب 
و فشارخون او بالا می رود و سطح هورمون هایی مثل آدرنالین افزایش می یابد. این احساس 
در عین طبیعی بودن، زمانی که از کنترل خارج شود، چهره ای مخرب به خود می گیرد 
و برای انسان دردسرساز می شود. به بیانی دیگر هنگامی که خشم با پرخاشگری همراه 
شود، مشکلاتی را در پی خواهد داشت که هم برای خود فرد و هم برای اطرافیان زیان آور 
است.  پرخاشگری و خشونت نه تنها در بزرگسال ها، بلکه در کودکان هم تبدیل به معضلی 
شده است که باید مورد بررسی قرار گیرد.کمتر مادری را پیدا می کنیم که این موضوع، 
مسئله فرزندش نباشد. این امر نشان می دهد که پرخاشگری در کودکان در حال افزایش 
است. ورودی های اطلاعات همچون اینترنت، بازی های کامپیوتری، فیلم ها یا موزیک هایی 
با مضامین خشن و….. مواردی هستندکه زندگی ما را فراگرفته اند و به کودکان ما آسیب 
می رسانند. فرزندان ما در معرض این منابع، به طور ناخودآگاه یاد می گیرند که خشونت و 
پرخاشگری تنها شیوه ای است که به واسطه آن می توانند مشکلاتشان را حل کنند.  ازاین رو 
لازم است مهارت هایی را برای کنترل این هیجان آموخت و از طریق به کاربردن شیوه هایی 
ساده و عملی، تمرین کرد تا به واسطه آن ها به کودکان مان بیاموزیم که راه های مثبت 
و مناسب تری برای ابراز احساساتشان وجود دارد که با به کاربستن آن ها می توان زندگی 
سالم تر و آرام تری داشت. البته همه می دانیم که ما به عنوان بزرگسال هایی در نقش پدر 
یا مادر، نخست باید خود مهارت های کنترل خشم را بیاموزیم و اجرا کنیم و سپس به 
کودکانمان یاد دهیم. موثرترین و عملی ترین راه برای این که به کودک یاد دهیم چگونه با 
احساس عصبانیت خود رفتار کند، رفتار ما والدین است که بهترین الگو در مقابل دیدگانش 
هستیم. همان طور که می دانیم بچه ها با دیدن می آموزند نه با شنیدن.  بیایید از مثال های 
روزمره زندگی استفاده کنیم. فرض کنید پدری در کنار فرزندش مشغول انجام کارهایش 
است. ناگهان تلفن او زنگ می خورد و خبری ناخوشایند به او می دهند که او را خشمگین 
می کند. کودک در حال نگاه کردن است و حالات و رفتار پدرش را زیر نظر دارد. دراین حال، 
پدر اگر هوشیار باشد به این که فرزندش نظاره گر اوست و تمام رفتارهایش را ضبط می کند، 
از این فرصت استفاده می کند تا بهترین عملکرد را داشته باشد؛ بدین صورت که به فرزندش 
با لحنی آرام بگوید در حال حاضر من به دلیل مشکلی که در کارم پیش آمده عصبانی 
هستم و به همین سبب برای این که آرام شوم تا بتوانم راه حل مناسبی پیدا کنم، نیاز دارم 
تا کمی پیاده روی کنم و بر احساس عصبانیتم مسلط شوم. نحوه عکس العمل ما در چنین 
موقعیت های روزمره زندگی، بهترین راه برای آموزش کنترل خشم به کودکان است؛ چراکه 
کودکان لحظه به لحظه در حال کپی برداری از رفتار والدین هستند. یکی دیگر از راهبردهای 
کنترل خشم در کودکان در زمان هایی کاربرد دارد که کودک نسبت به والدین خشمگین 
شده و پرخاشگری او در ارتباط با والدین است. این لحظات از سخت ترین زمان های تربیت 
و پرورش کودک است. در این موقعیت ها ما باید بسیار هوشیار باشیم؛ چراکه اگر دقت 
نکنیم، پرخاشگری کودک به هیجانات ما دامن می زند و بدون این که متوجه شویم، خشم 
او به ما هم سرایت می کند. حواسمان باشد داد و فریادکردن و پرخاشگری مسری است و 
اگر به این موضوع واقف نباشیم، ما هم ادامه دهنده رفتار او می شویم. در چنین حالت هایی 
بهترین راه حل، پیشگیری است؛ یعنی می توان با وضع قوانینی اندک، از بروز این اوضاع تا 
حدی جلوگیری کرد.  به عنوان مثال در اوقاتی که کودک آرام است، می توانیم در مورد وضع 
قرارهایی در خانه با هم صحبت کنیم و به توافق برسیم؛ قرارهایی که هم پدر و مادر و هم 
فرزندان به آن پایبند باشند. مثلاً می توانیم با هم قرار بگذاریم هنگام عصبانیت در مورد 
مشکل مان صحبت نکنیم. بگذاریم کمی آرام شویم و احساس خشم در ما فروکش کند، 
سپس بنشینیم در مورد موضوعی که ما را عصبانی کرده است، صحبت کنیم. اگر در مواردی 
کودک به این قرارها توجهی نکرد، بعد از یادآوری قوانین او را تنها می گذاریم و به سروصدای 
او واکنشی نشان نمی دهیم تا زمانی که آرام شود و بعد با او صحبت می کنیم. به مرور کودک 
یاد می گیرد برای حل مشکلش باید به جای دادکشیدن و فریادزدن صحبت کند.  گاهی 
کودکان ما به سبب این که یاد نگرفته اند چگونه خشم خود را ابراز کنند، پرخاشگری 
می کنند. ممکن است فرزند ما برای ابراز احساسات خود واژه ها را نشناسد. بنابراین می توانیم 
به شناخت و دریافت کودک در این زمینه کمک رسانیم. مثلاً می توانیم به او بگوییم بیا با 
هم بنشینیم و در مورد واژه هایی که می توان برای بیان احساس استفاده کرد، فکر کنیم. 
سپس با هم آن ها را فهرست کنیم و به دیواری بچسبانیم. مثلاً واژه هایی همچون عصبانیت، 
ناراحتی، خستگی، ناامیدی، آشفتگی، ترس…..   بنابراین هنگامی که کودک پرخاشگری 
می کند، می توانیم با کاربرد این واژه ها او را در شناخت احساساتش یاری کنیم. مثلاً به او 
بگوییم: به نظر می رسد تو خسته ای، یا فکر می کنم ناراحتی، یا چه چیزی تو را کلافه کرده، 
و…. کم کم کودک هم به احساسات خود شناخت پیدا می کند و هم کاربرد واژه ها را یاد 
می گیرد و می تواند حس خود را به درستی در قالب کلمات بر زبان بیاورد.  بعد از این که 
کودک به این درک و فهم رسید، می توان راه های عملی کنترل خشم را به او آموزش داد و 
به او یاد داد هنگام عصبانیت به جای پرخاش و فریادزدن می توان کارهایی انجام داد تا به نحو 
شایسته ای عصبانیت را تخلیه کرد و تحت کنترل درآورد. کارهایی مثل توپ شوت کردن، 
نقاشی کشیدن روی کاغذ، آوازخواندن، موسیقی گوش کردن و انواع کارهایی که می توان 
برای کنترل خشم کشف کرد و به کار برد. هروقت کودک هریک از این کارها را انجام داد، 
او را تشویق و تحسین کنیم. آموزش خود کنترلی باید از کودکی شروع شود و در نوجوانی 
هم ادامه یابد. بسیاری از آدم ها به دلیل اینکه نمی توانند هیجاناتشان را کنترل کنند ، در 
زندگی شان لطمه می خورند وباید به فرزندانمان کمک کنیم تا در این مورد مصون بمانند.

راه های شاد بودن در افراد پرمشغله 
شاد بودن و لبخند زدن در زندگی احتیاجی به مهارت و وقت ندارد. کافی است از این چند 

راه ساده استفاده کنید. 
به اطرافیان، لبخند بزنید: منتظر دیگران نباشید تا به شما لبخند بزنند. شما به آنها 
نشان دهید چگونه این کار را انجام دهند. در مقابل دیگران گارد نگیرید. با اطرافیان خود 
راحت باشید. از آنها تعریف کنید. از عکس العمل آنها نترسید. خودتان باشید و به آنها فرصت 
دهید با شما ارتباط برقرار کنند. هر چه شما بیشتر به دیگران لبخند بزنید، آنها نیز بیشتر 
به شما لبخند خواهند زد. زندگی در شرایطی که همه اطرافیانتان با شما برخوردی خوب 
دارند و به شما روی خوش نشان می  دهند بسیار لذت بخش تر است. فرض کنید امروز 
یک روز بسیار عالی است: چنین فرض کنید و مطمئن باشید که همین طور هم خواهد 
شد. تحقیقات نشان می  دهند که هر چند که ما تصور می  کنیم آنطور که فکر می  کنیم رفتار 
می  کنیم، اما در اکثر موارد عکس این موضوع صادق است؛ یعنی رفتار ما بر فکرمان تاثیر 
می  گذارد. داشتن رفتاری خوب منجر به افکار خوب و اتفاقات خوب می  شود. روی نکات 
مثبت زندگی خود تمرکز کنید: از تمام وجوه مثبت زندگی خود لذت ببرید و آنها را نادیده 
نگیرید. همه افراد در زندگی خود نقاط مثبت و امتیازاتی دارند که خیلی اوقات نسبت به 
آنها بی توجه هستند. از توانایی  های شخصی خود برای انجام کارها استفاده کنیدهر شخصی 
توانایی خاص و منحصر به فردی دارد. همه ما استعدادهایی داریم که ممکن است شخص 
دیگری نداشته باشد. شادی و نشاط متعلق به افرادی است که از این استعدادها و توانایی  های 
خود استفاده می  کنند و با کمک آنها کارهای گوناگونی انجام می  دهند. انجام و کامل کردن 
کارها حس غرور و نشاط به افراد می  دهد. از قوه تخیل خود استفاده کنید: مثلا در میوه 
فروشی کودکی با در دست داشتن یک موز و استفاده از قوه تخیل خود در حال لذت بردن 
از زندگی خود اس��ت. او تصور می  کند موزی که در دست اوست یک کشتی جنگی است 
و باید از دشمنان اطراف فرار کند. بهترین راهکاری که وجود دارد این است که دوباره قوه 
تخیل خود را فعال کنیم. لازم نیست تصور کنید یک موز کشتی جنگی است - هر چند 
که چنین تصوری هم جالب خواهد بود – اما از قوه تخیل خود برای فکر کردن به چیزهایی 
استفاده کنید که شما را شاد می  کند.    چیزی خلق کنید: خلق کردن فرآیندی است که 
لذت بسیاری در آن است. استفاده از قوه خلاقیت و نوآوری و ساختن چیزی با دست  های 
خود به شما احساس نشاط و توانمندی خواهد داد.  به دیگران کمک کنید: در زندگی هر 
چه بکارید برداشت می  کنید. اگر سعی کنید بر دیگری تاثیر مثبت بگذارید و از مشکلات او 
بکاهید، در واقع بر زندگی خودتان تاثیر مثبت گذاشته اید و شادی خودتان را افزایش داده 
اید. هر چه بیشتر به دیگران کمک کنید، دیگران نیز بیشتر به شما کمک خواهند کرد. 
دوستی و محبت، دوستی و محبت می  آورد و چرخه ای بی پایان از شادی برای شما فراهم 
می  کند. ساعت ناهار خود را با یکی از دوستان یا همکاران نزدیکتان بگذرانید: برای 
صرف ناهار از دفتر خود خارج ش��وید و 30 الی ۴0 دقیقه را صرف خوردن غذا و صحبت 
کردن با دوست یا همکار خود کنید. سعی کنید راجع به چیزهای خوب صحبت کنید. خیلی 
زود متوجه خواهید شد که چنین کاری باعث افزایش نشاط شما می  شود. وسایل اضافی 
اطراف خود را دور بیاندازید: همه ما در اطراف خود )در خانه، دفتر کار، ماشین...( وسایلی 
اضافی و بلااستفاده داریم که گویی به حضور آنها در کنار خودمان عادت کرده ایم و متوجه 
تاثیری که آنها بر ما دارند نیستیم. اگر شما وسایل اضافی اطرافتان را دور بیاندازید و در واقع 
به محیط بیرونی اطراف خود نظم بدهید، درون شما نیز به تدریج منظم و آرام تر خواهد شد. 
هر روز یک وسیله اضافی که به دردتان نمی  خورد را دور بیاندازید یا به فردی که به آن وسیله 
احتیاج دارد بدهید. این کار شاید در ابتدا دشوار و غیر ممکن به نظر برسد، اما پس از مدتی 
شما یاد می  گیرید چگونه از شر کلیشه  های ذهنی خود خلاص شوید و ذهنتان را آزاد کنید. 
از منفی نگری و افراد منفی گرا دوری کنید: ارزش خودتان را پایین نیاورید و از افرادی 
که تلاش می  کنند شما را تحقیر کنند دوری کنید. شما به همان اندازه که تصور می  کنید 
توانایی دارید. موانع همیشه در زندگی همه افراد وجود دارند، اما اگر شما در زندگی خود 
اهداف مشخصی داشته باشید و با استفاده از افکار مثبت به دنبال راه حل برای مشکلات 
پیش رو باشید، می  توانید کارهایی که از دید سایرین غیر ممکن است را ممکن سازید. در 
حال زندگی کنید: زندگی شما همین لحظه ای است که در آن زندگی می  کنید. پس از 
آن لذت ببرید. هر کاری که انجام می  دهید، صرف نظر از نوع و شرایط آن، سعی کنید بر آن 
تمرکز کافی داشته باشید و آن را با علاقه انجام دهید. کتاب خواندن، نوشتن یک مطلب، 
صحبت کردن با یک همکار، دوش گرفتن، بالا رفتن از پله  ها، خوردن غذا، شستن ظرف  ها ... 
این لحظات کوچک بخش عمده از زندگی شما را به خود اختصاص می  دهند. اگر شما با تمام 
حواس و تمرکز خود این کارها را انجام دهید این لحظات می  توانند لذت بخش باشند. شادی 

دستاوردی در زندگی است که با آگاهی همیشگی حاصل می  شود.

الاکلنگ هیجان،بالا یا پایین 
در گذشته نه چندان دور کوچکی و بزرگی حساب دیگری داشت و حرف شنوی یکی از 
محور های زندگانی بود و از سویی دیگر خانواده با نقش محوری سبب می شد، همه افراد 
در آن به آرامش برسند. در روزگار ما آرامش کالای نایابی شده است، که در هر کوی و برزن 

دنبال آن می گردیم، مگر در آنجایی که باید به جستجوی آن بپردازیم. 
 باید به این نکته توجه کرد که زمانه ما در حال تغییر و تبدیل سریع است و بسیاری از 
مسائل از گذشته متفاوت شده است. در این روزگار راه خود را گم کرده ایم و برای یافتن 
آرامش به همه جا سر می زنیم. به نوعی به یاد آن مثل قدیمی می افتیم که آب در کوزه و 
ما گرد جهان می گردیم. امروزه تلقی بدین سو می رود که درک و زبان مشترکی در بین 
افراد خانواده وجود ندارد و خواسته یا ناخواسته رو به افرادی می آورند که شاید هیچ سود و 
خیری برای آنان نداشته و این دوستی های خاص ممکن است سبب گرفتاری فرد گردد.

تفکر و ایمان
به نظر می رسد تفکر و ایمان بهترین راه ها برای کنترل و مدیریت خودمان است و باید 
بدانیم اگر هیجانات کنترل نشود این دو عنصر نمی توانند کمک شایسته ای به ما بکنند. 
باید بدانیم وقتی هیجانات فردی برانگیخته می شود و خود را در مواجهه با رویداد های 
مختلف می بیند، نیازمند کنترل هوشمندی است تا بتواند خود را از این بزنگاه ها عبور دهد.

تلخی ها را شیرین کنیم 
رخداد های مختلفی اعم از بد و خوب در زندگی آدمی اتفاق می افتد که برخورد 
درست و به جا و به اندازه می تواند سبب بهره برداری و موفقیت گردد و انسان باید برای 
دوستی و دشمنی خود هم ملاک قرار دهد. خود را در این جهت مورد سوال قرار دهد 
چرا؟چقدر؟چطور؟ این سوالات کلیدی سبب تعادل ما شده و ما را از افراط و تفریط دور 
می گرداند. ما باید در اتفاق های مثبت و منفی زندگی و از رخداد های تلخ و شیرین زندگی 
درس بگیریم و به اندیشه و علت یابی آنها بپردازیم. حضرت علی )علیه السلام( می فرماید: 
نتیجه تفکر این است که پنهانی های کار آشکار می گردد و در جایی دیگر می فرمایند 

نتیجه اندیشیدن آرامش روانی است.
منصفانه بیاندیشید

تفکر در امورات جاری زندگی سبب می شود، انسان کمتر از هیجانات آنی و عصبانیت های 
لحظه ای به مشکل بر خورده و مسائل برای شخص روشن تر می گردد. باید دانست هرچه 
فرد منطقی و متعادل باشد و نسبت به مسائل منصفانه تر برخورد کند، هیجانات وی 
طبیعی و متعادل شده و از عصبانیت نا به جا پرهیز می کند.آدمی وقتی اعماق وجود خود را 
جستجو می کند و در می یابد که واقع نگری او در موضوعات سبب فهم بهتر و همه جانبه 

از موضوعات و دریافت دقیق تری می شود. 
خشونت و اهداف وصال نیافته

و  کرده  جانبه عمل  های خود یک  قضاوت  در  آید جوان  می  پیش  اوقات  برخی 
خواسته هایی دارد که در نسل وی زیاد به چشم می آید. توقعاتی دارد که ممکن است 
سبب بروز هیجان های افراطی گردد و سبب بروز رفتار های غیر معقول شود، در مقابل می 
بینیم برخی از هیجانات و احساسات سبب سر زندگی و نشاط ما می شود و کمک می کنند 

تا به اهداف ارزشمند دست یابیم این هیجانات را هیجانات مثبت می نامند.
گاهی نیز هیجاناتی مانع از دستیابی به هدف های ارزشمند می گردند و همراه با عصبانیت 
و افسردگی ، فشار و خشونت خود را نشان می دهند. این نوع هیجانات انسان را از رسیدن 
به هدف های متعالی باز داشته و بدین گونه است که به این قسم از هیجانات هیجانات 

منفی می گویند.
نتیجه کنترل هیجانات؟

اگر تفکر در امورات جاری زندگی سبب می شود، انسان کمتر از هیجانات آنی و 
عصبانیت های لحظه ای به مشکل بر خورده و مسائل برای شخص روشن تر می گردد

به طور کلی نگرش جوان در برخورد با مسائل گوناگون، موجب بروز هیجان ها و 
احساسات مناسب در روح و متجلی در رفتار وی می گردد. همچنین نگرش سبب ارزیابی 
او در ارتباط خود و دیگران می شود و این موضوع برای وی واکنش های جدیدی را به 
همراه می آورد. اگر ما منفی نگر بوده و همواره احساسات عصبی را تعقیب کنیم، سبب بی 
رغبتی و کسالت در کارها می گردد و اگر ما مثبت نگری پیشه کنیم و حسن ظن داشته 
باشیم سبب اندیشه ای منصفانه و گرایش به صبر و حوصله و دل گرمی در انجام فعالیت ها 
می گردد. این امرسبب می شود رفتار های متعادل از خود بروز دهیم، این شیوه از سلوک 
فردی و اجتماعی سبب زندگی با نشاط و سعادتمندانه می گردد و سبب حفظ و مراقبت 

از ارزش ها می شود.

بسیاری از ما روزانه ساعات بسیاری را با کامپیوتر سپری 
می کنیم و شاید انتخاب یک یا چند کامپیوتر مناسب در این 

زمینه بتواند برای بسیاری از ما مهم و باارزش باشد.
شاید شما هم جزء آن دسته از افرادی هستید که به دنبال 
مشخصات یک کامپیوتر خانگی و یا استانداردهای لبتاپ 
هستید.ما در این گزارش تصمیم داریم تا با معرفی مزیت های 

هر کدام، کاربران را در این زمینه یاری کنیم.
 قدرت بالا

 اگر شما نیز از جمله کاربرانی هستید که نیاز به قدرت بالایی 
در کامپیوتر خود دارید، بدون شک در این زمینه یک کامپیوتر 
رومیزی بسیار بهتر از یک لپ تاپ می تواند نیاز های شما را 
مرتفع سازد. البته بر کسی پوشیده نیست که لپ تاپ های 
بالا رده نیز سخت افزار بسیار قدرتمندی دارند اما میزان کارایی 
آن ها در این زمینه بسیار کمتر از کامپیوتر های رومیزی است 
و دلیل بسیاری از گیمر ها و طراحان برای انتخاب دسکتاپ 

نیز به همین موضوع باز می گردد.
 سخت افزار جدید آمده است؟ به روز شوید

 یکی از اصلی ترین قابلیت های یک کامپیوتر رومیزی به 
ارتقا پذیری گسترده آن باز می گردد. یعنی شما بعد از خرید 
یک کامپیوتر می توانید در هر زمانی آن را ارتقا دهید و دیگر 
همانند لپ تاپ نیاز به تعویض کامل آن وجود ندارد و البته 
دست بازتری نیز در ارتقا سیستم خود دارید. باید بدین نکته 
نیز توجه داشت که لپ تاپ ها نیز می توانند ارتقا یابند اما این 
میزان به اندازه ای نیست که در کامپیوتر ها شاهد آن هستیم 
و کاربران در زمینه به روز رسانی سخت افزاری لپ تاپ ها تنها 

چند انتخاب محدود و البته سخت دارند. 
دسترسی آسان به قطعات 

شرایطی را تصور کنید که کامپیوتر شما به مشکلی سخت 
افزاری برخورده است و نیاز به تعویض قطعه ای دارد. در این 
حالت اگر کامپیوتر شما یک لپ تاپ باشد، کارتان زار است! 
باید دستگاه خود را به تعمیرکاران بدهید و چند روزی را 
معطل بمانید تا لپ تاپ شما را تعمیر و قطعه مورد نظر آن 

را تعویض کنند که البته در این مدت اطلاعات موجود در 
لپ تاپ تان نیز در معرض خطر قرار می گیرند و ممکن است 
که مورد سرقت واقع شوند ولی در کامپیوتر های رومیزی 
زمانی که کاربر اطلاعات مختصری در خصوص ایراد فوق 
داشته باشد به سادگی می تواند قطعه مشکل دار را از کامپیوتر 

جدا کند و با خرید یک نمونه جدید آن را برطرف سازد.
   دستی باز برای هر تغییر

 شاید برای شما نیز اتفاق افتاده است که برای مثال به دلیل 
قدیمی بودن تلویزیون موجود در خانه خود، آن را تعویض 
کنید و یک محصول با کیفیت بالاتر را خریداری نمایید که 
این موضوع در زمینه کامپیوتر های رومیزی نیز این چنین 
است. برای مثال شما می توانید مانیتور کامپیوتر خود را 
تعویض کنید )بدون این که خللی در کار کامپیوتر ایجاد شود( 
و یا ماوس و کیبورد جدیدی را خریداری نمایید و… که این 

موضوع چندان در لپ تاپ ها عملی نیست.
 امنیت بیشتر 

لپ تاپ ها محصولاتی هستند که برای حمل و نقل ساخته 
شده اند و با این اوصاف امکان گم شدن و یا سرقت آن ها نیز 
وجود دارد اما این موضوع در کامپیوتر های رومیزی چندان 
تهدید محسوب نمی شود و اغلب دستگاه های این چنینی در 
محلی قرار می گیرند و این باعث می شود که خطر گم شدن و 

سرقت آن ها نیز کمتر باشد.
 مزایای لپ تاپ نسبت به دسکتاپ

 همان طور که گفته شد یکی از مزایای لپ تاپ ها، قابل 
حمل بودنشان است. کاربران این نوع دستگاه ها می توانند به 
دلیل وزن و فضای کمی که اشغال می کند، خیلی راحت از 
مکانی به مکان دیگر منتقل شوند و البته این حجم کم باعث 
خواهد شد تا در هر جایی بتوانید آن را قرار دهید و نگرانی  
در خصوص فضایی که یک دسکتاپ اشغال می کند، نداشته 
باشید به همین جهت با افزایش قدرت و کارایی لپ تاپ ها روند 

کاربران بیشتر به سمت لپ تاپ هاست.
 راحتی در استفاده

 همان طور که می دانید استفاده از کامپیوتر های رومیزی 
نسبت به لپ تاپ ها در زمینه نحوه نشستن کاربر بسیار 
محدود است و وی تنها قادر است تا پشت میز بنشیند، اما 
در لپ تاپ ها این گونه نیست و کاربران می توانند از آن ها در 
پشت میز، روی زانو، روی تخت خواب و… استفاده کنند و 
دلیل بسیاری از کاربران برای خرید دستگاه های این چنینی 

نیز همین موضوع است.
 همه چیز در یک جا!

 بیایید یک بار تمام قطعاتی را که یک کامپیوتر رومیزی 
دارد یادآوری کنیم: کیس، کیبورد، ماوس، مانیتور، اسپیکر 
و… اما در لپ تاپ ها تمام این بخش ها در کنار همدیگر قرار 
گرفته اند و درون یک بدنه 2 کیلوگرمی )حدودا( شاهد تمام 
این تجهیزات هستیم که می تواند برای بسیاری از کاربران این 

موضوع بسیار مهم باشد.
 گران ترم، اما بهترم! 

اگر بخواهیم در خصوص قیمت نیز به مقایسه لپ تاپ و 
کامپیوتر های رومیزی بپردازیم نتیجه ای که به دست خواهد 
آمد گران قیمت بودن لپ تاپ ها است که البته این رقابت نیز 
در گستره سخت افزار های مشابه انجام می شود. البته شاید 
اولویت دادن بیشتر کاربران به لپ تاپ در این زمینه تاثیر 
گذار بوده است و البته کوچک بودن یک لپ تاپ نیز می تواند 

سختی های زیادی برای تولید کننده داشته باشد.
 زیبا و دل ربایم!

 موضوع ظاهر چیزی است که چندان در کامپیوتر های 
رومیزی به آن اهیمت داده نمی شود اما در زمینه لپ تاپ ها 
این فاکتور بسیار مورد توجه قرار می گیرد و کمپانی ها سعی 
می کنند تا در کنار کارایی بر روی ظاهر دستگاه خود نیز وقت 
بگذارند و نتیجه محصولی زیبا است که به دل بسیاری از 
کاربران می نشیند. البته لپ تاپ ها نیز طبقه بندی های متفاوتی 
دارند که در این میان می توان به اولترابوک ها و… اشاره کرد 
که برای مثال یک اولترابوک ضخامت و وزن بسیار کمتری 

نسبت به یک لپ تاپ معمولی دارد.

شرکت پست در قالب ارائه سرویسی به نام »پست یافته« امکانی فراهم کرده که افراد بتوانند 
از طریق پایگاه اینترنتی این شرکت به جست وجوی مدارک گم شده خود بپردازند.

همواره اینگونه اعلام می شود که اگر فردی مدرکی از دیگران پیدا کند باید حتما آن را در 
صندوق پستی انداخته یا به یکی از دفاتر پستی تحویل دهد اما فردی که مدارک خود را گم 
کرده چگونه می تواند از این موضوع مطلع شود که مدارک مد نظر او به دفاتر پستی تحویل 

داده شده است؟ 
از چندی پیش شرکت پست با طراحی سرویسی به نام »پست یافته« شرایطی ایجاد کرده 
تا افراد بتوانند با مراجعه به سایت این شرکت به پیگیری وضعیت مدارک مفقود شده خود 

بپردازند. 
براین اساس فرد با ورود به سایت شرکت پست و قسمت پست یافته با وارد کردن نام، نام 
خانوادگی و نام پدر خود می تواند مطلع شود آیا مدارکش به دفاتر پستی تحویل داده شده 

یا خیر؟ 
بنا بر امکاناتی که این سایت در اختیار کاربران قرار می دهد، برخی مدارک را از طریق این 
سایت می توان جست وجو کرد که این موارد عبارتند از: شناسنامه، گواهینامه، گذرنامه، کارت 
های نظامی، کارت ملی، اسناد مالکیت، عقدنامه، وصیت نامه، دفترچه بیمه، مدارک بانکی، 
کارت های اعتباری بانکی، کارت دانشجویی و مدارک تحصیلی، کارت بیمه وسایط نقلیه، سند، 
معاینه فنی و سایر مدارک خودرو، پروانه ها و گواهی ها، لوازم خانگی، انواع چک، طلا، جواهر و 

اشیا قیمتی، انواع کیف، انواع کارت شناسایی، اوراق سهام و کارت هوشمند سوخت. 
در صورتی که در میان مدارک شما مدرکی مفقود شده باشد با یک جست وجوی ساده در 
صورتی که مدرک مربوطه به دفاتر پستی تحویل داده شده باشد به شما اعلام شده و حتی 

تاریخ تحویل آن هم اعلام می شود. 
البته بر روی این سایت توضیحی داده نشده که برای دریافت مدارک خود باید از چه طریق 
اقدام کنید اما بر اساس اعلام شرکت پست برای دریافت مدارک مربوطه لازم است فرد به 

نزدیکترین دفتر پستی محل سکونت خود مراجعه کند. 
روابط عمومی شرکت پست در این باره اعلام کرد: نکته مهمی که باید در این زمینه مدنظر 
داشت آنکه کلیه مدارک پیدا شده تنها تا شش ماه در اداره پست باقی می مانند و پس از این 
مدت امحاء خواهند شد بر این اساس لازم است افراد در همین مدت برای دریافت مدارک 

مربوطه اقدام کنند. 
اما پس از مراجعه به دفاتر پستی ممکن است دو حالت پیش بیاید: اول آنکه مدارک فرد به 
طور اتفاقی به همان دفتر تحویل داده شده باشد که دراین صورت فرد می تواند با پرداخت 

مبلغی معادل 3000 تومان مدارک خود را دریافت کند. 
در حالت دوم، مدارک فرد در آن دفتر نیست اما فرد می تواند با پرداخت مبلغی معادل 6330 
تومان و پر کردن یک فرم آدرس محل سکونت خود را اعلام کند تا از طریق پست مدارک 

مربوطه برای او ارسال شود. 
البته در صورتی که مدارک گمشده بیش از یک مورد باشد و به عنوان مثال کیفی حاوی 
چند کارت پیدا شده باشد فرد ملزم است به ازای دریافت هر یک از مدارک دیگر مبلغی بیش 

از 1000 تومان نیز پرداخت کند. 
قرار است در آینده ای نه چندان دور در قالب سرویس پست یافته امکانی در نظر گرفته شود 
تا کاربران این سرویس به صورت الکترونیکی بتوانند با ورود اطلاعات مربوطه، آدرس خود را 

اعلام کنند تا مدارک از طریق شرکت پست برای او ارسال شود. 

لپ تاپ بخریم یا کامپیوتر؟ 

اگر مدارکتان را گم کرده اید بخوانید 

آگهی فقدان سند مالکیت
 آقای مهدی رضایی نژاد با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 103۸۸/20 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم به شماره مالکیت 
3351۷0 در صفحه 123 دفتر 50۴ بنام طاهر رضایی نژاد ثبت و سند صادر و تسلیم شده سپس طی سند 6۸166-۸5/11/25 دفتر 1۴ قم به مهدی رضایی نژاد منتقل 
شده که سند بعلت سهل انگاری فقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در 
یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

روایت خواندنی از کلکسیون دار بجنوردی؛

من بیماری »جمع کردن ماشین« دارم!

واقعی است.  »فرهاد هواخواه« یک عشق ماشین 
تعمیرکاری که برای جمع کردن یک کلکسیون 1500 
تایی از ماکت های کوچک ماشین ۴0 سال زحمت 

کشیده و خرج دهها میلیونی کرده است.
بسیاری از پسربچه ها در همه جای دنیا از همان 
روزهای آغازین زندگی ماشین باز می شوند و هنگام 
حرکت دادن اسباب بازی هایشان صدای موتورش را 
در می آورند. این عشق و علاقه وقتی به دوران نوجوانی 
پوسترهای  چسپاندن  و  خرید  به  تبدیل  می رسد 
مشخصات  کردن  حفظ  و  بالا  مدل  ماشین های 
موتورشان می شود. »فرهاد هواخواه« هم از آن آدمهایی 
است که عشق ماشین بودنش از دوران کودکی شروع 
شد و تا الان که 52 سال دارد پررنگ تر از قبل ادامه 
دارد. عشقی که او را به مکانیکی کشاند و حالا او را 
تبدیل به یک کلکسیون دار حرفه ای ماکت ماشین 
ماشین  این 1500  گفته خودش  به  تا  است.  کرده 

کوچک مثل جانش باشد.
 ماشین های من اسباب بازی نیستند

 آقای هواخواه متولد 13۴2 در شهرستان بجنورد 
و  بوده  ماشین های سنگین  مکانیک  تر  قبل  است. 
از وقتی کمرش را عمل کرده کارش کنار گذاشته و 
باهمسرش یک مغازه فروش لباس بچه دارد. از 10 
سالگی چشمش به این مدل از ماشین ها افتاده هوس 
جمع کردنشان به سرش زده و تا الان که 52 سال دارد 
به این درد دچار است. مشوق این موضوع هم برادرش 
بوده است. چون از همان دوران از آبادان، کویت و ابوظبی 

برایش اینطور ماشین ها را می آورده است. آقای هواخواه 
هیچ خوشش نمی آید که به این ماشین ها اسباب بازی 
بگوییم و در این باره توضیح مفصلی به ما می دهد: » من 
واقعا اسباب بازی جمع نمی کنم. همه این ها ماکت های 
واقعی و اورجینال است. اسباب بازی پلاستیک دارد. اما 
این ها همگی فلزی است و توسط کمپانی های معتبر 
دنیا عین ماشین های واقعی ساخته شده است. هرکدام 
هم جعبه و شناسنامه مخصوص به خودش را دارد و 
مثل تلفن همراه خرید و فروش آنها بدون جمعیه امکان 
پذیر نیست. مثلا من یک اتوبوس دارم که در دنیا ۷۷0 
تا از آن وجود دارد که طبق شماره سریالی که دست 

من است. شماره 350 اتوبوس من است.«
 هیچ کس همچین کلکسیونی در جهان ندارد

 قیمت ماشین های آقای هواخواه از 50 هزارتومان 
شروع می شود و تا یک میلیون و هشتصدهزارتومان 
ادامه دارد. گران ترین ماشین آقای هواخواه هم یک 
»رویس رویس« است. با اینکه این ماشین ها قیمت های 
ارزونی ندارد ولی انگار نمی تواند از قید خریدشان بگذرد: 
به جمع کردن  که شروع  بچگی  دوران  از همان   «
ماشین ها کردم هنوز مرتب و تمیز آنها را نگه داشتم. 
اصلا فکر نمی کنم همچین کلکسیونی در دنیا وجود 
داشته باشد. چون معمولا ماکت های قدیمی را بچه ها 
بازی کردند و خرابش کرده اند اما من همه را نگه 
داشته ام. آن دوران همیشه پول توجیبی هایم را جمع 
می کردم تا از این ماکت ها بخرم. الان هم که از خانمم 
پول توجیبی می گیرم )خنده( باز این ماشین ها می خرم. 

واقعا مریضی جمع کردنشان را دارم خدا نصیب کسی 
نکند. وقتی دچارش می شوی دیگر نمی توانی خودت 

را رها کنی.«
 گمرک پول ماشین ها را از من گرفت!

ماشینی  نوع  هر  هواخواه  آقای  کلکسیون  در   
خیابان های  در  که  ماشین هایی  حتی  دارد.  وجود 
کشورخودمان می بینیم: » من ماشین ارتش، نیروی 
انتظامی، مینی بوس بنز، پراید را هم دارم. خیلی دوست 
داشتم پیکان را هم داشته باشم ولی مدلی که برای 
پیکان زده بودند اصلا خوب نبود. بسیاری از کسانی که 
این ماشین ها را می بینند آنقدر ذوق زده می شوند که 
دست و پایشان را گم می کنند. من می توانم بگویم از 
همه ماشین هایی که بیرون وجود دارد، نمونه کوچکش 
را در خانه ام دارم.« آخرین بار آقای هوخواه سه ماکت 
ماشین از ترکیه خرید که هنگام وارد کردنش به کشور 
یک اتفاق جالب افتاد: » وقتی می خواستم وارد کشور 
کنم. هنگام چک کردن بارها گمرک نگذاشت که آنها را 
بیاورم. گفت این ها خرید لوکس حساب می شوند و باید 
پولش را به گمرک پرداخت کنید. هرچه گفتم این ها 
ماشین اسباب بازی هستند. قبول نکردند. گفتم آدم 
باید برای وارد کردن ماشین بزرگ پول گمرک بدهد 
بعد آن وقت برای ماشین هم پول گمرک بدهد خنده 
دارد نیست؟ قبول نکردند و 200 هزارتومان جریمه ام 
کردند. بعد که پول ها را پرداخت کردم اجازه ورود دادند. 
جالب اینجاست که آن همه لباس بچه آورده بودم کسی 

به آنها گیر نداد.« 

70 میلیون تومان برای خرید پیشنهاد دادند، 
ولی نمی فروشم

اتاق  یک  همسرش  و  هواخواه  آقای  خانه  در   
مخصوص نگهداری از ماشین ها وجود دارد که همه 
اهالی خانه موظفند که حواسشان را حسابی جمع کنند 
تا به ماشین ها آسیبی نرسد: » من دزدگیری روی آنها 
نصب نکرده ام. اما واقعا به جانم وصل هستند. اگر یک 
روزی آنها را بدزدند حتما سکته می کنم. چون دیگر 
این ها از حالت کلکسیون بیرون آمده اند و کم کم 
تبدیل به یک گنجینه و عتیقه شده اند. چون توی 
آنها ماکت های ۴0 ساله هم وجود دارد. تا حالا خیلی ها 
پیشنهاد داده اند که با قیمت های مختلفی از ۴0 تا 
۷0 میلیون این کلکسیون را به آنها بفروشم. ولی اصلا 
نمی توانم به حرفشان فکر هم کنم. من دانه دانه این 
ماشین ها را با ذوق و زحمت زیادی خریده ام. لحظه 
خرید هرکدام شان خوب یادم می آید. همه شان را نو 
و مرتب نگه داشته ام. حتی توی جعبه شان نوشته که 
دستمال رویش نکشید. با سشوار خاک آنها را بگیرید 

من همه را رعایت کرده ام.«
 انگار مریضی جمع کردن ماکت ماشین دارم 

ماشین آقای هواخواه یک روآ ساده است و چون 
موتورش پیکان است این ماشین را دوست دارد. آقای 
کلسیونر حسابی عشق پیکان است و زمانی که کار 
مکانیکی انجام می داد مکانیک این ماشین نوستالژیک 
بوده است. وقتی می پرسیم این عشق و علاقه عجیب 
و غریب با واکنش های منفی دوستان و خانواده را به 

همراه داشته است یا نه، می گوید: »چرا غز نمی زنند. من 
وقتی یک میلیون و 600 هزارتومان پول بی زبان را به 
یک قطعه ماشین می دهم. ولی خانمم آنقدر مهربان و 
خوب است که با این موضوع کنار آمده است و تحمل 
می کند. باور کنید  این کارواقعا یک نوع مریضی است. 
دخترم ولی عاشق این ماشین هاست معمولا دخترها با 
ماشین کاری ندارند و عروسک دوست دارند اما دخترم 
خیلی دوستشان دارد. گاهی اوقات این ماشین ها را در 
طبیعت قرار می دهم و طوری عکس از موتور و بدنه 
شان می گیرم که وقتی به کسی نشان می دهم باور 
نمی کنند که این ماشین ها ماکت است. فکر می کنند 
خالی می بندم. من واقعا عاشق این ماشین ها هستم. 
اصلا یک طوری است که انگار مریضی جمع کردنشان 

را دارم خدا نصیب هیچ کس نکند!«
 گاهی عذاب وجدان می گیرم 

خریدن این ماشین ها بدون عذاب وجدان هم نیست. 
اما خب گویا نمی توان برای این علاقه کاری کرد. »از 
کارم عذاب وجدان دارم بالاخره خانه ام کرایه ای است. 
اما این عشق لامصب پایش را روی عذاب وجدان آدم 
می گذارد. من قمارباز نیستم که گناه داشته باشد. من 
ماکت بازم. کافی است عشق این کار به جانتان بیفتد. 
از بقیه هم بروید بپرسید همین را به شما می گویند. 
بارها شده خانمم تا ساعت 9 شب در جایی منتظر من 
بماند. ولی چون من مشغول حرف زدن درباره ماشین 
هستم اصلا یادم رفته و تلفنش را هم جواب نداده ام. 

فکر می کنم این بیماری تا آخر عمر با من باشد.«
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ایمان: رابطه اعتدال با اصلاحات این روزها برای برخی 
تبدیل به یك معمای بزرگ شده است. معمایی كه به جای 
حل كردن، سعی در پاك كردن صورت مساله دارند بطوری 
كه می گویند رابطه ای بین اعتدال و اصلاحات وجود ندارد. 
برخی تحلیلگران جناح رقیب معتقدند كه تفاوت گفتمانی 
بین اعتدال و اصلاحات وجود دارد و از این رو نمی توان بین 
این دو، پیوندی قائل شد. اما آیا به واقع رابطه ای بین این دو 

وجود دارد؟

آغاز پیوند اصلاحات و اعتدال
جواب این سال شاید در آخرین انتخابات ریاست جمهوری باشد. 
انتخاباتی که تنها کاندیدای اصلاح طلب ریاست جمهوری یعنی 
محمد رضا عارف، برای ادامه پیدا نکردن روندی که از سال 84 در 
کشور حاکم شده بود و برای عدم تکرار تجربه انتخابات پیشین از 
اداکه رقابت انتخاباتی انصراف داد از جنبه های اخلاقی این کناره گیری 
که بگذریم اما مشهود است که این استراتژی چراغ سبز اصلاح طلبان 
به جریان اعتدال بود. جریانی که با حمایت بدنه و نیروهای اصلاحات، 
روی کار آمد و اکنون هم با حمایت و کمك اکثریت اصلاح طلبان به 
مسیر خود حداقل تا دو سال آینده و تا انتخابات دیگر ادامه می دهد. 
حال اما چه طور می توان حمایت اصلاحات از دولت را نفی کرد 
یا اینکه بین این دو تفکیك قائل شد؟ فاطمه راکعی در این زمینه 
می گوید: اصولا تفکیك قائل شدن بین دولت آقای روحانی و اصلاحات 
همانند برداشتن قلب از یك بدن است. آیا بدن بدون قلب کار می کند؟ 
یك بدن برای حیات خود نیاز به قلب دارد و یك قلب برای ابراز وجود 
خود نیاز به بدن دارد. بنابراین تفکیك این دو اشتباه است و اگر صورت 

گیرد تنها با هدف مرگ یکی است. 

مجلس و اصلاحات
اما این دست از اظهارنظرها درباره عدم پیوند بین دولت و جریان 
اصلاح طلب درست در زمانی اوج می گیرد که به انتخابات مجلس 
شورای اسلامی نزدیك می شویم. انتخاباتی که به همان میزان که برای 
جریان اصلاح طلب اهمیت دارد، برای جریان اصولگرا و مخصوصا 
بخشی از این جریان تبدیل به یك موضوع حیثیتی شده است. دولت 
زمانی روی کار آمد که مجلس نهم یك سال از فعالیتش می گذشت 
و از این رو بدنه مجلس را اکثریت اصولگرایان تشکیل می دادند. 
اصولگرایانی که چندان اقبالی به دولت نداشتند و با رویکردشان در 
روز رأی عتماد به وزرا و پس از آن هم استیضاح های متعدد وزیر علوم 
این مطلب را اثبات کردند. البته هر چند نظر اصولگرایان مجلس این 
بود که قصدشان از استیضاح ها و کشاندن هر هفته ای عمده وزرای 
دولت به کمیسیون ها، کمك به دولت است اما همه به خوبی به این امر 
واقف بودند که دولت در چه شرایطی کشور را تحویل گرفت. از این 
رو دولت بیش از هر چیزی نیازمند همراهی مجلس در پیشبرد امور 
بود نه فراخواندن وزرا به مجلس به بهانه سوال. به هر روی اما عملکرد 
مجلس نهم نشان داد که دولت نیازمند مجلسی همراه تر است. 
مجلسی که بتواند در بحران ها روی همراهی اش حساب کند. بنابراین 
اصلاح طلبان که برادری خود را به در انتخابات ریاست جمهوری به 
دولت اثبات کردند، گزینه های قابل سرمایه گذاری تری نسبت به 
اصولگرایان فعلی مجلس هستند. فاطمه راکعی هم در این زمینه 
می گوید: دولتی که با حمایت اصلاح طلبان روی کار اید، قطعا به 
حمایت آنها نیاز دارد بنابراین مجلسی که اکثریت آن را نیروهای 

اصلاح طلب و حتی معتدلین تشکیل دهند، بسیار می تواند به دولت 
کمك کند. بنابراین شاید سرمایه گذاری دولت در حمایت نیروهای 
اصلاح طلب و نزدیك به تفکر خود در پیشبرد امورش چندان بی منطق 
و و به همان اندازه نیز تلاش جناح رقیب برای شکستن این پیوند 

دور از انتظار نباشد. 

 شکستی در كار نیست
هر چند که برخی با اظهارنظرهای خود سعی در این دارند که 
تلاش اصلاح طلبان را در پیروزی حسن روحانی و حتی پیشبرد امور 
کشور نفی کنند اما به نظر می رسد که اقبال افکار عمومی در کفه 
ترازوی اصلاح طلبان سنگین تر است. به هر روی اما اصلاح طلبان بارها 
اعلام کرده اند که کمك به دولت از سوی هر جریانی پیروزی محسوب 
می شود و اینکه در نهایت چه کسانی به مجلس راه می یابند را مردم 
تعیین می کنند. در عین حال اما عقبه اصلاح طلبان طی سال های 
اخیر نشان می دهد که حرکت های منسجم آنها قطعا در گردنه های 
حساس به فریاد کشور می رسد. چه آنکه در انتخابات ریاست جمهوری 
اگر حرکت منسجم اصلاح طلبان نبود، قطعا کشور به ریل اصلی خود 
باز نمی گشت. راکعی در همین زمینه هم معتقد است که اعتدال با 
اصلاحات تعریف می شود. نیاز امروز کشور و افکار عمومی هم این 
مساله را نشان داد. بنابراین بهتر است اجازه دهیم عقب افتادگی های 
کشور در دولت گذشته با همت و عزم اصلاح طلبان و اعتدالیون حل 
شود. از این رو دولت تدبیر و امید اگر بخواهد همانند دولت های 
پیشین 8 سال سکان دار امور اجرایی کشور باشد نباید خود را از 
حمایت اصلاح طلبان بی نیاز بداند که البته با وجود فضا سازی جریان 

رقیب تاکنون دولت فعلی همین مشی را دنبال کرده است. 
در ادامه گفت وگوبا محمد علی دهقان سخنگوی حزب اعتدال و 
توسعه که حزب منتسب به حسن روحانی را در ادامه می خوانید به 
گفته دهقان دولت برآمده از نیرو و حمایت اصلاح طلبان است و در 

انتخابات مجلس هم به پایگاه اجتماعی اصلاح طلبان نیاز دارد. 

 آیا شما اعتدال و اصلاحات را از یکدیگر جدا می دانید؟
خیر. اگر تعریف درستی از اعتدال و اصلاحات داشته باشیم 

می بینیم که هر دوی اینها در یك مسیر و با یك تابلو هستند. 

بنابراین به اعتقاد شما جریان اصلاح طلبان و اعتدالیون 
همسو است؟

بله. در سیاست خارجی و حل و فصل قضیه هسته ای این مساله 
به وضوح دیده شد. قطعا حمایت های جریان اصلاح طلب از تیم 
دیپلماسی و سیاست خارجی دولت آقای روحانی بر کسی پوشیده 
نیست. از سوی دیگر مطبوعات اصلاح طلب هم در این زمینه نهایت 
همکاری را داشتند. بنابراین اصولا در شرایط فعلی بخش قابل 
توجهی از اصلاح طلبان با جریان اعتدال هدف مشترك دارند که آن 
هم مخالفت اصولی و منطقی با جریان تند رو و رادیکال اصولگراست. 
بنابراین آنقدر نکات مشترك وجود دارد که می توان همپوشانی قابل 

توجهی میان آنها دید. 

اما برخی معتقدند كه این دو تفاوت گفتمانی دارند؟
اصلا این طور نیست. واقعیت این است که در شرایط موجود 
نوعی عقلانیت میان یك جریان فکری- سیاسی دیده می شود. یعنی 
جریان اعتدال و اصلاحات در دو سال گذشته شاهد آن بودند که 
بخشی از اصولگرایان رویکرداعتدلی داشته و دارند. اما برای جریان 
تند اصولگرا و رادیکالیسم سیاسی آنها سخت است که قبول کنند 
بخشی از اصولگرایان هم رویکرد اعتدالی دارند. بنابراین طبیعی است 
که بگویند اصلاحات و اعتدالیون تفاوت گفتمانی یا عملکردی دارند. 
شاید یکی از دلایلش این باشد که در رقابت های سیاسی بخواهند بر 
وحدتاصولگرایی دامن بزنند و از سوی دیگر ائتلاف نانوشته اعتدال و 
اصلاحات را که در انتخابات 24 خرداد 92 شکل گرفت دچار خدشه 
و شقاق کنند. اما به نظر می رسد که واقعیت های جامعه ایرانی سبب 

شده که نوعی ائتلاف نانوشته میان سه جریان )اصلاحات، اعتدال و 
اصولگرایان میانه رو( شکل بگیرد که می تواند در انتخابات مجلس 
آینده حتی شکل عینی و ملموس به خودگرفته و نهایت هم پوشانی 

و وحدت حداکثری را میان سه جریان ایجاد نمایند. 

به نظر شما هدف اصلی از طرح چنین بحث هایی مانند 
تفاوت اصلاحات و جریان اعتدال چیست؟

همانطور که گفتم اصلاحات همان اعتدال است و برخی فقط 
با واژه ها بازی می کنند. انصراف تاریخی آقای عارف یکی از اسباب 
پیروزی جریان اعتدال در انتخابات ریاست جمهوری گذشته بود. این 
مساله پیوند اصلی این دو جریان که در واقع همسیر و در نهایت یکی 
هستند را ثابت می کند. این حمایت و یکپارچگی به نفع جناح رقیب 
نیست. آنها چون در انتخابات ریاست جمهوری گذشته از سوی مردم 
جواب قاطعی گرفتند الان با حضور دوباره اگر چنین جوابی بگیرند، 
قطعا برایشان سخت خواهد بود و از آنجایی هم که نمی خواهند 
پیروزی رقیب را بپذیرند می گویند که جریانی سومی در انتخابات 
راه پیدا می کند. جریانی که اصلاح طلب نیست و اعتدالی است. قطعا 
اگر اصلاح طلبان در مجلس هم پیروز شوند، واکنش رقیب همین 
خواهد بود که این جریان اصلاح طلب نیست بلکه اعتدالی و نزدیك 

به دولت است. 

فکر می كنید كه در انتخابات آینده حضور اصلاح طلبان 
در مجلس چقدر می تواند به دولت كمك كند؟

اصلاح طلبان همیشه حامی دولت بوده اند و این دولت برآمده 
اجتماعی  عقبه  است. همچنین  اصلاح طلبان  و حمایت  نیرو  از 
اصلاح طلبان به خوبی از آقای دکتر روحانی حمایت کرد و موج 
بنفش بزرگی را در حمایت از وی شکل دادند. در دو سال و نیم 
گذشته هم اصلاح طلبان با مدیریت سیستم رسانه ای خود و با 
جلوگیری از افراطی گیری از نوع اصلاح طلبی فضای اعتدالی رسانه را 
مدیریت کردند. بنابراین جریان اصولگرای تندرو برای اینکه آب رفته 
را برگرداند تلاش می کند به اختلافات اصلاحات و اعتدال دامن بزند 

تا بتواند در پر تو این تفرقه به آرزوهای خودبرسد. 

یعنی دوباره به قدرت بازگردد؟
بله. یعنی بتواند دوباره عرصه سیاسی کشور را کنترل کند و فرمان 
کشور را از طریق مجلس و انتخابات به دست آورد. اما جریان اعتدال و 
همچنین معتدلین اصولگرا به این نتیجه رسیدند که بیش از گذشته 
از اتخاذ تصمیمات عجولانه بپرهیزند و با درك درست از شرایط ایران 
از خاورمیانه به تعاملات خودبیش از گذشته ادامه دهند تا بار دیگر 

کشور به ورطه افراطی گری نیفتد. 

به عنوان سوال آخر اینکه فکر می كنید، جریان اعتدال تا 
چه اندازه به حمایت اصلاح طلبان نیاز دارد؟

حمایت اصلاح طلبان از دولت برای پیشبرد سیاست هایش یك 
ضرورت است. بنابراین حامیان دولت همچنان معتقدند که وحدتی 
که از انتخابات ریاست جمهوری شکل گرفته است همچنان باید حفظ 
شود و وظیفه هر دو جریان این است که از خواسته های حداکثری 
خود دست برداشته و با نگاه واقع بینانه در تعامل سازنده و بازی برد 
برد بتوانند به منافع جناحی خود هم نگاهی داشته باشند. آنچه در 
عمل هم شاهدیم همین نزدیکی بیشتر این دو جریان طی دو سال 

گذشته بوده است.

المسلمین  حزب اعتدال و توسعه رسما از حجت الاسلام و 
سیدحسن خمینی درخواست کرد که با اعلام کاندیداتوری، در 

انتخابات آتی مجلس خبرگان شرکت کند.
این درخواست در جریان دیدار روزپنج شنبه اعضای شوراهای 
استانی حزب اعتدال و توسعه در محل حسینیه جماران با سیدحسن 

خمینی مطرح شد.
مرتضی بانک عضو شورای مرکزی و رییس هیات اجرایی حزب 
اعتدال و توسعه، به نمایندگی از دیگر اعضای حزب طی سخنانی 
خطاب به سیدحسن خمینی گفت: حضور شما در انتخابات مجلس 
خبرگان، درخواستی از سوی همه علاقه مندان و وفاداران به نظام 
جمهوری اسلامی، امام خمینی )ره( و رهبر معظم انقلاب، از جمله 
حزب اعتدال و توسعه است. وی با تاکید بر دستاوردهای دولت تدبیر 
و امید در عرصه های مختلف سیاسی و اقتصادی افزود: یکی از 
مهمترین دستاوردهای دولت یازدهم در حوزه اجتماعی، ایجاد وفاق 
و همدلی میان آحاد ملت است که قطعا در توسعه و اعتلای کشور 

نقشی موثر خواهد داشت.
به گفته بانک، حفظ و ارتقای دستاوردهای موجود از جمله حوزه 
اجتماعی، در گرو ورود نامزدهایی معتقد به نظام و رهبری، متخصص 

و علاقه مند به توسعه ایران و به دور از افراط و تفریط است.
رییس هیات اجرایی حزب اعتدال و توسعه، ورود چهره هایی 
مقبول مانند سیدحسن خمینی به عرصه انتخابات مجلس خبرگان 

را در دستیابی به این امر بسیار ضروری دانست.

پاسخ سید حسن خمینی
یادگار حضرت امام)ره( در واکنش و پاسخ به اصرار حضار)اعضای 
حزب اعتدال و توسعه( برای اعلام نظر در مورد حضور در انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری گفت: قطعا آنچه مسئولیت ما باشد، در 

صورتی که موضوع آن را بشناسیم، به آن عمل می کنیم.
حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی در دیدار با 
اعضای حزب اعتدال و توسعه در حسینیه جماران، با طرح این سوال 
که اگر امام امروز در میان ما بودند چه انتظاری از ما داشتند؟ اظهار 
داشت: در پاسخ به این سوال که می توان آن را به خداوند و تمام 
اولیاء او تعمیم داد، می توان گفت که هرکس باید به وظیفه خود، 
هر روز بهتر از قبل عمل کند چرا که در این صورت رضایت خداوند 
و اولیاء او جلب می شود اما این پاسخ بر خلاف ظاهر آسان، دشوار 
است چرا که بدون شناخت یک موضوع نمی توان حکم و وظیفه 

مربوط به آن را شناخت.
وی یادآور شد: پیامبر گرامی اسلام)ص( در احد و بدر جنگیدند، اما 
از سوی دیگر در حدیبیه صلح کردند؛ همانگونه که امیرالمؤمنین)ع( 
در مقطعی از زندگی خویش از حکومت کناره گرفتند و در زمانی 
دیگر در صفین جنگیدند؛ در مورد سایر ائمه نیز هیچ کدام از آنان 
مانند دیگری عمل نکردند زیرا بستر زمانه هرکدام متفاوت بود؛ لذا 
دیدیم که آنان بنا به شرایط زمان خویش به مبارزه و جنگ، صلح، 

ورود به حکومت و... اقدام کردند.
سید حسن خمینی ادامه داد: بنابراین ما معتقدیم هر کدام از ائمه 

اگر جای دیگری بودند همانگونه عمل می کردند.

وی با تأکید بر اینکه تعمیم حکم یک مقطع تاریخی به دوره دیگر 
بدون توجه به شرایط، مغالطه است، تصریح کرد: هم استناد به اینکه 
چون رسول خدا)ص( در حدیبیه صلح کردند، پس صلح خوب است، 
غلط است و هم اینکه بگوییم چون علی)ع( در صفین جنگیدند، 
جنگ امر خوبی است، مغالطه است؛ شاهد این مدعا هم آنکه هیچ 

کدام از ائمه مانند دیگری عمل نکردند.
یادگار امام با تأکید بر شناخت موضوعات جدید در هر برهه زمانی 
افزود: افراد ممکن است به خاطر احساس مسئولیت زیاد فاجعه ایجاد 
کنند که داعش نمونه ای از آن در روزگار ماست؛ این گونه انسانها 

با فرض پاک بودن نیت شان، موضوع را درست تشخیص نداده اند.
سید حسن خمینی تأکید کرد: احساس مسئولیت بدون شناخت، 

تبیین و تحقیق در مورد موضوع بعضا فاجعه آفرین است.
یادگار امام با اشاره به تأکید امام در اواخر عمر مبنی بر مبارزه با 
متحجرین که تاکنون مغفول واقع شده است، اظهار داشت: متحجر 
تعاریف متعددی دارد اما بر اساس تعریف رایج، متحجر کسی است 
که درک درستی از شرایط امروز جامعه ندارد و احکام قدیم را بدون 

توجه به شرایط می خواهد به زمان حال منتقل کند.
وی با بیان اینکه این افراد متصلب ولی دین دار هستند، 
که  شویم  می  مواجه  کسانی  با  بعضا  ما  که  اینجاست  افزود: 
جای مهر روی پیشانی دارند، روزه می گیرند و شب زنده دار 
هستند اما شرایط روزگار را نمی شناسند و درک درستی از 
موضوعات زمانه ندارند و نمی توانند ذهن خود را بر شرایط 

زمانه منطبق کنند.
سید حسن خمینی با اشاره به این روایت که »مومن به نور خدا 

نظر می کند«، گفت: این نگاه در شناخت موضوعات و مفاهیم اصلی 
معنا پیدا می کند و نه احکام، زیرا احکام خصوصا در مورد پدیده های 

انسانی همواره تغییر می کند.
وی گفت: بنابراین تک تک افراد جامعه، حزب شما و سایر 
احزاب و جامعه ما، محتاج شناخت موضوع است که نیازمند تدبیر و 
دانش است، لذا باید مشکلات جامعه را شناخت و دچار شعارزدگی 

نشد.
وی با اشاره به سه روش برخورد با حوادث جدید، یادآور شد: روش 
اول این است که در قرآن و راویات به دبنال پاسخ به سوالات جدید 
باشیم و این همان اخباری گری است که اهل حدی آن را دنبال می 

کردند و ائمه)ع( به شدت آراء آنها را رد کردند.
سید حسن خمینی روش دوم را انقطاع از منابع مربوط به گذشته 
خواند و ادامه داد: روش سوم برای برخورد با موضوعات جدید این 
است که با اتکاء به منابع، اجتهاد کنیم و این همان کاری است که 
ائمه)ع( به اصحابشان توصیه کردند، چرا که سوال جدید راه حل 
جدید و شرایط جدید حکم جدید می طلبد و نباید به دنبال پاسخ 

های از پیش داده شده باشیم.
وی با تأکید بر اینکه امروز فقها نمی توانند بدون در نظر گرفتن 
شرایط جدید فتوا دهند و فعالان اجتماعی بدون آن نمی توانند نظر 
دهند، گفت: امروز با گسترش علوم، مشورت و همدلی و نقش احزاب 
در جامعه پررنگ تر می شود، چرا که باید گروههای مختلف با هم 
بنشینند و از مسائل قومی گرفته تا موضوعات مربوط به روانشانسی 

اجتماعی، اقتصاد و... هم فکری کنند.
سید حسن خمینی تصریح کرد: صدور حکم در مورد اینکه فیلتر 

کنیم یا نکنیم و اینکه در مقابل موج های رسانه ای چه کاری انجام 
دهیم، بدون شناخت موضوع کار صحیحی نیست بلکه باید جمعی 

بنشینند و موضوعات را بازشناسی کنند.
وی نقش احزاب را در این مسیر مهم ذکر کرد زیرا در آن، جمعی 
از افراد که افکارشان به هم نزدیک است در مورد موضوعات مختلف 
هم اندیشی می کنند. سید حسن خمینی با بیان اینکه امام این 
مسأله را در دل جمهوری اسلامی پیش بینی کردند و نهادی را هم 
برای آن تعبیه کردند، یادآور شد: مجمع تشخیص مصلحت نظام 
جایی است که قرار است عده ای در مورد موضوعات مورد اختلاف 

نهادهای قانونگذار تصمیم بگیرند.
وی ادامه داد: ممکن است مجلس به عنوان یک نهاد عرفی اقدامی 
را تصویب کند که شورای نگهبان آن را مغایر شرع بداند؛ اگر آنها 
نتوانند یکدیگر را قانع کنند امام مجمع تشخیص را پیش بینی کرده 
اند تا در مورد آن موارد بحث کنند چرا که بیان حکم بدون شناخت 

موضوع، غلط است.
سید حسن خمینی با بیان اینکه احزاب باید در زمینه شناخت 
موضوعات روز و بیان احکام و وظایف منطق با آنها خود را روز به روز 
قوی تر کنند، تصریح کرد: حزب فقط برای این نیست که عده ای دور 

هم جمع شوند تا قدرت را به دست بگیرند.
وی با تأکید بر بالا رفتن شناخت مومنین نسبت به مسائل روز، 
گفت: مومنین نسبت به جامعه و حیات سیاسی و اجتماعی خود 
مسئولیت دارند و نمی توانند نسبت به حوادث جامعه چشم بپوشند، 

بلکه باید نسبت به آنها حساسیت داشته باشند.
یادگار امام با تأکید بر نقش جلسات حزبی، آموزش و کمیته های 
مختلف آنها در شناخت موضوعات جامعه یادآور شد: جامعه ما امروز 
با موج جدیدی از مسائل روبه روست که بخش عمده آن محصول 
شرایط و روابط نوین جهانی است که شناخت این روابط کار را سخت 

می کند و اینجاست که نقش احزاب اهمیت می یاید.
وی ابراز امیدواری کرد که احزاب در همه مسائل اجتماعی از 

جمله انتخابات پیش رو بتوانند به نقش خود جامه عمل بپوشانند.
سید حسن خمینی در پایان، در پاسخ به اصرار حضار برای اعلام 
نظر در مورد حضور در انتخابات مجلس خبرگان رهبری گفت: قطعا 
آنچه مسئولیت ما باشد، در صورتی که موضوع آن را بشناسیم، به 

آن عمل می کنیم.
پیش از سخنان یادگار امام آقای مرتضی بانک در سخنانی از 
عملکرد و سابقه حزب اعتدال و توسعه گزارشی ارائه کرد و بر ادامه 
سیاست در پیش گرفته شده در انتخابات 92 و عدم رقابت دوستان 

با یکدیگر تأکید کرد.
وی همچنین به نمایندگی از اعضای حزب اعتدال و توسعه از 
یادگار امام برای حضور در انتخابات مجلس خبرگان رهبری دعوت 
کرد و خطاب به سید حسن خمینی گفت: ان شاء الله شاهد آن 
خواهیم بود که شما در خبرگان نقش مهمی را ایفا کنید و لذا 
درخواست می کنیم که به تردیدها پایان دهید تا در کنارتان در 

راستای توفیق و سازندگی کشور کارهای خود را انجام دهیم.
وی تأکید کرد: حضور سید حسن خمینی در خبرگان می توند 

برای کشور سازنده و امیدبخش باشد.

انتخابات مجلس دهم
 برنامه محوری و اعتدالگرایی

انتخابات از مهمترین رویدادهای سیاسی کشور و یکی از 
دغدغه های اصلی گروهها و احزاب سیاسی برای کسب قدرت 
نیز محسوب می شود. بطوری که احزاب را در غرب »ماشین 

های انتخاباتی« هم نامیده اند.
گرچه در ایران احزاب به دلیل مشکلات ساختاری از ایفای نقش واقعی خود که همان 
کادرسازی سیاسی، تنویر افکار عمومی، چرخش نخبگان و نقد حکومت است به نوعی باز مانده 
اند؛ دلیل این امر را هم باید در عدم استقلال واقعی احزاب از بدنه اصلی قدرت و برخی افراط 
و تفریط ها در عملکرد سیاسی آنان جستجو کرد. با این وجود، احزاب در موسم انتخابات با 
برگزاری میتینگ های مختلف سیاسی تلاش وافری را برای نمایش کارآمدی خویش و قابلیت 

پیشبرد مصالح کشور نسبت به رقیب در عرصه داخلی- خارجی نشان می دهند .
در هر صورت، برگزاری بیش از 30 انتخابات در طول 36 سال پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی گواه آن است که فعالیت های انتخاباتی همواره بخش قابل توجهی از زندگی سیاسی 

مردم، فعالان سیاسی، جناح ها و گروه ها را در ایران به خود اختصاص داده است .
در فضای داخلی امروز، جریان محافظه کار پس از غافلگیری در انتخابات ریاست جمهوری 
و از دست دادن این قوه کلیدی در قالب اصولگرای میانه رو و برخی جریانات سیاسی تندرو 
چون جبهه پایداری بدنبال حفظ اکثریت کرسی های مجلس و بازیگری در این عرصه است. 
بی شک شرایط این جناح با توجه به تعمیق شکاف و گسترش اختلافات بر سر موضوعات 
داخلی و خارجی به ویژه برجام هسته ای برای نیل به توافق نهایی و ارایه لیست واحد دشوارتر 
به نظر می رسد. در این میان، عقلای اصولگرایان میانه رو ضمن اذعان به اقبال عمومی به طیف 

اعتدالی و طرفدار دولت احتمال نزدیکی به جریان اصلاحات را نیز بعید نمی دانند.
از دیگر سو، رادیکال های منتسب به جبهه اصولگرایان که در طول دو سال اخیر بیشترین 
هجمه رسانه ای و مخالفت علنی را با برنامه های دولت یازدهم به ویژه در حوزه سیاست 
خارجی داشتند در آستانه یک باخت دیگر و وداع با مجلس قرار گرفتند. انتظار آنان از شورای 
نگهبان قانون اساسی رد صلاحیت گسترده اصلاح طلبان و حامیان دولت و برگزاری یک 
انتخابات کم فروغ و مشارکت حداقلی و راهیابی مجدد برخی از چهره های سرشناس این 

جبهه به مجلس دهم است.
در جناح مقابل، اصلاح طلبان و طیف میانه رو و طرفدران دولت با اشتراک نظر بیشتر 
و رایزنی بزرگان این طیف به فکر اجماع و پرهیز از چند دستگی برای حضور پرنشاط در 
انتخابات آتی هستند، در ضمن جبهه اصلاحات با آگاهی برخی از تنگ نظری ها و احتمال 
برخی ردصلاحیت چهره های سرشناس خود، بدنبال ارایه لیست فراگیر و معرفی نیروهای 
توانمند و جوان از شهرستانهاست. حصول اجماع و معرفی لیست مشترک در طیف گسترده 
اصلاحات و جریان اعتدالی با توجه به اقبال مردم به این جناح و تجربه انتخابات یازدهمین دوره 
ریاست جمهوری بیشتر است. در یک فرایند طبیعی و انتخابات فراگیر مردمی، راهیابی بیشتر 
اصلاح طلبان همراه با طرفداران دولت و چهره های شاخص اصولگرای میانه رو به مجلس 

دهم محتمل تر به نظر می رسد.
مولفه های اثرگذار بر فرایند انتخابات:

1- با وجود توافق هسته ای و افق های روشن برای برون رفت از مشکلات درهم تنیده 
سیاسی و اقتصادی و تمرکز دولت برای تعامل سازنده با دنیای خارج، شرط توفیق در این 
عرصه، کاستن از تنش ها و ستیزهای اجتماعی حاصل از رویارویی طیف های مختلف سیاسی 
و جلوگیری از اثرگذاری منفی بر فضای انتخابات در داخل می باشد. همزمان بایستی عمده 
تلاش مسوولین نظام جمهوری اسلامی ایران در این برهه حساس تاریخی، ایجاد وحدت ملی 
در کشور و فراهم نمودن شرایط حضور پرشور مردم در پای صندوق های رای تمرکز یابد. چرا 
که امنیتی نمودن فضای کشور و اتهام زنی بی اساس بر رسانه ها و سلب آزادی های مشروع 

در آستانه این رویداد سیاسی مهم، کمکی را به حل مشکل نخواهد کرد.
2-بی تردید در کنار مطالبات سیاسی عمده دغدغه مردم ایران بازگشت به ثبات اقتصادی 
و مهار تورم لجام گسیخته و کنترل گرانی هاست. هر چند فشار همه جانبه از طریق مکانیزم 
های غیر قانونی غرب از عوامل آسیب رسان بر اقتصاد و توسعه پایدار کشور در سالهای اخیر 
بوده است؛ بطوری که آمریکا و برخی قدرت های منطقه ای با تشدید تحریم ها تلاش نمودند 
با تراکم بحران در کشور و نیز ایجاد فاصله طبقاتی با دامن زدن به مشکلات، مشروعیت نظام 
برای ادامه مسیرِ دشوار و شرایط را برای تحمیل اراده و پذیرش مطالبات غیرقانونی خود فراهم 
سازند؛ ولی در کنار تحریم و تهدیدهای بین المللی نباید از سوء مدیریت های گذشته و عدم 
انسجام فکری تصمیم گیرندگان برای عبور از موانع غفلت کرد. دولت تدبیر و امید، کارآمدی 
خویش را در حل و فصل بحران هسته ای و اثبات حقانیت ایران در داشتن تکنولوژی هسته 
ای صلح آمیز از مجرای حقوقی و دیپلماسی نشان داده و در صورت همدلی و همراهیِ بیشتر 
مجلس آینده، با ظرفیت سازی و تلاش در پیوند با اقتصادهای توسعه یافته و در حال توسعه 

می تواند گام های عملی بردارد.
3-یکی از شرایطِ ایجاد توسعه پایدار در کشور، درك دقیق و عمیق از منافع ملی بر اساس 
مقدورات و محذورات موجود و نیز ایجاد تفاهم میان نخبگان فکری و ابزاری برای تبیین درست 
این مولفه اثرگذار است. همچنین تفاهم بین نخبگان جامعه؛ از شرایط الزام آور برای تحقق 
سند چشم انداز بیست ساله کشور است. این در حالی است که ایران اسلامی در فضاهای بین 
المللی و منطقه های بدلیل ظهور نیروهای تکفیری و سلفی همچنان با تهدیدات بالقوه ای 
مواجه است. سرنوشت سیاسی سوریه مشخص نیست و حضور داعش در عراق در نزدیکی 
مرزهای ایران تهدیدزا است، بر این اساس، تنها مشارکت بالای مردمی می تواند پشتوانه 
محکمی برای گذار از بحران ها و مقاومت در برابر فشارها و تکیه گاه سیاست مداران قرار گیرد. 
همدلی و همراهی دولت و مجلس و ادراک مشترک از منافع ملی کشور ضمن کاستن از آلام 

مردم در حوزه اقتصادی به دفع تهدیدها نیز در عرصه خارجی کمک خواهد کرد.
4- ایران اسلامی در منطقه از لحاظ منابع انسانی و قشر فرهیخته دانشگاهی و متخصص 
از سرآمدان بوده و هست. لکن مشکل مدیریت منابع به جد محسوس است؛ ضعف مدیریت 
منابع انسانی و مالی هزینه های هنگفتی را برای اقتصاد کشور در طول تاریخ به ارمغان آورده 
است چرا که با وجود منابع سرشار مادی و نیروهای متخصص در سطح جامعه چگونگی 
مدیریت و بسیج این منابع برای حل مشکلات یک تخصص و توانایی کلیدی محسوب می 
شود. مجلس آینده کشور باید در دست افراد لایق و توانمندی قرار گیرد که توان مدیریت 
بهینه نیروهای انسانی و توزیع عادلانه ثروت های ملی کشور را بر اساس سند چهارم توسعه 
کشور داشته باشد. در چنین شرایطی، احزاب و چهره های مختلف تایید شده نهایی در دادگاه 
افکار عمومی و رسانه ها به جای ارائه مدینه فاضله و تبلیغات سیاسیِ پرطمطراق جناحی برای 
جذب آراء، بایستی به فکر ارائه برنامه و پاسخ گویی به مطالبات واقعی مردم در عرصه های 

مختلف هم باشند.
در هر صورت، جریانات سیاسی حاضر در صحنه انتخابات آتی به رغم اختلاف در عرصه 
مدیریتی و امر حکومتداری مجبورند برنامه های خویش را با مطالبات واقعی مردم منطبق 
سازند. به عبارت دیگر، باید بر رقابت های »برنامه محور« که چند کارکرد ویژه در بردارد 

تاکید کنند:
1- کاهش کاذب التهابات سیاسی در سطح جامعه و در واقع انتقال منازعات سیاسی از 
سطح توده ها به عمق افراد فرهیخته و مدیران اجرایی2- ارائه تصویر واقعی از معضلات و 
مشکلات موجود و ترسیم برنامه هدفمند برای حل آن. 3- پرهیز از کیش پرستی و اسطوره 
سازی افراد و امکان نقد سالم و پاسخگو نمودن دولت به مردم . 4- پرهیز از درگیریهای 
هزینه ساز جناحی و ایجاد سازوکار مناسب برای رسیدن به حداقلی از اجماع نخبگان که 
ضرورت حل مشکلات جامعه امروز ایران است. 5-مشخص شدن وزن سیاسی واقعی احزاب و 
شخصیت های سیاسی. 6- تعمیق مشارکت در میان اقشار مختلف به ویژه جوانان تحصیلکرده 
و ایجاد فضای امید برای برون رفت از مشکلات 7- تاکید بر عملکرد افراد »نقش محور« به 

جای »فرد محور« در مدیریت کلان کشور و تسریع در چرخش نخبگان در جامعه.
بی تردید برنامه محوری و اعتدالگرایی در انتخابات می تواند ضمن جلب اقلیت خاموش 

برای مشارکت در سر نوشت سیاسی خویش تهدیدات خارجی را کاهش و بی اثر سازد.
*  معاون پژوهشکده مطالعات علوم اجتماعی و انقلاب

گزارش آمانو درباره ایران منتشر شد
گزارش یوکیا آمانو، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره ایران، منتشر شد.

در خلاصه این گزارش آمده است: درحالی که آژانس به فعالیت های راستی آزمایی در 
خصوص عدم انحراف مواد هسته ای اعلام شده در تاسیسات هسته ای و مکان های خارج از 
تاسیسات هسته ای اعلام شده از سوی ایران که تحت موافقنامه پادمان هستند، ادامه می دهد 
، آژانس در وضعیتی قرار ندارد که اطمینان موثقی درباره فقدان فعالیت ها و مواد هسته ای 
اعلام نشده در ایران ارائه دهد، و بنا بر این نمی تواند نتیجه گیری نماید که تمامی مواد هسته 

ای در ایران در فعالیت های صلح آمیز هستند.
مدیر کل در تاریخ 20 سپتامبر 2015 میلادی با جناب آقای حسن روحانی رئیس جمهور، 
جناب  آقای صالحی معاون رئیس جمهور و جناب آقای ظریف وزیر امور خارجه درخصوص 
اجرای نقشه راه دیدار و گفت وگو نمود. آنان همچنین درخصوص موضوعات مربوط به اجرای 

تعهدات هسته ای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( از سوی ایران تبادل نظر کردند.
در تاریخ 20 سپتامبر 2015 میلادی مدیرکل و معاون وی در امور پادمان از مکان خاص 
موردنظر آژانس در سایت پارچین بازدید کردند. نمونه برداری محیطی طی روزهای منتهی 
به این بازدید صورت گرفت. فعالیتهای مقرر در نقشه راه برای دوره منتهی به 15 اکتبر 
2015 میلادی طبق برنامه تکمیل شده اند. مدیرکل تا تاریخ 15 دسامبر 2015 ارزیابی نهائی 
درخصوص حل و فصل این موضوعات همچنانکه در ضمیمه گزارش نوامبر 2011 آمده است 

)GOV/65/2011(، جهت اقدام شورای حکام را ارائه خواهد نمود.
ایران به اطلاع آژانس رساند که از روز اجرای برجام، بطور موقت پروتکل الحاقی را در مورد 

موافقت نامه پادمان خود اعمال خواهد نمود و کد اصلاحی 3/1 را کاملا" اجرا خواهد کرد.
 در تاریخ 18 اکتبر 2015 میلادی، روز تصویب برجام فرا رسید.

آژانس فعالیتهای مقدماتی مربوط به راستی آزمائی و نظارت بر تعهدات مرتبط هسته ای 
ایران درچارچوب برجام، شامل راستی آزمائی و نظارت بر اقداماتی که ایران در جهت اجرای 

آن تعهدات اتخاذ نموده، را آغاز کرده است.
 آژانس به فعالیت نظارت و راستی آزمائی در ارتباط با اقدامات مرتبط هسته ای مندرج در 

برنامه اقدام مشترک ادامه داده است.
مدیرکل به گزارش دهی به طور مقتضی ادامه خواهد داد.

ویژه

نکته

رئیس ستاد انتخابات كشور:

نمی گذاریم هیچ نهادی در برگزاری انتخابات دخالت كند

دولت 8ساله تدبیر وامید با مجلس تحول خواهان؛ 

اصلاحات همان اعتدال است

در دیدار اعضای حزب اعتدال و توسعه با سید حسن خمینی مطرح شد 

دعوت از یادگار امام برای خبرگان

رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: برگزاری انتخابات بر عهده 
وزارت کشور است و نمی گذاریم هیچ نهادی در این امر دخالت 

کند.
محمدحسین مقیمی افزود: اجرا و سلامت برگزاری انتخابات، بر 
عهده وزارت کشور است و دستگاه ها و سازمان های دولتی یا غیر 

دولتی نمی توانند در امر برگزاری انتخابات دخالت کنند.
وی اظهار کرد: اعضای هیأت نظارت بر انتخابات، از چهار مرجع 
قانونی در زمینه صلاحیت نامزدها استعلام کرده و بر اساس نظر 
این چهار مرجع، تصمیم گیری می شود. وی تاکید کرد: تلاش 
و هدف وزارت کشور برگزاری انتخابات قانونمند، سالم و با حضور 

حداکثری مردم است.
برگزاری انتخابات الکترونیکی در یک سوم حوزه های 

انتخابیه
رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: انتخابات دارای 25 مرحله و 
فرایند است که 23 مرحله از آن بصورت ماشینی و دو مرحله شامل 

رأی گیری و شمارش آرا به صورت دستی انجام می شود.
مقیمی گفت: با تصویب دولت، اعتبار مورد نیاز برای برگزاری 

انتخابات الکترونیکی در یک سوم حوزه های انتخابیه تامین شده 
است.

وی اضافه کرد: برای برگزاری انتخابات الکترونیکی، باید سه 
مولفه سخت افزار، نرم افزار و تعیین حوزه انتخابیه مد نظر قرار 
گیرد. وی ادامه داد: سخت افزار مورد نیاز برای برگزاری انتخابات 
الکترونیکی تهیه شده و نرم افزار نیز تهیه شده ولی جوانب آن در 

حال بررسی است.
رئیس ستاد انتخابات کشور تاکید کرد: نرم افزار پیش بینی شده 
باید به تایید وزارت کشور و شورای نگهبان برسد تا در انتخابات 

پیش رو، مورد استفاده قرار گیرد.
مقیمی اضافه کرد: در صورت تایید نرم افزار، وزارت کشور حوزه 
های انتخابیه ای که قرار است انتخابات الکترونیکی برگزار شود را به 
شورای نگهبان پیشنهاد داده و در صورت تایید این مرجع، انتخابات 
در این مناطق به صورت الکترونیکی برگزار می شود. رئیس ستاد 
انتخابات کشور در خصوص صندوق شفاف انتخابات نیز اظهار کرد: 
شفافیت این صندوق به گونه ای است که می توان پیش از آغاز 

رسمی رای گیری، در صورت وجود تعرفه آن را مشاهده کرد.

مقیمی اضافه کرد: ولی این صندوق به گونه ای طراحی شده که 
در صورت انداختن تعرفه به داخل آن، نمی شود اسم نوشته شده بر 

روی آن را تشخیص داد.
انتخابات در 207 حوزه انتخابیه برگزار می شود

وی گفت: امسال در 430 شهرستان با 207 حوزه انتخابیه 
انتخابات برگزار می شود و احتمال می رود در این دور از انتخابات، 
حدود چهار تا پنج هزار نفر داطلب شوند. رئیس ستاد انتخابات 
کشور در خصوص تخلفات انتخاباتی اظهار کرد: هرچند فعالیت 
نامزدها رصد می شود، ولی با توجه به اینکه فرایند نامنویسی برای 
حضور در انتخابات آغاز نشده است، نمی توان اقدامی انجام داد. وی 
نامزدهای انتخاباتی را به رعایت قانون و اخلاق توصیه کرد و افزود: 
زمان پیش بینی شده برای تبلیغ کاندیداها از 29 بهمن تا پنجم 
اسفندماه است و داوطلبان فقط در این زمان، مجاز به تبلیغ هستند .

مقیمی درباره تبلیغ در فضای مجازی نیز بیان کرد: هر اقدامی 
که فضای عادی تخلف تلقی شود، انجام آن در فضای مجازی نیز 

جرم است.
مردم افراد فعال در قانونگذاری را انتخاب كنند

رئیس ستاد انتخابات کشور با ذکر اینکه رسانه ها باید به بیان 
نقش مجلس و جایگاه نمایندگان برای مردم بپردازند، گفت: مجلس 
جای قانونگذاری و نظارت بر حسن اجرای قانون است. مقیمی 
اضافه کرد: مردم نمایندگانی را انتخاب کنند که در امر قانونگذاری 
و نظارت بر اجرای قانون فعال باشند و رسانه ها نیز در این خصوص 
برای مردم روشنگری کنند. وی تاکید کرد: در قانون عنوان شده 
که صدا و سیما باید مردم را به نسبت به جایگاه مجلس و اختیارات 
نمایندگان آگاه کند لذا باید به مردم نیز بگوید که نماینده برای چه 

انتخاب می شود.
پول های كثیف را نمی توان در انتخابات هزینه كرد

وی از تقدیم و تصویب لایحه ای در دولت در خصوص پول های 
کثیف خبر داد و گفت: یکی از بندهای این لایحه این بود که پول 
هایی که از منابع حاصل از پول شویی، خلاف و مواد مخدر به دست 

می آید را نمی توان در انتخابات هزینه کرد.
وی اضافه کرد: پول قاچاق، مواد مخدر پس از ورود به بازار در 
بخش های مختلف از جمله انتخابات هزینه می شود بنابراین برای 

پیشگیری از این امر، این لایحه در دولت به تصویب رسید.

داود احمدزاده *
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در نهان از خدا شرم كنید
 همچنان كه در آشكار از مردم 

شرم مى كنید.

شنبه - سی ام آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3872 روزنامه

اخبار
در دیدار دكتر لاریجانی با استاندار و شهردار قم صورت گرفت؛ 

اتخاذ تصمیمات برای توسعه استان قم
رئیس مجلس شورای اسلامی در دیدار با استاندار و شهردار قم درخصوص 

محورهای توسعه استان قم تصمیماتی اتخاذ کردند. 

به گزارش خانه ملت، مهدی صادقی استاندار و سید مرتضی سقاییان نژاد 
شهردار قم  روز پنجشنبه با دکتر علی لاریجانی دیدار کردند.

گفتنی است در این دیدار استاندار و شهردار قم گزارشی درخصوص وضعیت 
شهری و استانی قم ارائه کردند.

براساس این گزارش در این دیدار همچنین موضوعات مهمی در زمینه توسعه 
استان قم از جمله تکمیل محورهای بلوار پیامبر اعظم )ص(، تقویت راه آهن، 
توجه به بهسازی کمربندی شهر قم و گسترش فضای سبز این استان مطرح و 

درخصوص آنها تصمیم گیری شد.
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین بر پیگیری بیمارستان 1000 
تختخوابی قم تاکید کرد. همچنین در این دیدار مسئله حمایت از توسعه امور 
رفاهی منطقه سلفچگان مورد تاکید قرار گرفت و تصمیماتی برای ارتقای این 

منطقه اتخاذ شد.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم خبر داد: 

خدمت ویژه پاركینگ زائر
 به نمازگزاران جمعه 

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم از ارائه خدمات ویژه از سوی 
شهرداری قم برای تسهیل حضور نمازگزاران در مراسم نماز عبادی سیاسی 

جمعه خبر داد.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به پیشنهاد آیت الله سعیدی امام جمعه قم و تولیت 
آستان مقدس حضرت معصومه)س( مبنی بر تسهیل حضور نمازگزاران در نماز 
سیاسی عبادی جمعه بیان کرد: در این خصوص شهردار قم دستورات لازم را 
برای ارائه خدمات مختلف به نمازگزاران جمعه صادر کرد. وی بیان کرد: در همین 

راستا پارکینگ زائر در روزهای جمعه به نمازگزاران خدمات ویژه ارائه می کند. 
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم گفت: طبق هماهنگی های 
صورت گرفته از زائران و نمازگزاران در روزهای جمعه از ساعت 11 صبح تا یك 
ظهر و همزمان با برگزاری نماز جمعه، هزینه  ای بابت پارك خودرو در پارکینگ 
زائر اخذ نمی شود. وی بیان کرد: این اقدام در راستای تسهیل حضور نمازگزاران 

جمعه در این مراسم عبادی سیاسی صورت گرفته است.
 

شهردار منطقه 5 قم خبر داد: 

بلوار جدیدالاحداث طاها آسفالت شد 
شهردار منطقه پنج قم از اجرای عملیات تسطیح، خاکبرداری، زیرسازی و 
آسفالت بلوار جدید الاحداث طاها به مساحت بیش از 6 هزار و 150 مترمربع 
خبر داد. احمد ترکمن با اشاره به فعالیت های پروژه های عمرانی و خدماتی با 
همت و تلاش پرسنل خدوم منطقه پنج که در حال انجام است گفت: عملیات 
عمرانی، خدماتی و ترافیکی منطقه شامل خاکبرداری، زیرسازی و آسفالت بلوار 
جدید الاحداث طاها در ابتدای بلوار شهید کبیری، به مساحت بیش از 6150 
مترمربع با توزیع بیش از 1100 تن آسفالت و هزینه ای بالغ بر 2400 میلیون 

ریال انجام شده است. 
شهردار منطقه پنج قم ادامه داد: زیرسازی و آسفالت معابر سطح منطقه برای 
تسهیل در عبور و مرور ساکنین و اهالی منطقه از اولویت های شهرداری منطقه 
پنج است و در همین راستا جدول گذاری، زیرسازی و آسفالت کوچه فرعی سطح 

منطقه از برنامه های آتی شهرداری منطقه خواهد بود.
وی با بیان اینکه یکی از اهداف شهرداری این منطقه ارائه خدمات مطلوب 
به شهروندان است، تصریح کرد: تمام نیرو های فعال در شهرداری منطقه پنج در 
راستای رفاه حال شهروندان و افزایش رضایتمندی تلاش می کنند و مشارکت 

مردم می تواند موجب بالا رفتن کیفیت این خدمات باشد.

مدیركل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم خبر داد

آماده باش 1500 پرسنل شهرداری 
در طرح زمستانی

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری و محیط زیست شهرداری 
قم از اجرای عملیات مانور زمستانی شهرداری خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، سید محسن میرهادی در حاشیه 
اجرای مانور عملیاتی ماشین آلات مکانیزه سبک و سنگین موتوری و خدمات 
شهری در طرح زمستانی گفت: با توجه به تاکیدات شهردار قم مبنی بر آمادگی 
همه جانبه در راستای مقابله با بارش های احتمالی برف و باران با رویکرد 

پیشگیرانه این طرح با همکاری مناطق هشتگانه شهرداری اجرا می شود.
مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری و محیط زیست شهرداری 
قم افزود: این طرح با محوریت معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی و 
سازمان های تابعه از ماه ها قبل به صورت بازدیدهای ادواری در قالب اکیپ های 
کارشناسی از سطح مناطق آغاز و ضمن بازدید از نحوه آن آماده سازی ماشین 
آلات و تجهیزات زمستانی مناطق در طرح زمستانی و آسیب شناسی نواقص 
سنوات قبل و رفع مشکلات و ایرادات قبلی اجرایی شد. وی همچنین از آماده 
سازی 150 دستگاه ماشین آلات سبک و سنگین موتوری شهرداری، ماشین 
آلات مکانیزه خدمات شهری و تانکر های مکنده و چندین دستگاه ماشین آلات 
نمک پاشی خبر داد و ابراز کرد: آماده سازی الکتروپمپ ها، دستگاه های مکنده، 
تهیه و دپوی مقادیر قابل توجهی نمک و شن در سایت زمستانی مناطق و 
سایت مرکزی و استقرار بیش از 260 عدد مخازن شن و نمک در محوطه 
پیرامون سطوح شیب دار، زیرگذرها، چاه های جذبی، احداث کانیوها و... از جمله 
برنامه های در نظر گرفته شده برای فصل سرما است. میرهادی خاطرنشان کرد: 
آماده باش بیش از یک هزار و 500 نفر از پرسنل ستادی، خدمات شهری، فضای 
سبز و همچنین تهیه ابزار مورد نیاز پرسنل به عنوان بخشی از اقدامات انجام شده 
در طرح عملیات زمستانی شهرداری است. مدیرکل نظارت و هماهنگی امور 
خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم تصریح کرد: با توجه به فرارسیدن 
فصل زمستان و لزوم پیش بینی تمهیدات لازم و پیشگیرانه در راستای مقابله با 
بارش های برف و یخبندان های احتمالی، ایجاد شهری ایمن و مطلوب با مشارکت 
شهروندان و همکاری سایر دستگاه های مربوطه به منظور ارائه خدمات مطلوب به 

زائرین و مجاورین از اهداف مهم شهرداری است.

در راستای اصلاح الگوی مصرف و هدفمند سازی یارانه ها امضاء شد:

تفاهم نامه همکاری بین
 فنی و حرفه ای و شرگت گاز قم

به منظور توسعه مفاهیم بهینه سازی و مدیریت انرژی در سطح ملی و 
اصلاح الگوی مصرف و هدفمند سازی یارانه ها تفاهمنامه همکاری بین فنی 

و حرفه ای و شرکت گاز استان قم منعقد گردید. 
مدیر کل  آموزش فنی و حرفه ای استان اظهار داشت: این تفاهم نامه 
در راستای تحقق منویات مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( در قالب بند 
8 سیاستهای کلی اقتصاد مقاومتی با موضوع اصلاح الگوی مصرف و هدفمند 
سازی یارانه ها و به منظور فراهم سازی ارتباط و گسترش همکاریها در زمینه 
آموزش مهارتهای پایه ، پیشرفته و کاربردی با رویکرد بهینه سازی مصرف 
انرژی از طریق اجرای دوره های آموزشی برای شاغلین و کارجویان به امضا 
رسیده است. احمد عطارنیا توسعه مفاهیم بهینه سازی و مدیریت انرژی در 
سطح ملی، کمک به گسترش طرح هدفمند نمودن یارانه ها از طریق بهینه 
سازی مصرف انرژی، بستر سازی برای ایجادزمینه های اشتغال درکشور با 
آموزش های مهارتی در زمینه بهینه سازی مصرف انرژی، برنامه ریزی و 
اجرای کارگاههای آموزشی جهت تسریع در انتقال و توسعه کمی و کیفی 
دانش جدید در بحث مدیریت انرژی و افزایش مهارت نیروی کار در بخشهای 
مختلف مرتبط با بهینه سازی و مدیریت مصرف انرژی را از مهمترین اهداف 
این تفاهمنامه عنوان کرد. مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان ضمن موثر 
دانستن توسعه این همکاری ها، امضای این تفاهمنامه را در بستر سازی برای 

ایجادزمینه های اشتغال کشور بسیار کارآمد دانست.

حمله افراطی ها به موسوی لاری در ورامین
گفته می شود: حضور وزیر کشور دولت اصلاحات در ورامین با حاشیه  هایی مواجه شد. حجت الاسلام 
موسوی لاری که عصر پنجشنبه برای سخنرانی در جمع اصلاح طلبان ورامین به این شهر سفر کرده بود، 
در هنگام ورود به سالن همایش با دلواپسانی مواجه شد که به دنبال ممانعت از سخنرانی وی بودند. هنگام 
ورود وزیر کشور دولت اصلاحات به سالن چند نفری با سر دادن شعارهایی به سمت وی هجوم بردند که 

موجب شد عمامه وی از سر او بیافتد.

انتقاد آیت الله مکارم از واردات خودروهای میلیاردی
گفته می شود: یک مرجع تقلید با بیان اینکه اسراف از دیگر مشکلاتی است که در کشور ما وجود 
دارد گفت: امروز در کشور گروه هایی هستند که به فکر جامعه نیستند و نسبت به وارد کردن خودروهای 
میلیاردی مبادرت می کنند. آیت الله مکارم شیرازی با ابراز نگرانی از اینکه معلوم نیست، چنین خودروهای 
گران قیمتی برای چه کسی به کشور وارد می شود،  مطرح کرد: این اتفاقات در حالی در کشور ما رقم 
می خورد که اگر قرار باشد جنسی در کشور تولید شود برخی آقایان ابراز ناراحتی می کنند. وی ادامه داد: 
آن دسته از افرادی که از تولید کالاهای داخلی در کشور ابراز ناراحتی می کنند تکلیفشان مشخص است 

زیرا به فکر تامین منفعت خود به شیوه بهره بردن از واردات کالاهای خارجی هستند.

پیام داعش به فرانسه
گفته می شود: داعش با انتشار نوار ویدئویی از جنگجویان خارجی عضو این گروه، از حملات اخیر در 
پاریس تمجید کرد. به گزارش شبکه تلویزیونی المیادین، ابوعمر الفرنسی یکی از اعضای مهم داعش در این 
نوار ویدئویی می گوید: حملات پاریس پاسخی به بمباران مسلمانان بود. وی که به زبان فرانسوی سخن 
می گفت، افزود: ما را بمباران می کنید و انتظار دارید هیچ پاسخی ندهیم. ما هر زمان که افراد بیگناه را در 
خانه ها و بازارها بمباران کنید، پاسخ خواهیم داد. پاسخ ما بدون شک به شما خواهد رسید.  نیروی هوایی 
فرانسه برای سومین روز پیاپی به مواضع دولت اسلامی )داعش( در الرقه در شمال سوریه حمله کرد. ده 
جنگنده در این حمله حضور داشتند تا مرکز آموزش و همچنین انبار نفت این گروه را نابود کنند. این 
حملات با همکاری ارتش روسیه و اعزام ناو هواپیمابر شار دو گل به منطقه تشدید خواهد شد. روز دوشنبه 

فرانسوا اولاند رییس جمهور فرانسه وعده نابودی این جهادگرایان را داد.

مغر متفکر حملات پاریس کشته شد
گفته می شود: واشنگتن پست به نقل از دو مقام اطلاعاتی نوشت: عبدالحمید باعود طراح حملات 
پاریس کشته شد.  عبدالحمید باعود 28 ساله مغز متفکر حملات اخیر پاریس در یورش پلیس فرانسه در 
شمال پایتخت این کشور کشته شد. در طول این عملیات که در ساعات ابتدایی روز چهارشنبه اغاز شد،  
دو نفر کشته شدند، از جمله یک زن که خود را منفجر کرد. دادستان کل پاریس گفت که عملیات با هدف 

بازداشت ابوعاد، تبعه بلژیکی که با داعش ارتباط داشت، انجام شده بود. 

آیا سکه ده هزار تومانی ضرب شده است؟
گفته می شود: بانک مرکزی هر چند وقت یکبار اسکناس ها را به سکه تبدیل می کند، به تازگی 
تصویری از سکه ده هزار تومانی در فضای مجازی در حال دست به دست شدن است. به تازگی تصویری 
از سکه ده هزار تومانی در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی در حال دست به دست شدن است، 
گفتنی است تا به حال هیچ تصمیمی برای ضرب چنین سکه ای از سوی بانک مرکزی گرفته نشده است.

تغییر مسیر اوباما برای رد نشدن از آسمان ایران
گفته می شود: هواپیمای حامل، باراک اوباما، رئیس جمهور آمریکا که قصد داشت از ترکیه عازم 
فیلیپین شود، برای رد نشدن از آسمان ایران، مجبور به تغییر مسیر شد. به گزارش باشگاه خبرنگاران، اوباما 
برای شرکت در نشست گروه بیست به ترکیه سفر کرده بود و پس از آن به فیلیپین سفر کرد. در قسمتی 
از فیلمی که کاخ سفید منتشر کرد، نقشه مسیر سفر به وضوح نمایان شده است که در آن هواپیمای رئیس 

جمهور آمریکا برای اینکه از آسمان ایران رد نشود، تغییر مسیر داده است.

حذف دلار از مبادلات ایران و روسیه
گفته می شود: خبرگزاری اسپوتنیک به نقل از یک مقام ایرانی اعلام کرد فرایند استفاده ایران و 
روسیه از پول ملی خود در مبادلات تجاری دوجانبه به زودی کامل خواهد شد. بر اساس این گزارش 
مجتبی خسروتاج معاون وزیر بازرگانی ایران روز پنجشنبه گفت تغییر حالت ایران و روسیه و استفاده از 
پول های ملی خود در مبادلات تجاری طی دو یا سه هفته آینده و احتمالا پس از آنکه بانک مرکزی 
دو کشور آمادگی خود را اعلام کند اجرایی خواهد شد. خسروتاج افزود: »پس از آنکه بانک های مرکزی 
تصمیم های لازم را بگیرند و آماده شوند بقیه کارها بین دو تا سه هفته زمان خواهد برد«. معاون رئیس 
بانک مرکزی ایران اوایل نوامبر اعلام کرد این کشور استفاده از دلار آمریکا را در تراکنش های تجاری 
متوقف کرده و سرگرم بررسی توافقاتی با کشورهای مختلف در خصوص استفاده از ارزهای داخلی در 

معاملات تجاری است.

تهدید تروریستی به مونیخ هم رسید
گفته می شود: چهارشنبه شب گذشته ایستگاه مرکزی راه آهن شهر مونیخ آلمان به علت کشف 
یک چمدان مشکوک به مدت چند ساعت توسط پلیس تخلیه و در محاصره قرار گرفت. به گزارش نشریه 
"فوکوس"، شب گذشته کشف یک چمدان مشکوک در ایستگاه مرکزی راه آهن شهر مونیخ آلمان موجب 
شد که پلیس این منطقه را تخلیه کند. بر اساس اطلاعات پلیس حدود ساعت 22.30 دقیقه شب گذشته 
یک چمدان رها شده در گالری سالن اصلی ایستگاه راه آهن شهر مونیخ آلمان کشف شد. نیروهای امنیتی 
متعاقب آن بخش هایی از این ایستگاه راه آهن را محاصره و مسدود کردند. سپس تمام این ایستگاه مرکزی 
در شهر مونیخ آلمان تخلیه و محاصره شد. پلیس، آتش نشانی و خدمات نجات نیز در محل حاضر شدند. 
حدود ساعت 1.23 دقیقه نیمه شب بود که نیروهای ویژه چمدان مشکوک را باز کرده و شرایط معمولی 
اعلام شد. در این چمدان صرفا مقداری پوشاک پیدا شد که بر اساس اطلاعات اعلام شده ظاهرا خطری 
نداشته است. صاحبان این چمدان مشخص شدند و البته تحقیقات پلیس در این باره همچنان ادامه دارد. 
چند روز پیش نیز مسابقات دوستانه فوتبال بین تیم های ملی هلند و آلمان در شهر هانوفر به علت هشدار 

درباره یک تهدید تروریستی لغو شده و استادیوم این مسابقه تخلیه شد.

تکذیب سکته قلبی بازیکن سابق پرسپولیس !
گفته می شود:  پنجشنبه اعلام شد که حمید علی عسگری کاپیتان سابق پرسپولیس دچار حمله 
قلبی و در بیمارستان بستری شده است. انتشار این خبر موجی از نگرانی را در بین پرسپولیسی هایی ایجاد 
کرد که به تازگی کاپیتان خود را به خاطر حمله قلبی از دست دادند. پیگیری های خبرنگار نامه نیوز نشان 
می دهد مشکل علی عسگری جدی نبوده و به خاطر یك درد جزئی به بیمارستان مراجعه کرده و پس از 

اینکه دکتر تاکید کرده مشکلی ندارد، ساعتی بعد نیز به منزل رفته است.

یک بازیگر دیگر هم جذب شبکه های ماهواره ای شد
گفته می شود: خبری مبنی بر پیوستن یک بازیگر دیگر به شبکه ترکیه ای در فضای مجازی 
و برخی سایت ها منتشر شده است. گفته می شود مانی کسراییان بازیگر فیلم های سینمایی »بانوی 
اردیبهشت« و »ساکن طبقه وسط« مدت ها پیش مذاکرات خود را با این شبکه آغاز کرده بود و 
اکنون در یک سریال ترکیه ای بازی می کند. کسراییان فعالیت هنری را با بازیگری تئاتر آغاز کرد و در 
نمایش هایی چون »کبودان«، »اسفندیار و سیاوش به روایت من« ایفای نقش نمود و بازیگری سینما 
را با فیلم »روزی که هوا ایستاد« آغاز کرد و با بازی در »بانوی اردیبهشت« به کارگردانی رخشان 

بنی اعتماد به سینما معرفی شد.

برکناری برخی از مسئولان بنیاد شهید
گفته می شود: رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به نزدیک شدن به انتخابات 
مجلس گفت: باتوجه به فرموده رهبر معظم انقلاب که نباید »بنیاد شهید« سیاسی شود، هیچ کدام از 
اعضا و مسئولان بنیاد شهید حق شرکت در فعالیت های سیاسی و انتخاباتی را ندارند. حجت الاسلام 
سیدمحمدعلی شهیدی محلاتی در گفت وگو با شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ با اشاره به نزدیک شدن 
به انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: باتوجه به فرموده رهبر معظم انقلاب که نباید بنیاد سیاسی 
بشود، هیچ کدام از اعضا و مسئولان بنیاد شهید حق شرکت در فعالیت های سیاسی و انتخاباتی را 
ندارند.وی افزود: طبق آخرین بخشنامه بنیاد شهید، هرکسی که بخواهد در جریان انتخابات ها، از 
گروهی و با شخصی حمایت کند با او برخورد صورت خواهد گرفت.رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران 
اظهار داشت: اخیرا برخی از اعضا و مسئولان بنیاد شهید هم به دلیل فعالیت سیاسی و انتخاباتی از 

سمت خودشان برکنار شده اند.

حوادث تروریستی پاریس کار خود فرانسوی ها است!
گفته می شود: حجت الاسلام و المسلمین مهدی طائب، استاد سطح عالی حوزه علمیه قم در کلاس 
»تاریخ تطبیقی« که در مدرسه فیضیه برگزار شد، به بررسی و تحلیل حادثه کشتار مردم فرانسه پرداخت.

وی با تأکید بر این که غرب به ویژه دولت فرانسه در پشت پرده ماجرای انفجارهای این کشور قرار دارد، آن 
را همانند ماجرای یازده سپتامبر دانست که غربی ها با این کار به دنبال اسلام هراسی هستند.

اختلاف نظر در اعدام زندانیان مواد مخدر
گفته می شود: معاون دادستان کل کشور گفت: اختلاف نظرهایی در موضوع اعدام در ملاء عام 
برای زندانیان مواد مخدر وجود دارد که در نهایت با تشخیص قاضی و بر اساس تدابیر خاصی انجام می 
شود. حسین ذبحی صبح پنجشنبه در حاشیه همایش طب و قضا در پاسخ به خبرنگار مهر در مورد تولد 
مخدرهای جدید و اینکه چرا ستاد مبارزه با مواد مخدر در جمع آوری معتادان متجاهر شکست خورده 
است، گفت: در کشفیات سه سال گذشته، مرزهای شرقی را مسدود کردیم و همین موجب شد تا مافیای 
مواد مخدر مسیر را تغییر داده و قاچاق خود را به سمت دریا راهی کنند. بعد وارد مرزهای دریایی شدیم 
و حالا آنها دوباره به سمت سیستانٰ، یزد و کرمان آمده اند. اما با این حال هجم کشفیات افزایش یافته و 

تمامی کشفیات در انبارها نگهداری می شود.

فیتیله ای ها به آذربایجان می روند؟
گفته می شود: ماجراها و دلایل اشتباه فیتیله ای ها در برنامه ی »شما و سیما« با حضور دست اندرکاران 
فیتیله بررسی شد.  علی فروتن در این برنامه که به بررسی چرایی رخ دادن اشتباه در یکی از آیتم های 
فیتیله پرداخت اعلام کرد به زودی در آذربایجان برنامه اجرا خواهد کرد. فروتن در این برنامه گفت: »این 
تصاویر همیشه در صدا و سیما می ماند. هروقت دلتان برای معذرت خواهی علی فروتن تنگ شد، می توانید 
به این آرشیو مراجعه کنید و آن را دوباره مشاهده کنید. ولی به عنوان برادر کوچک تر از شما پدر و 
مادرهای محترم خواهش می کنم تفکر و عمیق نگاه کردن را به بچه ها یاد بدهیم. ایران مال ماست. آذری، 
لر، بلوچ. هرجای ایران که قدم میگذارم مثل خانه ی من است. « او در انتهای سخنانش را با خبر اجرای 
برنامه در آذربایجان به اتمام رساند و گفت:»به زودی به آذربایجان می آیم و برای بچه های آذربایجان برنامه 
اجرا خواهم کرد. چون عاشق مردم آذربایجان هستیم و قلبا دوستشان داریم و تا آخر عمرمان دوستشان 

خواهیم داشت«

 دستمزد امام جماعت و مؤذن مکه و مدینه چقدر است
گفته می شود: امام جماعت سابق مسجد الحرام در یک مصاحبه تلویزیونی از مقدار دستمزد امامان 
و خطبای مسجد الحرام و مسجد نبوی پرده برداشت. به گزارش خبرگزاری میزان به نقل از العالم، »عادل 
الکلبانی« در یک برنامه تلویزیونی گفت که دستمزد امامان حرم مکه و حرم نبوی یکسان است و این امر 
برای مؤذنها نیز به همین ترتیب است. وی افزود: هرکدام از امامان حرمین ماهانه 8200 ریال )سعودی( 

حقوق دریافت می کنند. حقوق ماهانه هرکدام از مؤذن ها نیز 5 هزار ریال سعودی است.

نامحرمانه

استاندار قم در جمع هیئتی از نمایندگان 
اقلیت های مذهبی کشور در استان قم گفت: 
امکان تحصیل برای فرزندان اتباع خارجی غیر 
مجاز نیز به دستور رهبر معظم انقلاب »مد 

ظله العالی« در قم بوجود آمده است. 
سید مهدی صادقی در نشستی صمیمانه با 
نمایندگان و رؤسای اقلیت های مذهبی کشور 
که به قم سفر کرده اند با اشاره به ظرفیت 
های غنی قم در حوزه دین، لزوم بهره مندی 
اقلیت های مذهبی کشور از این ظرفیت ها 
برای شناخت و معرفی کامل دین اسلام را 

خواستار شد.
وی با اشاره به برکات و آثار خیر این گونه 
سفر ها تصریح کرد: حضور در قم بعنوان شهر 

علم و فقاهت سبب می شود تا شما آنچه را که از اسلام ناب 
محمدی و مذهب تشیع دیده و یا شنیده اید ، از نزدیک 

درک کنید.
وی با تشریح ویژگی های فرهنگی و اجتماعی استان قم 
افزود: سکونت اقشار و قومیت های مختلف در کنار یکدیگر 
در قم و ظرفیت معنوی حضور مراجع عظام جهان تشیع و 

علمای اعلام حوزوی نشان از روحیه تعامل و همدلی مردم 
قم در این استان است.

استاندار قم موقعیت منطقه قم را در شاهراه مواصلاتی 
17 استان کشور حائز اهمیت دانست و خاطر نشان کرد: 
سالانه نزدیک به 20 میلیون زائر و تردد مسافر از استان قم 
ظرفیت فرهنگی و اقتصادی بالایی نصیب قم کرده است که 
می توان با بهره گیری از منابع مذهبی و تولیدات برجسته قم 

در صنایع دستی بویژه فرش دستباف ابریشم و 
نیز ارائه خدمات رفاهی و اقامتی مناسب از این 

حجم تردد در جهت توسعه قم استفاده نمود.
آمار محصلین  به  اشاره  با  وی همچنین 
حوزوی و دانشگاهی قم و تعدد مراکز علمی و 
پژوهشی فعال در این شهر اضافه کرد: درصد 
قابل توجهی از اتباع خارجی در مراکز حوزوی 
و علمی استان مشغول به تحصیل هستند و 
حتی امکان تحصیل برای فرزندان اتباع خارجی 
غیر مجاز نیز به دستور رهبر معظم انقلاب 
»مد ظله العالی« در قم بوجود آمده است، که 
البته این رویکرد در راستای تلاش ویژه دولت 
تدبیر و امید در توسعه سطح سواد در جامعه 

نیز می باشد.
در ادامه جلسه تعدادی از نمایندگان اقلیت های مذهبی 
کشور طی سخنانی با ابراز خرسندی از حضور در قم و 
دیدارهای مفید با مسؤلان و شخصیت های مذهبی و علمی 
استان، خواستار استمرار تعامل و همکاری هر چه بیشتر 
همه گروه های و اقلیت های کشور در راستای اعتلای ایران 

اسلامی شدند.

استاندار قم عنوان كرد:

امکان تحصیل فرزندان اتباع خارجی غیر مجاز در قم 

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم گفت: شاید به صورت 
مطلق نشود مشکل اعتیاد را به سرعت ریشه کن کرد اما 
می  توانیم با آموزش نیروها و ارتقا فرهنگ، مبارزه با مخدر و 

خطرناک بودن آن را در جامعه نهادنیه کنیم.
احد جمالی در مراسم افتتاحیه کارگاه آموزش مقدماتی 
پیشگیری اولیه از اعتیاد که به همت معاونت امور جوانان 
کرد:  اظهار  شد  برگزار  قم  استان  احمر  هلال  جمعیت 
ماموریت ها و مسولیت های جمعیت هلال احمر قابل تقدیر 
است، جمعیتی که شاید جز بزرگترین تشکیلات مردم 
نهادی باشد که بیشترین اعضای آن با انگیزه انسانی و نهادنیه 
و تعریف شده دور هم جمع شده اند و خدماتشان، خدمات 

انسانی است که به کشور و شهر خود منحصر نیست.
وی با اشاره به اینکه ماموریت و انگیزه جمعیت هلال 
احمر؛ انگیزه ی خدمت به انسانها در سرتاسر جهان است 
افزود: این همان رسالتی است که بر دوش ما انسانها و 
مخصوصا مسلمانان و شیعیان است. زیر از آموزه های اصلی 
دین ما این است که انسان به عنوان خلیفه و جانشین خدا 
بر روی زمین وظیفه خدمت به دیگران را دارد و ما وظیفه 

داریم بر اساس رسالتمان صفات خداوندی را در وجود خود 
متجلی کنیم.

جمالی با بیان اینکه حضور جوانان در رده سنی 5 تا  سال 
29 در سازمان جوانان هلال احمر قابل تامل است تصریح 
کرد: این حضور وقتی با انگیزه ی ارائه خدمات انسانی توسط 
همین جوانان همراه می شود شدیدا قابل تقدیر است، و در 
حقیقت می توان اعضای جمعیت هلال احمر را به عنوان 

فرشتگان نجات انسانها دانست.
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم با اشاره به معضل 
اعتیاد در کشور عنوان کرد: از آنجا که ایران از نظر سوق 
الجیشی و  استراتژیک در منطقه ای قرار دارد که به تعبیری 
از معضلات  اصلی مواد مخدر است، یکی  باراندازهای  از 
اساسی کشور ما  همین مسئله است و هر ساله عزیزان 
بسیاری در راه مبارزه با مواد مخدر به شهادت می رسند و یا 
دچار صدمات جسمی می شوند، و همین مشکل هزینه های 

هنگفتی  را بر دوش دولت می گذرد.
وی با اشاره به اینکه ایران جدی ترین کشور در راستای 
مبارزه با مواد مخدر است ابراز کرد: به دلیل پایین بودن 

سطح فرهنگی در بین اقشاری از مردم، و در قم با توجه 
به مهاجرپذیری بیش از حد استان، این قضیه بیشتر نمایان 
شده است و در زمینه پیشگیری از اعتیاد باید کار علمی و 
پژوهشی صورت بگیرد که بحث آموزش یکی از جریان های 

پایه ای و اساسی این کار است.
جمالی خاطرنشان کرد: شاید به صورت مطلق نشود 
به صورت  اما  کرد  ریشه کن  به سرعت  را  این مشکل 
نسبی می توانیم اثر گذار باشیم، اگر با آموزش نیروها و 
ارتقا فرهنگ، مبارزه با مخدر و خطرناک بودن آن نهادنیه 
شود، تا حدود زیادی مشکلات جامعه در این زمینه حل 

خواهد شد. 
وی ضمن آرزوی موفقیت برای جوانان حاضر در این 
کارگاه به عنوان آینده سازان جامعه گفت: جمعیت هلال 
احمر جز دستگاه های موفق استان قم است و ما مصمم 
هستیم به سهم خود از قدرت حاکمیتی جمعیت را یاری 
کنیم و در مقابل انتظار داریم مدیرعامل ضمن تامل با 
دانشگاه ها و مراکزی که می توانند در این راستا کمک کنند 

و به صورت جدی تر وارد مبحث آموزش شود.

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم:

مهاجرپذیری؛ اعتیاد در قم را نمایان تر كرده است

معاون امور عمرانی استاندارقم گفت : 
تحت هر شرایطی نباید به کیفیت پروژه ها 
خدشه ای وارد شود و این یك اصل مهم در 

اجرای پروژه ها می باشد.
درجلسه  بهشتی   محسن  مهندس 
شورای فنی استان طی سخنانی اظهار 
مهمترین  از  یکی  فنی  شورای  داشت: 
جلسات در حوزه عمرانی استان است و این 
شورا به عنوان بالاترین مرجع صلاحیت دار 
و تصمیم گیر در پروژه های عمرانی است و 
مصوبات آن برای همه دستگاههای استان 

لازم الاجراست.
وی افزود: در شرایط کنونی که کشور 
پروژه ها   ، روبروست  اعتبارات  کمبود  با 
و  می شود  تعریف  و  مطالعه  به سختی 
با سختی و مشقت بیشتر تأمین اعتبار 
انجام پروژه های  با  نباید  ، پس  می شود 
بی کیفیت منابع کشور را هدر دهیم و جان 

و مال مردم را به مخاطره بیندازیم. 
معاون امور عمرانی استاندار تأکید کرد: 

تحت هر شرایطی نباید به کیفیت پروژه ها 
خدشه ای وارد شود و این یك اصل مهم در 

اجرای پروژه ها می باشد.
استفاده از فناوری های نوین در 

مصالح پروژه های عمرانی 
گروه  راستا 6  همین  در  گفت:  وی 
از نمایندگان  فنی و مهندسی متشکل 

استانداری، سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
و دستگاه اجرایی مجری پروژه از خردادماه 
تا پایان شهریورماه سال جاری از نحوه 
اجرای 587 پروژه استانی و ملی که در 
استان قم اجرا می شود بازدید و گزارش 
است  لازم  که  اند  کرده  تهیه  جامعی 
اطلاعات این بازدیدها احصاء و نقاط قوت 

و ضعف آنها شناسایی شود تا برنامه ریزی 
لازم برای رفع مشکلات پیش روی پروژه 

صورت پذیرد. 
دیگری  بخش  در  بهشتی  مهندس 
از سخنان خود استفاده از فناوری های 
را  عمرانی  پروژه های  مصالح  در  نوین 
یادآور شد و گفت: استفاده از مصالح و 
فناوری های نوین هم صرفه اقتصادی و 
به  هم کیفیت و دوام بیشتری نسبت 

مصالح سنتی دارد.
سازمان  رئیس  رضوی  حسن  سید 
مدیریت و برنامه ریزی و دبیر شورای فنی 
استان نیز  در این جلسه طی سخنانی 
های  پروژه  کیفیت  و  اجرا  نحوه  گفت: 
ارزشیابی  و  اعتبارات  توزیع  در  عمرانی 
مدیران کل استان تاثیر مستقیم دارد و 
یکی از شاخصه های مبادله موافقت نامه و 
ارزشیابی مدیران رضایت مندی از عملکرد 
آنان در هزینه کرد اعتبارات با رعایت اصول 

فنی و کیفی پروژه هاست. 

معاون امور عمرانی استاندارقم :

به هیچ عنوان نباید به كیفیت پروژه ها خدشه ای وارد شود

رئیس مجلس  با حضور   طی مراسمی 
شورای اسلامی و استاندار قم از 16 صادر کننده 

برگزیده استان قم تجلیل و قدردانی شد. 
مراسم بزرگداشت روز ملی صادرت ظهر 
پنج شنبه در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی استان قم با حضور علی لاریجانی 
رئیس مجلس شورای اسلامی برگزار شد و 
طی این مراسم از 16 صادرکننده برگزیده 
استان قم با اهدای لوح تجلیل و قدردانی شد.

در این مراسم رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی استان قم با بیان اینکه 
اظهار  است،  اول در جهان  اولویت  صادرات 
داشت: لازم است دولت با حمایت بیش از 
پیش خود از تولیدکنندگان و صادرکنندگان 

در جهت رونق اقتصاد کشور تلاش کند.
ابوالفضل خاکی تصریح کرد: طی هفت ماهه اول سال 
جاری صادرات استان قم 98 میلیون دلار بوده و این میزان 
نشان از 15 درصد افزایش صادرات نسبت به مدت مشابه در 

سال گذشته است.
وی ادامه داد: با وجود تنزل صادرات کشور این میزان 
افزایش صادرات از استان قم درخور توجه است و طبق 
آمارهایی که از اداره گمرکات استان قم موجود است به 

دلایلی برخی اقلام به خارج از استان صادر شده است.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان 
قم افزود: صادرات استان قم در بخش انواع پوست و روده 25 
میلیون دلار و انواع فرش 50 میلیون دلار بوده و استان قم 

توانایی 100 میلیون دلار صادرات کفش را نیز دارد.
مسئولان به ظرفیت استان قم 

در صادرات توجه ویژه داشته باشند
وی با اشاره به کاهش صادرات کشور طی سال های اخیر 
یادآور شد: لازم است مسئولان به توانایی های استان قم در 
بخش صادرات توجه ویژه داشته و بدانند اگر نتوانیم جایگاه 
خود در این بخش را حفظ کنیم رقبا جای ما را خواهند 

گرفت.
خاکی افزود: ترکیه سالیانه حداقل 100 میلیارد دلار به 
عراق صادرات دارد. آمار صادرات ایران به عراق بسیار کمتر 

است در حالی که می توانیم به بازار عراق صادرات زیادی 
داشته باشیم. رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
استان قم ابراز کرد: سال گذشته 50 میلیارد دلار مجموع 
صادرات کشورمان بوده و امسال به سختی می توانیم فقط 50 
میلیارد دلار صادرات داشته باشیم. ما برای حفظ صادرات 
خود به خصوص به کشورهای منطقه به حمایت های همه 

جانبه داریم.
لزوم حفظ صادرات استان قم به افغانستان و عراق

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز در 
این مراسم با اشاره به رشد صادرات در استان قم با وجود 
کاهش صادرات کشور عنوان کرد: سهم صادرات استان قم 
از کشور در هفت ماهه اول سال افزایش یافت و با توجه به 
ظرفیت شهرک های صنعتی استان قم این میزان می تواند 
بسیار افزایش یابد. احمد ذاکری تصریح کرد: ما باید صادرات 
باره  این  و در  را حفظ کنیم  و عراق  افغانستان  به  خود 
رایزن های خود را اعزام کرده ایم. وی عنوان کرد: برای انتخاب 
صادرکننده نمونه استان اولویت هایی را ذکر کردیم که 29 
شرکت اعلام آمادگی کردند و از میان آنها 16 واحد تولیدی 
دارای شرایط رتبه بودند و در انتخاب صادرکننده نمونه سعی 

کریم همه صنایع سهیم باشند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم بیان 
کرد: در حال حاضر نمایشگاه بین المللی فرش در استان قم 
دایر شده و با توجه به وجود رکود این صنعت، فرصت خوبی 

برای واحدهای تولیدی ایجاد شده است.
تسهیل صادرات به اصلاح قوانین 

قدیمی نیاز دارد
رئیس اتحادیه صادرکنندگان استان قم نیز 
در این جلسه با اشاره به مشکلات صادرکنندگان 
اظهار کرد: صادرکنندگان با مشکلات زیادی 
مواجه هستند که از جمله آن قوانین قدیمی 
صادرات است که نیاز است اصلاح شود تا امر 

صادرات تسهیل شود.
حسن آقاجانی ابراز داشت: با وجود روابط 
خوب ایران با عراق متاسفانه هنوز ما نمی توانیم 
محموله های صادراتی خود را با ماشین خود به 
عراق صادر کنیم به طوری که محصولات ما در 
مرز از خودرو تخلیه می شود و این به محصولات 
آسیب می زند و کمک دولت می تواند در این امر بسیار موثر 
باشد تا صادرکنندگان محصولات خود را خودشان در کشور 

مقصد تخلیه کنند.
وی با بیان اینکه قوانینی در بانک ها وجود دارد که به 
صادرکننده کمکی نمی کند، افزود: 20 تا 30 درصد سرمایه 
ایران در افغانستان و عراق به دلیل نبود سیستم بانکی از 

بین می رود.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان استان قم افزود: لازم است 
جوایز صادراتی به صادرکنندگان اعطا شود این عمل در 
کشورهای دیگر همچون ترکیه صورت می گیرد اما متأسفانه 

در ایران وجود ندارد.
آقاجانی تصریح کرد: صادرات ما 30 تا 35 درصد برای 
دولت سود دارد و اگر دولت به صادرکنندگان کمک کند 

می توانیم 10 تا 12 درصد صادرات خود را افزایش دهیم.
قیمت تمام شده محصول در ایران بسیار گران است

وی ابراز داشت: گران تمام شدن قیمت تولید محصول ما 
مشکل دیگری است که ما در ایران داریم درحالی که طبق 
آمارهایی که گفته ایم هیچ کشوری همچون ایران اینگونه 
نیست. رئیس اتحادیه صادرکنندگان استان قم تصریح کرد: 
ما در ارزش افزوده مشکل داریم و لازم است سیستم اداره 
کار به گونه ای باشد که کارگر 20 و یا 30 سال گذشته از ما 

مبلغی به دلیل زیان آور بودن کار تقاضا نکند.

امام جمعه قم گفت: تروریست داعشی یک تهدید جهانی 
است و تنها راه اروپایی ها و آمریکایی ها تغییر استراتژی در 
مقابله با داعش و حمایت از ایجاد حکومت مردمی در سوریه 

و عراق است.
آیت الله سید محمد سعیدی  روز گذشته در خطبه های 
حضرت  مطهر  حرم  در  که  قم  جمعه  نماز  هفته  این 
معصومه)س( برگزار شد، با اشاره به اینکه انسان باید در 
زندگی به کوتاهی ها و گناهان خود پی ببرد، گفت: انسان 

باید دست نیاز و استغفار به سمت خداوند متعال بلند کند.
وی با اشاره به عملیات تروریستی داعش در لبنان و 
فرانسه بیان کرد: حادثه بیروت از جنس تفرقه افکنی، فتنه 

و انتقام از مقاومت اسلامی بود که با هوشمندی حزب الله 
و نیروهای امنیتی و دستگیری سریع عوامل و روشنگری 
دبیرکل حزب الله توطئه دشمن نقش برآب شده و اوضاع 
لبنان آرام شد. امام جمعه قم جنس حادثه تروریستی در 
فرانسه را از باب »خود کرده را تدبیر نیست«، دانست و افزود: 
امروز تروریست هایی که به فرانسه برگشته اند بلای جان آنها 
شده اند و وحشت و تهدید در اروپا و آمریکا سایه افکنده است. 
وی در ادامه افزود: تروریست داعشی یک تهدید جهانی است 
و تنها راه اروپایی ها و آمریکایی ها تغییر استراتژی در مقابله 
با داعش و حمایت از ایجاد حکومت مردمی در سوریه و 
عراق است. وی با اشاره به راهبردهای کلان نظام جمهوری 

اسلامی گفت: با وجود توطئه های پیچیده دشمنان نظام 
اسلامی، ایران به فضل الهی به قدرت منطقه ای تبدیل شده 
است و ایران اسلامی 37 سال سابقه مقابله با مستکبران 
جهان به ویژه آمریکای جهانخوار را دارد و در طول این 
سال ها از استقلال،  آزادی، عزت و اقتدار ملت برپایه اسلام 
ناب و هدایت های رهبری دفاع کرده است. به گزارش فارس، 
وی بیان کرد: دشمن به این نتیجه رسیده است که از طریق 
نظامی و سخت افزاری نمی تواند با ایران مقابله کند، چراکه 
دوران دفاع مقدس و پیشرفت های اعجاب انگیز ایران در 
همه عرصه ها از جمله عرصه نظامی درس خوبی به دشمنان 

داده است.

با حضور رئیس مجلس شورای اسلامی؛

صادركنندگان برگزیده قم تجلیل شدند

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم :

داعش یک تهدید جهانی است


